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دستور  رئیس عدلیه 
خطاب به سازمان بازرسی

در نشست شورای عالی قوه قضائیه مطرح شد؛

 1

چند روزی است که در رسانه ها، نام مرحوم 
»علامه مصباح یزدی« را بســیار می بینیم و 
می شنویم. آتش بیار این معرکه که بود و چرا 
چندان مهم نیست که صد البته می دانیم و بر 
چرایی آن نیز واقف هســتیم، مهم اما قربانی 

شدن اخلاق زیر پای سیاست زدگی است.
این که مرحوم »مصباح یزدی« فلان عقیده ای 
داشــته، فلان مسئله را قبول نداشته، با کی و 
کجا عکس داشته و چرا این کار را انجام داده 
یا آن کار را انجام نــداده، تا جایی که وارد 
مسائل مهم و حساس نشده چندان جای ایراد 
نیست اما با بالا گرفتن بگو - مگو ها، حالا 
برخی به ذکــر خاطراتی می پردازند که یک 
 پای آن، ســال ها است چهره در نقاب خاک 

کشیده است.
البتــه در زمان حیات مرحوم »علامه مصباح 
یــزدی«، کما بیش این بحث هــا در برخی 
جوامع سیاسی - رســانه ای رواج داشت اما 
در آن زمان، مرحــوم مصباح یزدی در قید 
حیات بود و توان پاسخگویی یا نشان دادن 
واکنش هایی را داشت اما این روزها برخی به 
هواداری مصباح یزدی و برخی در نقد آراء و 
اندیشه های او، مسائلی را مطرح می کنند که 
چون پاسخ دهنده ی اصلی غایب است گاه 
شــبهاتی را در جامعه به وجود می آورد که 
 رد و نشان تردید بر اذهان می نشاند که اصلًا 

منصفانه نیست.
کسانی که از نزدیک با مصباح یزدی آشنایی 
داشته اند لابد از اصلِ نظرات وی با خبر هستند 
اما این موضوع نیز مجوزی برای پاسخگویی به 
نظرات و آراء کسانی که اتهام هایی را متوجه 

مصباح یزدی می کنند محسوب نمی شود.
به درستی نمی دانیم چرا باید یکباره موضوع 
مصباح یزدی، عکس داشــتن و نداشتن او، 
بودن یا نبودن او و موافق بودن یا نبودن او تا 
این اندازه مورد توجه واقع شود اما احساس 
می کنیم برخی با علم به حساسیت های موجود 
به نوعی آتش بیار معرکه شده اند وگرنه سه 
ســال بعد درگذشت مرحوم »علامه مصباح 
یزدی« نشــر برخی مسائل چندان عقلانی و 

مهم تر، اخلاقی نیست.
مرحوم »علامه مصباح یزدی« عقایدی داشته 
که ثبت و ضبط اســت، کلام او نیز موجود 
اســت، حمایت و تبری جستن های او نیز بر 
کسی پوشیده نیست حال چرا باید این چنین 
یک فردی که چهره در نقاب خاک کشیده را 
به مسلخ نقد و اتهام زنی بیاوریم خود جای 

پرسشی عمیق دارد.
نه وکیل مدافع مرحوم »علامه مصباح یزدی« 
هســتم و نه با تمام آراء و نظرات او موافق 
یا مخالف. این چند سطر را کوتاه و مختصر 
نوشتم که هشدار بدهم مراقب باشیم اخلاق را 
قربانی سیاست زدگی نکنیم. صِرف این که یک 
نام را دائم در رسانه ها تکرار کنیم اثبات کننده 
و رد کننده ی هیچ مدعایی نیســت. علامه ی 
فقید حتماً نظراتی داشته که به دلیل جایگاه 
علمی برای هر کدام دلایل و توضیحاتی نیز 
قابل ارائه می دانسته که یا بیان کرده یا نوشته 
و یا نزد خود محفوظ نگاه داشــته است. در 
این وانفسایی که هر روز پیک مرگ میهمان 
خانه ای است و عکســی را در قاب آگهی 
ترحیم حک می کند چه خوب است که اندکی 
»مرگ اندیشی« پیشه کنیم و به آنچه می گوییم 
 و انجام می دهیم بیشــتر بیاندیشیم. مرگ با 
هیچ دسته و گروهی شوخی و تعارف ندارد، 
اصلاً شتری است که الساعه در خانه ای زانو 
بر زمین خواهد زد، برای مرگ، من و شما و 

دیگری علی السویه است.
یادمان باشد نه قرار است من و شما پاسخگوی 
آراء و اعمال و اندیشــه های مرحوم »علامه 
مصباح یزدی« باشیم و نه قرار است مرحوم 
»علامه مصباح یزدی« ذره ای از اعمال ما را 
مجبور به پاســخگویی باشد. این جدل های 
بی نتیجه و بی ارزش را کناری بنهیم و اندکی 
اخلاقی تر بیندیشیم و رفتار کنیم شاید همین 
اندازه ای که فکر می کنیم مهلت جبران برای مان 
وجود خواهد داشت نیز عزرائیل از ما دریغ 
کرد و ناگهان مخاطب او شدیم. کمی آهسته تر، 
اندکی اخلاقی تر، ذره ای مرگ اندیش تر گام 
برداریم و سخن بگوییم جای دوری نمی رود!

»اخلاق« را قربانی 
»سیاست زدگی« نکنیم!

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

نیروی دریایی ارتش؛ 
ظرفیت بزرگ نظام و کشور

4اطلاعیه وزارت کشور درباره سخنان وزیر درباره حجاب

حضــرت آیت الله خامنــه ای فرمانــده کل قوا در 
دیــدار فرمانده کل ارتش و جمعــی از فرماندهان 
نیروی دریایی ارتش جمهوری اســامی با اشــاره 
به ظرفیت های فــراوان در نیــروی دریایی ارتش 
به خصوص ظرفیت این نیرو برای کمک به اجرای 
سیاســت های اقتصاد دریا محور، بر لزوم کشــف 
ظرفیت های جدید به منظــور افزایش اقتدار نظام 
و کشــور و همچنین ایجاد نشاط و امید در جامعه 

تاکید کردند. 
 رهبر انقاب اســامی در این دیدار که به مناسبت 
۷ آذر روز نیروی دریایی ارتش برگزار شــد، ۷ آذر 
را یــک روز تاریخی و فراموش نشــدنی خواندند و 
افزودند: ایــن روز باید به عنوان روز فداکاری نیروی 

دریایی ارتش معرفی شود.
حضرت آیــت الله خامنه ای پیشــرفت های نیروی 

دریایی ارتش از ابتدای انقاب تاکنون را چشمگیر 
و غیرقابل باور خواندند و گفتند: در ســال های اول 
انقاب حضور نیروی دریایی ارتش فراتر از آب های 
سرزمینی غیرقابل تصور بود اما اکنون نیروی دریایی 
ارتش با قدرت و صابت سفر ۳۶۰ درجه به دور دنیا 

انجام می دهد و با سربلندی به کشور باز می گردد.
ایشان افزودند: یک روزی تصور نمی شد که نیروی 
دریایی ارتش امکان حضور در دریای خزر داشــته 
باشــد اما اکنون در ســواحل دریای خزر ناوشکن 

ساخته و در آنجا به آب انداخته می شود. 
رهبر انقاب اسامی با تاکید بر ارتقای بیش از پیش 
توان و آمادگی های رزمــی نیروی دریایی ارتش با 
استفاده از ظرفیت های این نیرو خاطرنشان کردند: 
یکی از ظرفیت های نیروی دریایی ارتش که می تواند 
موجب ایجاد امید و نشــاط در میان جوانان شود، 

زمینه ســازی برای امکان بازدیــد اردوهای راهیان 
پیشرفت از کارخانه ها و توانمندی های این نیرو است.

حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشــان کردند: باید 
تاش شــود تا نیروی دریایی ارتــش یک نیروی 

راهبردی، به صورت جامع باشد.
در این دیــدار امیر دریادار ایرانــی فرمانده نیروی 
دریایی ارتش ضمن ارائه گزارشی از توانمندی ها و 
فعالیت های این نیرو، از اباغ سیاست های توسعه 
دریا محور تشــکر و قدردانی و بــر آمادگی نیروی 
دریایی ارتش برای کمک به اجرای این سیاست ها 

تاکید کرد.
فرمانده نیروی دریایی ارتش، گسترش حوزه نفوذ 
در دریــا و تکیه بر فناوری و دانش را دو سیاســت 
اصلی ایــن نیرو در جهت تقویت مؤلفه های قدرت 

نظام برشمرد.

آمریکا با وارداتی به ارزش ۳.۴ تریلیون دلار در سال 
۲۰۲۲، بزرگترین کشور واردکننده در جهان است.

به گزارش ایســنا، در ســال ۲۰۲۲، ارزش واردات 
جهانی به ۲۵.۶ تریلیون دلار رسید که تقریبا معادل 

تولید ناخالص داخلی آمریکا بود.
تجــارت جهانی که موتور رشــد اقتصاد اســت، 
انتخاب هــای مصرف کننده را گســترده تر کرده و 
می تواند قیمت تمام شده کالاها را پایین بیاورد. برای 
کسب و کارها هم کیفیت مواد را بهبود بخشیده و 

رقابت پذیری آنها را تقویت می کند.
نمودار شــرکت ویژوال کپیتالیســت، ۵۰ کشور 
واردکننده بزرگ را بر اســاس آمار سازمان جهانی 

تجارت، نشان می دهد.

آمریکا با وارداتی به ارزش ۳.۴ تریلیون دلار در سال 
۲۰۲۲، بزرگترین کشور واردکننده در جهان است. 
هر چند تورم بالاتر و ابهامات بازار، بر اقتصاد آمریکا 
سایه افکنده است اما واردات این کشور، سالانه ۱۵ 
درصد رشد کرد و چین، بزرگترین شریک واردکننده 

کالای این کشور بوده است.
ارزش واردات چین که دومین اقتصاد بزرگ جهان 
است، به ۲.۷ تریلیون دلار رسید اما در سال ۲۰۲۲ 

کند شد.
تایوان که بزرگترین شــریک تجــاری چین برای 
واردات اســت، بزرگترین تامین کننده محصولات 
الکترونیکی از جمله تراشه های نیمه رسانا بوده است. 
با این حــال، روابط تجاری چین و تایوان، به دلیل 

تنش های ژئوپلیتیکی کــه ممنوعیت واردات را به 
همراه داشته، پیچیده بوده است.

تعدادی از کشــورهای اروپایی کــه در راس آنها 
آلمــان و هلند قــرار دارند هم در فهرســت ۱۰ 
کشــور واردکننده برتر جهان حضــور دارند. در 
مجمــوع، اتحادیــه اروپا، بزرگتریــن واردکننده 
کالاهای کشاورزی، سوخت و محصولات معدنی 

و محصولات خودرویی است.
سازمان تجارت جهانی پیش بینی می کند که حجم 
واردات در سراسر آمریکای شمالی و جنوبی، آسیا و 
اروپا در سال ۲۰۲۳، تا ۱.۲ درصد کاهش پیدا کند 
که تا حدی، ناشی از تقاضای کندتر در اقتصادهای 

تولیدکننده است.

فرمانده کل قوا در دیدار جمعی از 
فرماندهان نیروی دریایی ارتش تاکید کردند

آفتاب یزد گزارش می دهد

دوحه،  پایتخت
محرمانه های »کاخ سفید«!

سردمداران حملات جهانی 
به منابع 

تامین آب شهروندان
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قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

عضو کمیسیون اجتماعی:

نماینده مردم قزوین:

با منطق و استدلال،

افزایش حقوق 

۱۸ درصدی را رد می کنیم

پروژه نفوذ را در لایحه

خشونت علیه زنان

کشف کردیم

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

رژیم هــای  فروپاشــی  و  بحــران  مینه هــای  ز
غیردموکراتیک را می توان به طور کلی به دو دسته 
اصلی بخش کرد: یکی زمینه ها و بحران های مربوط 
به دولت و ســاختار قدرت دولتی و دوم زمینه ها و 
 بحران هــای مربوط به جامعه و نظــام اجتماعی. 
با توجــه به چهــار پایــه اصلی قــدرت دولتی 
یعنی: ۱. ســلطه، اســتیا و اجبار، ۲. ایدئولوژی 
مشروعیت بخش؛ ۳. تامین خدمات و کارکردهای 
عمومی؛ ۴. تضمین منابع طبقات مسلط یا نزدیک 
به قدرت دولتی، چهار بحران در سطح نظام سیاسی 
بعنوان زمینه های درونی فروپاشی به دست می آید 
 که عبارتند از: ۱. بحران سلطه و استیا؛ ۲. بحران 
مشــروعیت؛ ۳. بحران کارآمــدی و ۴. بحران در 
 همبستگی طبقه حاکمه. در مقابل نیز چهار عامل 
در ســطح جامعه بعنوان زمینه هــای اجتماعی 
فروپاشی رژیم های غیر دموکراتیک قابل شناسایی 
است: ۱. میزان چشــمگیری از نارضایتی توده ای؛ 
 ۲. ماهیت اجتماعــی و رهبری جنبش مقاومت؛ 

۳. سازماندهی به نارضایتی؛ ۴. ایدئولوژی مقاومت. 
بنابرایــن می تــوان نتیجه گرفت که فروپاشــی 
رژیم های غیر دموکراتیک نتیجه ترکیب هشــت 
عامــل: )ایدئولوژیک + رهبری + ســازماندهی + 
نارضایتی( + )بحران همبستگی + بحران کارآمدی 
+ بحران مشــروعیت + بحران سلطه( = فروپاشی 

رژیم غیردموکراتیک

1. بحران مشروعیت یا بحران ایدئولوژی
بحران در مشــروعیت رژیم های غیر دموکراتیک 
عموماً به دلایل گوناگون رخ می دهد از جمله: الف. 

پیدایش ایدئولوژی رقیب و بسیج افکار عمومی بر 
گرد آن در مقابل ایدئولوی مســلط؛ ب. پیدایش 
تعبیر و تفسیری دگرگون از ایدئولوژی مسلط؛ ج. 
بحران در کارکردهای عمومی دولت در مواردی که 
مشروعیت رژیم ها با کارآمدی آن ها پیوند نزدیکی 
در افکار عمومی پیدا کرده باشد. د. ترکیب اصول 
مشــروعیت بخش متعارض در درون دســتگاه 
ایدئولوژی مسلط و بروز تعارض فزآینده میان آن 
اصول. ه. عدول طبقه حاکمه سیاسی در عمل از 
اصول و مبانی نظری ایدئولوژی مشروعیت بخش 
مســلط؛ و. تحول در افکار عمومی و خالی شدن 
تکیه گاه اجتماعی ایدئولوژی مســلط که همان 

مفهوم متداول بحران مشروعیت است. 

2. بحران کارایی
کارآمدی رژیم های سیاسی براساس میزان دستیابی 
به اهــداف کلی حکومت و اجــرای کارویژه های 
عمومــی به ویژه چهار کارکرد بنیادی یعنی الف( 
ایجاد همبستگی، ب( حل منازعه و کشمکش، ج( 
تطبیق با شرایط متحول و د( دستیابی به آرمان ها 

و اهداف اعام شده، سنجیده می شود. 

3. بحران در همبستگی نخبگان سیاسی یا طبقه حاکم
یکی از پیامدهای عمده پیدایش شکاف در درون 
طبقه سیاســی حاکم احتمال ائتاف بخشــی 
از آن بــا مخالفان رژیم بویژه هــواداران آزادی و 
دموکراســی اســت. عوامل گوناگونی به پیدایش 
شکاف در درون طبقه سیاسی حاکم می انجامد، 
از جملــه: ۱. اصاحات مالــی و اقتصادی که به 
منافع گروه های دارای قدرت اقتصادی و حکومت 
سیاســی آســیب برســاند؛ ۲. اختاف نظر در 
 چشم اندازها و سیاست گذاری ها و شیوه برخورد با 

بحران های دیگر؛ 

زمینه های سیاسی و اجتماعی 
فروپاشی رژیم های غیر دموکراتیک

محمد آخوندپور امیری
دانشجوی دکتری علوم سیاسی

یادداشت

در گفتگوی آفتاب یزد با متخصصان مطرح شد 

وجود خون 
در ادرار را 

باید جدی گرفت
6
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ادامه در صفحه 7

فرمانده کل قوا در دیدار جمعی از فرماندهان نیروی دریایی ارتش تاکید کردند
نیروی دریایی ارتش؛ ظرفیت بزرگ نظام و کشور

کدام کشورها بیشترین واردات کالا را داشته اند؟

آفتاب یزد در گفت و گو با محمدعلی بصیری، 
روابط ایران - ترکیه از منظر سیاست و مدل حکومت را بررسی می کند

تهران - آنکارا؛ 
دوری یا تغییر اولویت های ژئوپلیتیک؟!

به بهانه سفر آقای »رئیسی« به ترکیه که در آخرین لحظات لغو شد

بصیری: ایران و ترکیه دچار هیچگونه تنش سیاســی مهم و اساســی نیستند اما 
مجموعه ای از عوامل )تحریم ها، مناسبات سیاسی، مدل حکومت، تفاوت دیدگاه های 
منطقه ای و بین المللی و عوامل فرامنطقه ای نظیر اتحادیه اروپا و آمریکا( باعث شده 
تا، نه تنها سطح روابط حداقل تجاری - بازرگانی میان این دو کشور همسایه ارتقاء پیدا 

نکند که در برهه هایی حتی به یک وضعیت نگران کننده تبدیل شده است
صفحه 4

صفحه 3

حقیقتی تلخ و گزنده

هوای تهران فقط هنگام بارش باران پاک است!
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1110- برای اسرائیل غاصب جان انسان ها اهمیت 
ن��دارد. غزه تا ح��الا 12 هزار ش��هید داده. آیا این 
نقض قوانین بین المللی نیس��ت؟ هدف قرار دادن 

بیمارستان های غزه به هر بیانه ای محکوم است. 
1120- تیم ملی فوتبال نوجوانان ایران در مسابقات 
مقدماتی جام جهانی واقعا خوش درخشیده، جدا از 
صعود یا عدم صعود این تیم باید از این تیم قدردانی 

شود. 
1015- تندروها فکر نکنند مردم حواسشان نیست 
آنها چه می کنند؟ مردم بسیار از این عده دلخورند. 
این را خود تندروها هم می دانند نباید آنقدر در مقابل 

سلیقه مردم صف آرایی کنند. 
1021- چرا کنسرت آقای علیرضا قربانی به خاطر 
نوازنده  زن تعطیل می شود؟ اگر مجوز داشته چرا باید 
تعطیل شود؟ چرا مجوز می دهند که بعد لغو شود؟ 

1041- رفتارهای برخی آقایان تندروی جبهه خاص 
بسیار باعث ناراحتی مردم می شود. اینها می خواهند 
همه چیز را یکدست کنند دولت و مجلس یکدست 

جبهه متعلق به آنان شود! 
 1011- اگر آمار تولید خودروسازان کاهشی شده و 
سیر نزولی پیدا کرده باشد دیگر امکان ایجاد ثبات در 
بازار خودرو وجود ندارد. سیاست گذاری های غلط هم 

مزید بر علت بی ثباتی بازار می شود. 
2110- در م��ورد موضوع فیلمبرداری از بانوان در 
مترو و وجود حجاب بانان در سالن مترو تئاتر شهر 
سوالات زیادی مطرح شده که باید به آن توجه شود. 
2120- این سخن آقای حدادعادل خطاب به جنگ 
افروزان است که گفته ورود ایران به جنگ خواست 

اسرائیل است! به نفع اسرائیل است. 
2205- متأس��فانه اس��رائیل حتی به هشدارهای 
س��ازمان ملل و نهادهای حقوق بشری هم توجه 
نمی کندا. چطور می توان��د جنایات خود را توجیه 

کند؟ 
2025- کسانی که علاقه دارند از چین الگو بگیرند 
چه به سیاس��ت اقتصادی اجتماعی و مسیرهای 
پیشرفتی که آنها طی کردند توجه نمی کنند؟ چرا 

به تعامل جهانی آنها توجه نمی کنند؟ 
2030- نباید عده ای با تصمیمات یا رفتارهای خود 
باعث ایجاد دوگانگی و چندقطبی در جامعه بشوند. 

اینها وحدت و همدلی در کشور را نشانه گرفته اند. 
2041- کسانی که به رأی مردم اهمیت نمی دهند 
بدانن��د که مردم هم به آنه��ا اهمیت نمی دهند و 
مزد سیاس��ت های غلط و عدم توجه ب��ه مردم را 
دریافت می کنند. مثلا بی توجه��ی مردم به آنها و 

سیاست گذاری هایشان. 
1950- یکی از افراد نزدیک به احمدی نژاد مدعی 
شده برخی مقامات س��عودی در دیدار با مقامات 
دولتی رفتار مناسبی نداشتند! البته این در حد یک 

ادعاست. 
2010- خالص س��ازی که این روزها واژه ای است 
که زیاد اس��تفاده می ش��ود. اما نگرانی اینجاست 
خالص سازی نقطه مقابل شایسته سالاری است و این 

نگران کننده است. 
2015- برخی کارشناسان معتقدند دولت گاهی هم 
قانون را اجرا نمی کند و هم تفسیر غلط از قانون ارائه 

می دهد. 
1920- رئیس جمهور روسیه در ادعایی عجیب و 
بزرگ گفته آماده برای س��اخت جهان چندقطبی 

هستیم. این ادعا چند بعد و معانی بسیاری دارد! 
1931- یک نماینده خوش سابقه مجلس که بعد از 
16 سال کار ردصلاحیت می شود این ردصلاحیت ها 

باعث بی اعتمادی در جامعه نمی شود؟ 
1941- چه ش��د که رئیس جمهور کش��ور برای 
انتخابات خبرگان رهبری در خراسان جنوبی ثبت نام 

کردند چرا از تهران اقدام نکردند؟ 
آفتاب یزد: سرمقاله آفتاب یزد در تاریخ 22 

آبان ماه را بخوانید.
1830- شاید آدم های معروف به خالص سازان چون 
می بینند مردم به مسائل سیاسی و رفتارهای آنها 
توجه نمی کنند برای خود در حال تاختن هستند؟! 

اما مردم بیدارند، خواب نیستند. 
1845- اینکه دو زن نوازنده دلیل لغو یک کنسرت 
باشد اصلا قابل قبول نیست. این توهین به این قشر 

هنرمند متخصص نیست؟ 
1901- ظاهرا حتی برخی از رس��انه های اصولگرا 
ه��م از موضوع حجاب بان ها در مترو گلایه کردند. 
نمی دانیم ای��ن روش ها چه تأثیرات مثبتی یا چه 

تأثیرات منفی خواهد داشت؟! 
1741- قتل ها و خشونت  خانوادگی به هر دلیلی 
حتی مسائل ناموسی و ... محکوم است. کسی حق 
ندارد به جای قانون تصمیم بگیرد مرتکب قتل شود. 
1802- برخی مدیران با سیاست ها و رفتارهای خود 
سال های سال است باعث ناراحتی مردم می شوند 
و حاضر نیستند یکبار به خود بیایند از روش های 

اشتباه خود پند بگیرند. 
1810- نتانیاهو نخس��ت وزیر اس��رائیل یک آدم 
تمام ش��ده است مهره سوخته است اما کی جواب 
جنایات های خ��ود را در یک دادگاه صالحه خواهد 
داد؟ ج��واب دل مادران و پدران داغدیده را چگونه 

خواهد داد؟ 
1620- چطور یک مسئول حوزه می گوید باید از 
نیروهای حوزه برای سینما و به جای سلبریتی ها 
استفاده کرد؟ چرا همه چیز را با هم قاطی می کنند؟ 

انگار به تفکیک تخصص ها هیچ توجهی ندارند. 
1701- عربستان با پیشرفت های شگرف خود حتی 
طرحی دارد که در دل کویر پیس��ت اسکی بسازد. 
پیشرفت در این کش��ور به معنای واقعی در حال 

حرکت است. با سرعت خیلی زیاد. 
1720- آقای بهروز افخمی مدعی شده اند بعضی چشم 
ندارند ببینند دارم در مورد قتل مهرجویی فیلم می سازم. 
ایشان چرا فکر می کند بعضی دشمن وی هستند؟ چرا 

آنقدر با هم صنف های خود دچار زاویه شده؟ 
1520- برخی سیاسیون می خواهند کشور را مثل 
یک لقمه به دهان خود بگذارند. مگر کش��ور ارث 
پدری آنهاس��ت؟ آیا این رفتارها خیانت به آرمان و 

خون شهدا  نیست؟ 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب 
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

<بامنطقواستدلال،افزایشحقوق۱۸درصدیراردمیکنیم
عضو کمیس��یون اجتماعی مجلس گفت: درصد پیش��نهادی برای افزایش حقوق ها را نه 
می توان با عدد تورم مقایس��ه کرد و نه وضعیت معیش��تی کارمندان این اجازه را می دهد، 
لذا در مجلس و کمیسیون اجتماعی، با استدلال و منطق با عددی که اعلام شده مخالفت 
می کنیم. سیدکریم حسینی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در خصوص 
عدد پیشنهادی دولت برای افزایش حقوق کارکنان در لایحه بودجه که 18 درصد عنوان 
ش��ده با توجه به ش��رایط تورمی موجود در کشور گفت: خب در جریان هستید که لایحه 
بودجه سال 1403 به صورت رسمی به دست ما نرسیده اما با توجه صحبتی که از سوی 
وزیر اقتصاد منتش��ر ش��د ظاهراً عدد 18 درصد برای افزایش حقوق کارمندان در بودجه 
آمده اس��ت که ما این عدد را خیلی کم می دانیم و با آن مخالفیم.وی ادامه داد: این درصد 
پیشنهادی برای افزایش حقوق ها را نه می توان با عدد تورمی که در فضای اقتصادی کشور 
وجود دارد مقایسه کرد و نه وضعیت معیشتی کارمندان این اجازه را می دهد. نماینده مردم 
اهواز در مجلس تاکید کرد: بر همین اساس در مجلس و به ویژه در کمیسیون اجتماعی، 
با استدلال و منطق با عددی که اعلام شده مقابله خواهد شد و به شدت آن را رد کرده و 
مخالفت می کنیم. این عدد در مقایسه با تورمی که الان وجود دارد و وضعیت معیشتی اقشار 
کارمند قابل مقایسه و طرح نیست.حسینی با اشاره به مشکلات موجود در معیشت مردم به 
دلیل تورم سال های اخیر، ابراز داشت: ببینید از گذشته حقوق ها نسبت به تورم پایین بوده 
در نتیجه الان در افزایش حقوق ها باید حواسمان به اینکه وضعیت معیشتی کارمندان به چه 
شکل است، باشد و براساس همان وضعیت و شرایط عدد افزایش حقوق را در نظر بگیریم؛ 
بر همین اساس هم می توان گفت که 18 درصد اصلا عدد مناسبی نیست و کمترین تاثیر 
را خواهد داشت.عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در واکنش به این مسئله که »همواره در 
چنین شرایطی دولتی ها و نمایندگان حامی دولت از کمبود منابع در زمینه افزایش حقوق ها 
صحبت می کنند«، گفت: همه ما به اینکه منابع این افزایش حقوق باید تامین شود، اعتقاد 
داریم و باید رعایت شود ولی یقیناً میزان درآمدهای دولت و منابع درآمدی دولت هم باید 
افزایش داشته باشد که بر اساس اطلاعاتی که ما داریم، افزایش پیدا کرده و می تواند جوابگو 

باشد، حداقل برای حقوق و دستمزد، کمبود منابع اتفاق نمی افتد./ایلنا

<پروژهنفوذرادرلایحهخشونتعلیهزنانکشفکردیم
نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس گفت: خدا را شکر می کنم پروژه نفوذ را در 
لایحه پیشگیری از خشونت علیه زنان را کشف کردیم، پروژه ای بود که آمریکا بواسطه برخی 
واسطه ها می خواست در مجلس نفوذ کند، تدوین این پروژه برای سال ها قبل بود و از طریق 
سیستم، قانون گذاری و قوانین خاص قصد فروپاشی در حوزه خانواده ها را داشتند.محمدبیگی 
درباره لایحه پیش��گیری از خشونت علیه زنان گفت: خدا را شکر می کنم پروژه نفوذ را در 
لایحه پیشگیری از خشونت علیه زنان را کشف کردیم، پروژه ای بود که آمریکا بواسطه برخی 
واسطه ها می خواست در مجلس نفوذ کند، تدوین این پروژه برای سال ها قبل بود و از طریق 
سیستم، قانون گذاری و قوانین خاص قصد فروپاشی در حوزه خانواده ها را داشتند. وی ادامه  
داد: پنج بخش سند 2030 در این لایحه کشف  شده، این لایحه با سیاست های ملی سلامت، 
جمعیت و خانواده و قرآن مغایرت دارد، اشکالات رو برطرف کنند و بیاورند.نماینده مردم 
قزوین، آبیک و البرز در مجلس تصریح  کرد: مگر می شود یک زن نماینده از منع خشونت 
بیزاری کند، مخالف هرگونه خشونت هستیم و مقابل جریان هایی که به زنان ظلم می کنند 
می ایستیم.این مسئول بیان کرد: با شورای ائتلاف جلسات مختلفی برگزار شده، باید برای 
مشارکت حداکثری امید آفرینی کنیم و قصد شورای ائتلاف هم این است، البته اشکالاتی در 
داخل جریان وجود دارد. وی ادامه  داد: باید جوانان را وارد عرصه کنیم تا مشارکت سیاسی را 
یاد بگیرند، سومین دوره ای است که در انتخابات داوطلب شده ام، به تعهدات پای بند خواهم 
بود. محمدبیگی در پاسخ به پرسش درباره قانون جوانی جمعیت گفت: این قانون مانند بچه 
من دائماً همراهم است و شبانه روز برای آن و نظارت بر اجرای آن برنامه ریزی داریم، با این 

قانون 270 هزار مادر برای اولین بار در تاریخ ایران خودروی دولتی دریافت کردند.
محمدبیگی در پاسخ به پرسش یکی از دانشجویان درباره سوء استفاده از موقعیت نمایندگی 
برای ارتقای شغلی و موقعیت همسر، فرزند و همچنین مسئول دفتر خود گفت: پیگیری 
حقوقی صحبت هایی که گفته شد محفوظ است، البته تاکنون از دانشجویی شکایت نکرده ام؛ 
پس��رم 17 ساله و دانش آموز است، کجا برای او کار و ش��غل را فراهم کردم. وی ادامه  داد: 
همکلاسی های همسر مظلوم من، معاون وزیر، رئیس انرژی اتمی و یا در سمت های دیگر 
مشغول هستند اما چون من در دولت اصلاحات نماینده شدم، او را از وزارت کشور بیرون 
کردند.نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس اضافه  کرد: براس��اس قانون همس��ر 
نمایندگان می توانند انتقالی بگیرند اما 9 ماه انتقال او را ندادند و تمام این مدت مجبور به 
رفت و آمد بودم و همسر و فرزندانم تنها بودند، در نهایت او به یکی از وزارت خانه ها مأمور شد.

وی اظهار کرد: اخیراً پس از شکایت مسئول دفترم، حکم بدوی دادگاه، یکی از افرادی که 
درباره او حرف زده بود صادر و او محکوم شده، چطور جرات می کنید علیه نماینده خادم ملت 

که جانش را هم فدا می کند اظهارات دروغ بگویید و توهین کنید./ایلنا

<راهکارهایرئیسکمیسیونآموزشبرایحفظسلامتدرروزهایآلوده
رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی تاکید کرد دولت باید برای 
حفظ س��لامتی مردم به خصوص دانش آموزان به صورت ریش��ه ای معضل آلودگی هوا را 
برطرف کند. علیرضا منادی اظهار کرد: همواره با نزدیک ش��دن به فصل سرد سال شاهد 
آلودگی هوا هس��تیم که این خطراتی برای س��لامتی مردم به خصوص دانش آموزان دارد؛ 
لذا انتظار می رود که دولت به صورت ریش��ه ای مشکل آلودگی هوا را برطرف کند؛ در این 
راس��تا اقداماتی همچون مصرف نشدن س��وخت مازوت در نیروگاه ها و جلوگیری از تردد 
موتورسیکلت ها راهگشا است.رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی 
در عین حال تصریح کرد: با توجه به این که فعلا با معضل آلودگی هوا روبه رو هستیم طبیعتا 
باید تمهیداتی برای استفاده از بستر آموزش مجازی هم وجود داشته باشد؛ به طوری که 

دانش آموزان بتوانند از بسترهای آموزش مجازی استفاده کنند./ایسنا

<اقداماتپیشگیرانهبرایکنترلآلودگیهوامغفولماندهاست
یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس شورای اسلامی گفت: اگر همه 
دس��تگاه های اجرایی در سطح کش��ور به وظایف قانونی خود در موضوع هوای پاک عمل 
کنند و به اقدامات پیش��گیرانه و آگاه س��ازی توجه داشته باشند، در کوتاه ترین زمان آثار و 
نتایج مثبت آن نمایان خواهد ش��د. علی حدادی با اشاره به تشدید معضل آلودگی هوا، با 
تاکی��د بر ضرورت اجرای قانون در این حوزه، بیان کرد: هوای پاک نیاز همه مردم اس��ت 
و یکی از مولفه های مهمی که س��ازمان محیط زیس��ت برای مقابله با معضل آلودگی هوا 
باید به آن توجه کند، اقدامات پیش��گیرانه اس��ت.وی در ادامه با بیان اینکه یکی از وظایف 
مهم سازمان محیط زیست، نظارت کامل بر مجموعه های مختلفی است که با فعالیت های 
خود تاثیر منفی بر کیفیت هوا دارند، اظهار کرد: صنایع آلاینده باید در فعالیت های خود به 
استانداردهای تعریف شده توجه داشته باشند. یکی دیگر از بخش های تاثیرگذار در تشدید 
آلودگی هوا، خودروهای فرسوده هستند که نوسازی این خودروها حائز اهمیت است. نماینده 
مردم طالقان، ساوجبلاغ، نظرآباد و چهارباغ در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: یکی 
دیگر از دلایل تشدید معضل الودگی هوا، ریزگردها هستند که منابع طبیعی می تواند در 
مهار آنان نقش داشته باشد. پس مهم ترین مولفه اقدام به موقع است و اگر هر دستگاهی به 
وظایف قانونی خود به موقع عمل کند، آثار مثبت آن را خواهیم دید. این عضو کمیسیون امور 
داخلی خاطرنشان کرد: دولتمردان مسئولیت دارند بر عملکرد دستگاه ها نسبت به وظایف 
قانونی خود در این حوزه نظارت کنند چراکه اگر نظارت درستی صورت گیرد و اقدام به موقع 
انجام شود، ما شاهد تشدید و گسترش معضل آلودگی هوا نخواهیم بود. از سوی دیگر باید با 
متخلفان برخورد قانونی لازم صورت گیرد.حدادی در پایان گفت: متاسفانه یکی از ایرادهایی 

که در سطح کشور به ویژه در مقابله با معضل آلودگی هوا وجود دارد، این است که اقدامات 
پیشگیرانه و آگاه سازی مغفول مانده است. اگر همه دستگاه های اجرایی در سطح کشور به 
وظایف قانونی خود در حوزه هوای پاک عمل کنند در کوتاه ترین زمان آثار و نتایج مثبت آن 

نمایان خواهد شد./ایسنا

<سندجامع۲۵سالهایرانوچینفرصتمناسبی
برایتعمیقهمکاریهایدوکشوراست

 رئیس گروه دوس��تی پارلمانی ایران و چین گفت: س��ند جامع 25 ساله ایران و چین نوع 
و عمق روابط ایران و چین را مشخص کرده و فرصت مناسبی برای تعمیق همکاری های 
دو کش��ور است. یانگ وانمینگ، رئیس انجمن دوس��تی چین با کشورهای جهان که در 
رأس هیئتی به جمهوری اسلامی ایران سفر کرده است، در ادامه دیدارهای خود با مقامات 
کشورمان با احمد امیرآبادی فراهانی رئیس گروه دوستی پارلمانی جمهوری اسلامی ایران و 
چین دیدار و گفت وگو کرد.امیرآبادی فراهانی در ابتدای این دیدار ضمن دیرینه و مستحکم 
دانس��تن رابطه دو کش��ور ایران و چین، به سفر رئیس جمهور به پکن که تبلور مشارکت 
جامع و راهبردی و موید اراده مقامات عالی دو کشور برای تقویت روابط همه جانبه ایران و 
چین است، اشاره و بر ضرورت همکاری نزدیک برای ارتقا روابط همه جانبه بویژه اقتصادی 
تاکید کرد. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به مشارکت جامع راهبردی 
جمهوری اسلامی ایران و جمهوری خلق چین و لزوم اجرای برنامه همکاری 25 ساله، اظهار 
کرد: سند جامع 25 ساله ایران و چین نوع و عمق روابط ایران و چین را مشخص کرده و 
فرصت مناسبی برای تعمیق همکاری های دو کشور است.وی افزود: سند جامع همکاری های 
25 ساله ایران و چین دشمنانی از جمله آمریکا دارد که نمی خواهند، این سند راهبردی 
اجرایی شود و باید با استفاده از ظرفیت گروه های دوستی پارلمانی دو کشور و انجمن دوستی 

دو کشور تلاش کرد تا این سند به خوبی اجرایی شود./ایسنا

<بایدنگاهاقتصادیازسبدسلامتکشورحذفشود
 رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در نامه ای به رئیس جمهور گفت: مسئولین به 
دلیل دید اقتصادی به حوزه سلامت عملکرد مطلوبی از خود نشان نداده اند؛ باید یک بار و 
برای همیشه نگاه اقتصادی از سبد سلامت کشور حذف شود. متن نامه حسینعلی شهریاری 
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس به حجت الاسلام و المسلمین ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور به شرح زیر است: »احتراماً یکی از مهترین چالشهای نظام سلامت را که در 
حوزه درمان برای مردم به وجود آمده است را به شرح زیر تقدیم می دارد. امید است با بذل 
توجه از س��وی حضرتعالی موضوع به گونه مقتضی و در اسرع وقت رفع گردد: اقدامات دو 
سال گذشته دولت و مجلس در تغییرات نرخ ارز، متاسفانه بر خلاف سیاستهای کلی ابلاغی 
نظام سلامت، نه تنها موجب ایجاد تسهیلات و امکانات بیشتر برای جامعه هدف نگردید، بلکه 
افزایش پرداختی از جیب آنان را تا حدود 60 درصد افزایش داد. در این زمینه اگر بیمه ها 
توان کافی را داشتند شاید مسئله طور دیگری حل می شد اما با نظر واقع بینانه، شرکتهای 
بیمه در این حوزه، توانایی لازم برای کاهش واقعی فرانشیزها و تحت پوشش قرار دادن کلیه 
داروها و تجهیزات مورد نیاز حتی برای بیمارستانهای دولتی را نیز نخواهند داشت و با این 
وصف چگونه می توان این ماجرای به شدت آزار دهنده که موجب هزینه های سرسام آور برای 
تعداد قابل توجهی از بیماران شده را زیبنده دولتی چون دولت مردمی جنابعالی دانست؟ 
جناب آقای رئیس جمهور متاس��فانه با وجود درایت و دلسوزی جنابعالی، مباشرین امر و 
مسئولین محترم به دلیل دید اقتصادی به حوزه سلامت عملکرد مطلوبی از خود نشان نداده 
و در خوشبینانه ترین حالت باید گفت شاید اساسا از وخامت وضع مطلع نباشند که این نیز 
بیشتر عذر بدتر از گناه است. در پایان با استدعای موکد و عاجزانه از جنابعالی تقاضا دارد، 
دستورات عاجلی در به سامان رساندن این موضوع و ایجاد اطمینان برای بیماران و بیمارداران 
صادر نموده و امور را به چرخه عادی باز گردانید. نگاه اقتصادی مخرب ترین احتمالی است که 
باید یک بار و برای همیشه از سبد سلامت کشور حذف گردد؛ امری که در اسناد حقوقی، 
قوانین عادی و اساسی و نیز سند چشم انداز و سیاستهای کلی ابلاغی بارها ذکر گردیده و 
لازم الاجراء می باشد. ضمناً به پیوست نامه اتحادیه بازرگانان تجهیزات پزشکی ایران جهت 

مزید استحضار ارسال می گردد.«

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

آفتاب یزد:  سخنگوی دولت گفت: براساس دستور رئیس جمهور تمامی مشاغلی که 
تا سقف 12 میلیون تومان در ماه دریافتی داشته باشند، کاملا معاف از مالیات هستند.
به  گزارش خبرنگار حوزه دولت آفتاب یزد، علی بهادری جهرمی روز سه شنبه هفتم آذر 
در مقدمه نشست خبری خود با اصحاب رسانه ضمن تسلیت ایام شهادت حضرت زهرا 
و تبریک روز نیروی دریایی از بهره برداری از ایستگاه متروی پرند خبر داد و گفت: این 
طرح که اولین گام های آن 18 سال پیش برداشته شده بود در دولت سیزدهم تکمیل 
و تست گرم آن  انجام شده تا به نیم میلیون جمعیت ساکن پرند برای سهولت در رفت 

و آمد، کمک کند.
وی این افتتاح را گام و قطعه ای دیگر در نهضت تکمیل طرح های نیمه تمام خدماتی و 

بیمارستانی دولت سیزدهم دانست که دولت مردمی آن را آغاز کرده است. 

<لایروبیخلیجگرگانوکانالآشورادهبادستوررئیسجمهور
س��خنگوی دولت همچین از تحقق و عملیاتی شدن دس��تور رئیس  جمهور مبنی بر 
لایروبی خلیج گرگان و کانال آشوراده خبر و توضیح داد: طبق دستور آیت الله رئیسی 
در سفر سال گذشته به گرگان این خلیج که 9 کلیومتر طول و عرض 70 تا 400متری 
دارد، لایروبی و مس��یر انتقال آب خزر به گرگان تس��هیل و آبگیری اولیه انجام شد تا 
مش��کلات زیست محیطی آن برطرف ش��ود. بهره برداری از آن که در سفر آتی رئیس 
جمهور انجام می ش��ود و موجب خواهد ش��د که این منطقه زیستی به چرخه عالی و 
طبیعی نزدیک ش��ود.وی افزود: با آبگیری و لایروبی این خلیج امکان تردد شناورهای 
س��بک حاصل می ش��ود و کیفیت آب افزایش یافته و گرد و غبار و ریزد گرد را که به 
واس��طه خش��کی خلیج گرگان به وجود آمده بود،کاهش می یابد. همچنین به حفظ 

زندگی 15 گونه ماهی و 150 هزار پرنده مهاجر هم کمک خواهد شد.

<فازدومفرودگاهامام)ره(باظرفیتجابهجایی۳۵میلیونمسافرافتتاحمیشود
به��ادری جهرمی خبر خوش دیگر را آغاز عملیات فاز 2 ف��رودگاه امام )ره( اعلام و در 
توضی��ح جزئیات آن گفت: فاز دوم فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( با مش��ارکت 
طرف ایرانی و چینی در طی 5 س��ال و با سرمایه گذاری حدود 2و نیم میلیارد یورویی 
ساخته می ش��ود که رایزنی های ساخت این فرودگاه با همکاری طرف چینی، در سفر 
 رئیس جمهور و معاون اول انجام شد. وی افزود: فاز اول این فرودگاه قادر به جابه جایی 
10 تا 11 و در نهایت 15 میلیون نفر مسافر بود ولی فاز دوم به تنهایی 35 میلیون نفر جابه جا 

خواهد شد و بسیار هم پیشرفته و مطابق با استانداردهای روز جهان ساخته خواهد شد.

<۲۹میلیونایرانیازپنجرهملیخدماتهوشمنداستفادهمیکنند
سخنگوی دولت در توضیح اقدامات انجام شده در حوزه پنجره خدمات هوشمند گفت: 
تا س��ال 1400 تنها ده دس��تگاه به پنجره هوشمند متصل بود که این تعداد اکنون به 
133 دس��تگاه رس��یده یعنی اکثریت قریب به اتفاق دس��تگاه ها به این پنجره متصل 
شده اند و نیمی از خدمات و 63 درصد مجوزها هم از این طریق انجام و صادر می شود. 
بهادری جهرمی افزود: تاکنون 1300 مجوز و 2هزار و21 خدمت از این طریق به مردم 
ارائه ش��ده و بی��ش از 29 میلیون ایرانی از این خدمات اس��تفاده می کنند. وی افزود: 
 دس��تگاه های ارائه دهنده خدمات از 10 دستگاه به 133 دستگاه افزایش یافته است و

 98 درصد خدمات دولت هوش��مند نیز افزایش یافته است، وزیر ارتباطات به صورت 
ماهانه گزارش این اقدامات را در جلس��ات هیئت دول��ت اعلام می کند که امیدوارم با 
همکاری دس��تگاه های خارج از دولت، ارائه این خدمات سرعت گیرد.سخنگوی دولت 
درباره سفرهای منطقه ای و فرامنطقه ای رئیس جمهور و دستاوردهای آن توضیح داد: 
توس��عه روابط منطقه ای و همسایگی دس��تاوردهای متعددی، در جنبه های امنیتی، 

اقتصادی، زیرساختی داشته است. 

<توافقبرعبورخطترانزییتازایرانوفعالشدنمجددسوآپ
گازیدودستاوردمهماجلاساکو

جهرمی گفت: در س��فرهای اخیر آیت الله رئیس��ی به ازبکستان و تاجیکستان یکی از 

دستاوردها تاکید کشورهای حاضر در نشست مبنی بر عبور خط ترانزیتی و تجاری از 
ایران بود که نشانگر نوعی وفاق حداکثری در این زمینه و تاکید بر این نکته مهم بود که 

مسیرهای تجاری عبوری از ایران هم اقتصادی تر و هم بهتر است. 
وی تصریح کرد: این اقدام به بازگشت جمهوری اسلامی به جایگاه ترانزیتی موثر کمک 
خواهد کرد تا از موقعیت جغرافیای خود حداکثر استفاده را داشته باشد.در اجلاس اکو 
ک��ه اجلاس اقتصادی بود موضوع غزه اولویت پیدا ک��رد و بیانیه ای در این موضوع به 

واسطه تلاش های ایران صادر شد.
بهادری جهرمی دس��تاور دیگر را فعال شدن مجدد سوآپ گازی اعلام کرد و گفت: با 
این اتفاق هم درآمدهای مالی برای کشور ایجاد شد و هم امکان ایجاد تراز در نیازهای 
گازی در شمال کشور فراهم شد که پیش از این با عدم ارتباط با این کشورها از دست 

رفته بود.

<سفرهایخارجیرئیسجمهورمنجربهرکوردشکنیدرتجارتخارجیشد
سخنگوی دولت امکان اعزام رایزن های بازرگانی، برگزاری نمایشگاه اختصاصی و امضای 
موافقت نامه های تجاری و ترجیحی که به تسهیل تجارت کمک می کند را از مهمترین 
دس��تاوردهای سفرها دانس��ت و گفت: س��فرهای اخیر رئیس جمهور زیرساخت ها و 
فرآیندها برای تحقق نیازهای کشور را فراهم کرد. این سفر به رکورد شکنی در تجارت 

خارجی منجر و به رقم 112 میلیارد دلاری رسید.
سخنگوی دولت درباره سفرهای منطقه ای و فرامنطقه ای رئیس جمهور و دستاوردهای 
آن توضی��ح داد: توس��عه روابط منطقه ای و همس��ایگی دس��تاوردهای متعددی، در 

جنبه های امنیتی، اقتصادی، زیرساختی داشته است. 

<ب��ادس��توررئیسجمهورمعافیتمالیاتیحق��وقکارگرانوکارمن��دانبه۱۲میلیون
توماندرماهافزایشپیداخواهدکرد

بهادری جهرمی سخنگوی دولت گفت:براساس دستور رئیس جمهور برخی اصلاحات 
در لایحه بودجه ایجاد خواهد ش��د؛ یک��ی از اصلاحات مورد نظر افزایش کفِ معافیت 
مالیاتی کارگران و کارکنان به 12 میلیون تومان در ماه است.براین اساس تمام مشاغلی 
که تا س��قف 12 میلیون تومان در ماه دریافتی داش��ته باش��ند، کاملا معاف از مالیات 

هستند.

<رویکرددولتعادلانهسازیافزایشحقوقاست
س��خنگوی دولت درب��اره تصمیم مجلس بر افزایش 17 درص��دی حقوق توضیح داد: 
زمانی که افزایش حقوق 18 درصد لحاظ می ش��ود به این معناس��ت که حقوق همه 
حقوق بگیران به یک درصد افزایش پیدا کند و این یعنی کسی که 10 میلیون حقوق 
می گیرد، یک میلیون و هشتصد هزار تومان، افزایش درآمد خواهد داشت اما کسی که 

40 میلیون حقوق می گیرد افزایش 6 میلیونی خواهد داش��ت و با ثابت ماندن درصد، 
وقتی عدد دریافت حقوق بالاتر باشد، عدد افزایش بالاتر خواهد بود.وی با تأکید بر این 
مهم که شعار و هدف دولت عادلانه سازی نظام پرداخت ها بوده است، گفت: تلاش دولت 
بر این اس��ت که حداقل بگیرها مورد حمایت واقع ش��وند و حداقل ها و حداکثری را به 
هم نزدیک کنیم و افرایش حقوق به صورت میانگین 18 درصد باشد. یعنی کسانی که 
دریافتی های کمتری دارند، امکان دریافتی بیشتری داشته باشند تا جبران تورم برای 
آن ها بیشتر باشد رئیس جمهور هم به صراحت بیشتر تاکید دارند و در دولت آمادگی 

بحث های کارشناسی وجود دارد.
پیش بینی مصارف متناسب با منابع موضوع دیگری بود که بهادری جهرمی به آن اشاره 
کرد و توضیح داد: اگر منابع غیرواقعی پیش بینی، ش��وند مصارف غیرواقعی هم برای 
آن ها در نظر گرفته خواهد ش��د و این موجب تحقق نیافتن این پیش بینی ها می شود. 
بنابراین یا باید این موضوع رعایت شود یا به سمت کسری بودجه حرکت کنیم. منابع 
باید واقعی پیش بینی ش��ده و براس��اس آن میزان افزایش مصارف پیش بینی شود نه 
برعک��س. در غیر این صورت ظلم به مردم صورت می گیرد و به اس��م افزایش حقوق، 

میزان ارزش آن حقوق کاهش پیدا می کند.

<افزایشسنبازنشستگیشاملافرادیکهدرشرفبازنشستگیهستند،نمیشود
س��خنگوی دولت درباره افزایش س��ن بازنشس��تگی ه��م گفت: این افزایش ش��امل 

بازنشستگان موجود و کسانی که در شرف بازنشستگی هستند، نمی شود.
بهادری جهرمی افزود: همچنین یادآوری این نکته مهم لازم اس��ت که رابطه کارکنان 
دولت با دولت براس��اس قانون است نه صرفا قراردادی که حدود و زوایا و اجزای آن را 

قانون گذار معرفی می کند.
وی تصریح کرد: همیش��ه این قانون گذار اس��ت که ضوابط روابط کارکنان دولت را با 
دولت براساس عموم مردم و دولت روشن می کند تا به صورت توامان، قابلیت تامین و 
تضمین داش��ته باشد، یعنی هم مردم و شهروندان و هم حاکمیت و کارکنان منافع و 

مصالح خود را داشته باشند. 
س��خنگوی دولت بیان داش��ت: در همه کش��ورهای جهان، با توجه به پیری و جوانی 
جمعیت، قوانین مرتبط با صندوق های بازنشستگی به روزرسانی، بازآرایی و باز طراحی 
می شود و این موضوع درباره ایران هم صادق است و اصلاحات ناظر به این صندوق ها 
محدود به حکم نیست و همزمان هم امکان پرداخت مطمئن و پایدار و متوازن که هدف 

اصلی اصلاحات است، فراهم شود.

<۱۴بستهاصلاحیبرایاصلاحشرایطصندوقهایبازنشستگی
بهادری جهرمی درباره ناترازی صندوق های بازنشستگی، به اقدامات دولت در این زمینه 
پرداخت و گفت: دولت برنامه مفصل 14 بندی برای اصلاح این موضوع و نیز اصلاح نظام 
شرکت داری که به دلیل سوء مدیریت های گذشته و عدم شفافیت  موجب ورشکستگی 

صندوق ها شدند، ارائه کرده است.
وی افزود: با تدابیر دولت عملکرد این صندوق ها ش��فاف ش��د و به اطلاع مردم رسید 

تا شرکت ها را به سمت سوددهی هدایت کند و یا اگر زیان ده هستند، واگذار شوند. 
بهادری جهرمی درباره تعدیل و متناسب س��ازی پرداخت حقوق به بازنشس��تگان هم 
گف��ت: دولت در این مس��یر و با اتکا به منابع پای��دار و دوری از تورم حرکت می کند. 
افزایش حقوق بازنشستگان بیش از افزایش حقوق کارکنان در سال آینده خواهد بود به 

این معنا که این میزان افزایش دو درصد بیشتر در نظر گرفته شده است.
وی تاکید کرد: نظامات حاکم بر قواعد بازنشستگی در کشور متناسب با جوانی و پیری 

جمعیت کشور و افراد شاغل و بازنشسته انجام شود. 
س��خنگوی دولت از 14 بس��ته اصلاحی برای اصلاح شرایط صندوق های بازنشستگی 
سخن گفت و تاکید کرد: نگاه کارشناسی دولت نسبت به مجلس در این زمینه متفاوت 

و با در نظر گرفتن تمام این موارد بوده است. 
بهادری جهرمی در پایان ابراز امیدواری کرد، این معضل به ارث رس��یده به دولت حل 

شده و از پیش پای مردم و بازنشستگان برداشته شود.

سخنگوی دولت در نشست خبری تشریح کرد

دستور مهم مالیاتی رئیس جمهور
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل: »ای دو صد لعنت بر این نفت!«، این را مصدق گفت. 
»قطر اینک قدرتمندترین رقیب عربستان در منطقه است«، این را علی بیگدلی گفت. »آثار اقتصادی پشت 
پرده ی توافقات در »اجلاس اپَک« را اسفند ماه خواهید دید«، این نکته را نیز علی بیگدلی گفت. »ونزوئلا 
کاندیدای جانش��ینی ایران در تأمین نفت برای چین شده است« این را محسن جلیلوند گفت. »آمریکا از 
چین خواس��ته تا نفت کمتری از ایران خریداری کند، ونزوئلا احتمالاً سهم ایران را خواهد گرفت«، این را 
عبدالرضا فرجی راد گفت. » نگرانی چینی ها، اقتصادی است، نگرانی روس ها، امنیتی و برنامه ی آمریکا و 
غرب ملغمه ای از اقتصاد و امنیت، از این رو باید همچنان افغانستان را مهمترین میدان رقابت مابین شرق و 

غرب دانست«، این را پیرمحمد ملازهی گفت.
همه ی »فکت« هایی که ش��اهد آوردیم به جز گفته ی مرحوم »محمد مصدق« که برگرفته از کتاب:»از 
تهران تا کاراکاس«، نوشته ی »منوچهر فرمانفرمائیان« است، تمامی، از لا به لای 
مصاحبه های اخیر کارشناسان با روزنامه آفتاب یزد انتخاب شده است. این چند 
موضوع را فعلاً به کناری می گذاریم و به سراغ اتفاقاتی می رویم که حداقل طی 5 

سال اخیر در دوحه و به میزبانی قطر رخ داده است.

<توافقنامه دوحه، 29 فوریه 2020)دهم اسفند 1398(
پس از ماه ها و به تعبیری بعد از گذشت دو سال، بالاخره در 29 فوریه2020)دهم 
اس��فند ماه 1398(توافقی که معروف شده به »توافقنامه دوحه« مابین آمریکا و 
طالبان به امضاء رسید اما هر دو نفری که این توافق را امضاء کردند، افغانستانی 
بودند:»زلمی خلیلزاد«، متولد مزار شریف در شمال افغانستان و »ملا عبدالغنی برادر« که متولد »ارُُزگان« 
در نواحی مرکزی افغانستان قرار دارد. خلیلزاد به نمایندگی از طرف آمریکا و عبدالغنی برادر نیز از سوی 

»طالبان افغانستان«.
توافقنامه دوحه، یک بخش پیدا و تقریبا کم اهمیت دارد شامل:
� خروج تمام نیروهای آمریکایی و ناتو از افغانستان طی 14 ماه

� تعهد طالبان برای جلوگیری از فعالیت های القاعده در مناطق تحت کنترل طالبان 
� مذاکرات بین طالبان و جمهوری اسلامی افغانستان)دولت اشرف غنی( 

� بستن پنج پایگاه نظامی طی 135 
� پایان تحریم های اقتصادی علیه طالبان تا 2۷ اوت سال 2020 شد

و یک بخش محرمانه و مهم که هنوز از جزئیات آن هیچ اطلاعی در دست نیست. برخی گفته اند طالبان در 
این بخش محرمانه متعهد به حفاظت از منافع امریکا در منطقه به هر نحو ممکن شده است.

با نگاهی به بخش پیدا و کم اهمیت توافقنامه ی دوحه می بینیم؛ آمریکایی ها نه طی 14 ماه که 18 ماه بعد 
از توافقنامه دوحه، به ناگاه از افغانستان خارج شدند. موضوعی که همچنان یکی از پرُ مناقشه ترین بحث ها 
و چالش ها در صحنه ی سیاست داخلی ایالات متحده و رقابت های انتخاباتی است و موافقان و مخالفان، 
هر از گاهی بر سر این موضوع با دولت بایدن به جدل می پردازند و حتی گروه هایی مشغول تحقیق درباره   
چرایی و چگونگی خروج س��ربازان آمریکایی از افغانستان هستند. به تبع خروج نیروهای آمریکایی، تمام 
پایگاه های نظامی این کش��ور)5 پایگاه( و همچنین پایگاه نظامی � هوایی بگرام)بزرگ ترین پایگاه نظامی 
آمریکا در افغانستان و در نزدیک ترین مکان ممکن تا چین( که از درجه اهمیت بسیار بالایی برخوردار است 

نیز تخلیه شد. 
ترامپ حداقل دوبار، تحویل دادن پایگاه نظامی � هوایی بگرام را اشتباهی اسفناک توصیف کرده  و در میان 

وعده های عدیده ی انتخاباتی، متعهد به بازپس گیری آن شده است:
� ترامپ)ش��هریور1401(: »بگرام تنها از یک نیروگاه هس��ته ای چین که آنها در آنجا سلاح های هسته ای 

می سازند یک ساعت فاصله دارد. درست است؟ ما هرگز نباید آن را واگذار می کردیم.«
� ترامپ)آذر1402(:»اگر بار دیگر بتوانم به کاخ سفید وارد شوم با طالبان قرارداد تجاری می بندم تا بتوانیم 
مجدد کنترل فرودگاه بگرام را به دست بگیریم.« که البته طالبان افغانستان به این ادعای اخیر ترامپ واکنش 

نشان داده، می گوید:»به هیچ کشور خارجی؛ اجازه حضور نظامی در افغانستان را نمی دهیم.«
از دیگر مفاد توافقنامه ی دوحه که مذاکرات بین طالبان و جمهوری اسلامی افغانستان بود)مانند رفع تحریم ها( 
نیز رد و نشانی دیده نشد زیرا سقوط کابل بدون حتی یک دقیقه مذاکره انجام، »اشرف غنی« مجبور شد 
سراسیمه افغانستان را از ترس این که دستگیر، محاکمه و شاید اعدام نشود، گریخت. تا این لحظه، تحریم ها 

نیز همچنان برقرار است.
حال می ماند تعهد طالبان برای جلوگیری از فعالیت های القاعده در مناطق تحت کنترل طالبان که خبرهای 

ضد و نقیض بسیاری در رسانه ها، خلاف این تعهد را مدعی است:
� حضور نیمه رس��می »داعش خراس��ان« در مناطقی از افغانستان)تمرکز این گروه بر مناطق سنی نشین 

کشورهای پاکستان، افغانستان، تاجیکستان و هند است(
� روسیه)وزارت دفاع و وزارت امورخارجه( چندین بار طی سال های 1396 تا همین اواخر)اوایل آذر 1402( 
مدعی شده است آمریکایی ها، نیروهای داعش را از سوریه و عراق به مناطقی در افغانستان انتقال داده اند. 
در این بین مسئولان طالبان افغانستان و نیز برخی کارشناسان و تحلیلگران افغانستانی ضمن رد این ادعا، 
خواستار ارائه ی سند و مدرک از سوی روسیه شده اند جالب توجه این که؛ آمریکا هرگز به این ادعاها واکنش 

نشان نداده است)نه تکذیب و نه تأیید(!
� هیلاری کلینتون، نامزد انتخابات ریاست جمهوری 2018 که ناباورانه از »ترامپ« شکست خورد، در کتاب 
خود با عنوان»گزینه های دشوار« سخنان غافلگیر کننده ای را مطرح ساخته و اذعان کرده داعش در واقع 
ساخته دست آمریکا با هدف تقسیم خاورمیانه است. وی می نویسد:» من به 112 کشور جهان سفر کرده 
بودم و با برخی از دوس��تان این توافق حاصل ش��د تا به محض اعلام تاسیس داعش این گروه به رسمیت 
شناخته شود اما ناگهان همه چیز فروپاشید. توافق شده بود تا دولت اسلامی)داعش( در روز 5 / ۷ / 2013 
اعلام شود و ما منتظر اعلام تاسیس آن بودیم تا ما و اروپا هرچه سریعتر آن را به رسمیت بشناسیم. همه 
چیز در مقابل ما بدون هش��دار قبلی فرو ریخت. اقدام هولناکی رخ داد. ما به توس��ل به زور فکر کردیم اما 
ارتش مصر، سوریه  یا لیبی نیست؛ ارتش مصر بسیار قدرتمند است و مردم مصر هیچگاه ارتش خود را تنها 
نمی گذارند. زمانی که ما با ناوهای آمریکایی به س��مت اسکندریه رفتیم از سوی گروهی از زیردریایی های 
بسیار جدید با نام "گرگ های دریا" زیر نظر گرفته شدیم، این زیردریایی ها به جدیدترین سلاح ها و تجهیزات 
رهگیری مجهز بودند. زمانی که تلاش کردیم به دریای س��رخ نزدیک شویم با جنگنده های قدیمی میگ 
21 روسیه غافلگیرشدیم اما مسئله عجیب تر این بود که رادارها نتوانستند بفهمند این جنگنده ها از کجا 
آمدند و به کجا رفتند. ما ترجیح دادیم برگردیم. حمایت و پشتیبانی مردم مصر از ارتش بیشتر شده بود. 
چین و روسیه نیز مخالفت خود را با این اوضاع اعلام کردند و ناوها بازگردانده شدند؛ هنوز هم نمی دانیم که 
چگونه با مصر و ارتشش تعامل و برخورد داشته باشیم. اگر علیه مصر متوسل به قدرت می شدیم شکست 
می خوردیم و اگر مصر را رها می کردیم چیز مهمی را از دس��ت می دادیم. مصر قلب جهان عرب و جهان 
اس��لام اس��ت و ما تلاش داشتیم تا از طریق اخوان المسلمین و از طریق داعش این کشور را تحت کنترل 
درآورده و آن را تقسیم کنیم و پس از آن به کشورهای حوزه خلیج فارس برویم. کویت اولین کشوری بود 
که از طریق دوستان ما در آنجا آماده بود و سپس عربستان و بعد از آن امارات و بحرین و عمان مد نظر ما 
بودند و پس از آن منطقه عربی کاملا تقس��یم می ش��د و به صورت کامل آن را تحت کنترل در می آوردیم. 
ما منابع نفت و گذرگاه های آبی را تحت تصرف خود درمی آوردیم. اگر برخی از اختلافات میان آن ها وجود 

داشت اوضاع تغییر می کرد.«
� در حوادث اخیر در پاکستان که منجر به اخراج پناهندگان � عمدتاً فاقد اوراق شناسایی � افغانستانی شد 
بحث بر س��ر ارتباط معنادار و نگران کننده ی »تحریک طالبان پاکستان« با »داعش خراسان« نیز مطرح 
بود. تمرکز بر مخالفان و جدایی طلبان در مناطقی از سند، پنجاب و ایالت بلوچستان؛ ارتش، دستگاه های 
اطلاعاتی و امنیتی و نیز سیاسیون پاکستانی را خشمگین ساخت. در ابتدا از طالبان افغانستان درخواست 
کردند تا فرماندهان و سران این گروه)تحریک طالبان پاکستان(، دستگیر و به پاکستان تحویل داده شوند 
اما با امتناع مقامات طالبان در افغانس��تان، تصمیم بر این ش��د تا از طریق اخراج گس��ترده ی پناهجویان 
افغانس��تانی، در میانه ی اوضاع بد اقتصادی حاکم بر افغانس��تان، از این حربه به عنوان یک »اهرم فشار« 

استفاده شود که گویا بی تأثیر نیز نبوده است.
� تنش های مرزی با ایران، عدم رهاسازی حقآبه رودخانه هیرمند و ادامه ی سیاست سدسازی، بخشی از 
رفتارهایی است که از دولت طالبان افغانستان از سوی ایران مشاهده شده است. در مقابل، ایران به عنوان 
همس��ایه ی غربی افغانستان از همان ابتدای روی کار آمدن »طالبان دوم« در افغانستان، سیاست مدارا و 
همراهی را در پیش گرفت، نسبت به سیل مهاجرانی که � قانونی و غیرقانونی � به دلیل شرایط حاکم بر 
افغانس��تان راهی این سوی مرزها شدند به آن صورتی که باید و کنوانسیون های بین المللی در امور مرزی 
می گوید، سختگیری نکرد، سفارت افغانستان در تهران و کنسولگری افغانستان در خراسان رضوی را تحویل 
نیروهای معرفی ش��ده از سوی طالبان افغانس��تان داد و تا به امروز عملًا به هیچ تنشی با افغانستان دامن 

نزده است.
� نشست اخیر مخالفان طالبان افغانستان در روسیه، بخش هایی از نگرانی های امنیتی ِ ایجاد شده از سوی 
دولت دوفاکتوی افغانستان را بروز داد تا بار دیگر، محرمانه های دوحه روی خروجی خبرگزاری ها قرار داده 

شود.
� ملازهی، کارش��ناس مس��ائل ش��به قاره در مصاحبه ی اخبر خود با »آفتاب یزد« به موارد مهمی اشاره 

می کند:»محرمانه های دوحه که بسیار مهم است«، »روابط و همکاری های گسترده ی چین با کابل«، »رو 
به اتمام بودن بازی فرسایشی به رسمیت نشناختن طالبان افغانستان حتی از سوی اتحادیه اروپا و آمریکا«، 
»پرداخت هفته ای 40 میلیون دلار از س��وی آمریکا به طالبان افغانس��تان« و نیز »سه ضلعی مهم ایران، 

پاکستان و افغانستان«.
از مجموع آن چه ذکر ش��د چنین به نظر می رس��د همچنان محرمانه های توافقنامه ی دوحه از درجه ی 
اهمیت بس��یار بالایی برخوردار اس��ت اما آن چه عیان است و نیازی به رمزگشایی ندارد این که؛ بر اساس 
توافقنامه ی دوحه، خصوصاً بخش محرمانه ی این توافقنامه، طالبان و آمریکا، نه تنها با یکدیگر همکاری 
نزدیکی دارند بلکه طالبان رفتار و کنش و واکنش های منطقه ای خود را دقیقاً بر اساس اهداف و منافع ایالات 

متحده آمریکا تنظیم کرده است.

<نشست محرمانه آمریکا و ونزوئلا در دوحه
یازدهم تیرماه 1402، روزنامه اسپانیایي ال پائیس اعلام کرد: »دوحه، پایتخت قطر سه هفته پیش میزبان 
نشستي محرمانه میان امریکا و ونزوئلا بوده است.« سه هفته پیش یعنی؛ اواخر خرداد سال جاری. ال پائیس 
در ادامه نوشت: »خورخه رودریگز«، رئیس مجلس ملي ونزوئلا و »خوآن گونزالس«، مشاور ارشد جو بایدن 
در امور کشورهاي امریکاي لاتین در این نشست با هم دیدار و گفت وگو کرده اند. این روزنامه اسپانیایي به 
نقل از منابع آگاه نوشت: »نشست مذکور بدون حضور میانجیگران یا طرف ثالث با هدف ایجاد کانال ارتباطي 
میان واش��نگتن و کاراکاس برگزار ش��ده است.« بر این اس��اس، »در نشست مذکور به بررسي پرونده هاي 
دیگري نظیر آزادسازي زندانیان و لزوم عادي سازي اوضاع سیاسي در ونزوئلا پرداخته شده است.« به نوشته 

ال پائیس، » قطر در میانجیگري میان دو کشور حتي پیش از این نشست نقش آفریني کرده است.« 
روابط دیپلماتیک کاراکاس با واشنگتن از سال 2019 میلادي به این سو،  پس از آنکه واشنگتن در زمان 
ریاس��ت جمهوري دونالد ترامپ رهبر اپوزیسیون ونزوئلا را به عنوان رئیس جمهوري موقت این کشور به 
رسمیت شناخت، قطع شده است.»خوان گوایدو«، چهره نوظهور اپوزیسسیون ونزوئلا پیش تر ضمن متهم 
کردن دولت نیکلاس مادورو به تقلب و دستکاري در نتیجه انتخابات خود را رئیس جمهوري کشورش خواند 
و توانست حمایت برخي کشورها از جمله آمریکا را کسب کند. با آنکه دولت جو بایدن نیز همچنان مادورو 
را به عنوان رئیس جمهوري ونزوئلا به رسمیت نمي شناسد و انتخاب مجدد وي در سال 2018 میلادي را 
جعلي و تقلبي مي داند اما بحران نفت و انرژي ناشي از جنگ اوکراین سبب شده تا کاراکاس و واشنگتن 
نسبت به گرم  شدن مجدد روابط في مابین، از خود تمایل نشان دهند. کاخ سفید سال 2022 میلادي در 
پي پیشرفت گفتگوها میان دولت ونزوئلا و مخالفان، نمایندگاني را براي انجام مذاکرات به کاراکاس فرستاد 
و تحریم هاي وضع شده علیه این کشور را کاهش داد. کاهش تحریم ها سبب شد تا شرکت نفتي »شورون« 

آمریکا مجوز فعالیت شش ماهه در این کشور نفت خیز آمریکاي لاتین را بدست بیاورد.

<این اتفاق اما ریشه در گذشته دارد
 یک سال قبل از این تاریخ یعنی تیرماه 1401، آسوشیتد پرس گزارش داد، یک هیئت آمریکایی به بهانه 
آزادی چند تبعه این کش��ور از زندان و با هدف بازس��ازی روابط نفتی بی س��ر و صدا به ونزوئلا س��فر کرد. 
خبرگزاری آسوشیتد پرس گزارش داد، هدف از این سفر، تلاش برای آزادی چند تبعه آمریکایی است که در 
ونزوئلا در زندان هستند. دیگر هدف این سفر، بازسازی روابط با این غول نفتی آمریکای جنوبی است آنهم 
درحالیکه جنگ اوکراین طولانی می شود و آمریکا مجبور می شود در اهداف مربوط به سیاست خارجی خود 
بازنگری کند. سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا، سفر به کاراکاس را سفری به منظور تامین امنیت چندین 
تبعه آمریکا توصیف کرد که در ونزوئلا در بازداش��ت به س��ر می برند از جمله گروهی از مدیران نفتی یک 
شرکت نفتی به نام سیتگو Citgo که از بیش از چهار سال پیش در ونزوئلا در زندان به سر می برند. هیئتی 
از مقامات بلندپایه دولت آمریکا بی سر و صدا به ونزوئلا سفر کرده اند. هدف از این سفر، تلاش برای آزادی 
چند تبعه آمریکایی است که در ونزوئلا در زندان هستند. دیگر هدف این سفر، بازسازی روابط با این غول 
نفتی آمریکای جنوبی است آن هم درحالی که جنگ اوکراین طولانی می شود و آمریکا مجبور می شود در 
اهداف مربوط به سیاست خارجی خود بازنگری کند. سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا، سفر به کاراکاس 
را سفری به منظور تامین امنیت چندین تبعه آمریکا توصیف کرد که در ونزوئلا در بازداشت به سر می برند 
از جمله گروهی از مدیران نفتی یک شرکت نفتی به نام سیتگو Citgo که از بیش از چهار سال پیش در 

ونزوئلا در زندان به سر می برند.
 ،Roger Carstens هیئت آمریکایی که به ونزوئلا س��فر کرد ش��امل افرادی بود ازقبیل راجر کارس��تنز
نماینده ویژه رئیس جمهور آمریکا در امور گروگان ها و جیمز استوری James Story، سفیر آمریکا که در 
حال حاضر در کلمبیا به امور دیپلماتیک آمریکا درباره ونزوئلا رسیدگی می کند. »نیکلاس مادورو«، رئیس 
جمهور ونزوئلا، در سخنانی که از شبکه های تلویزیونی کشورش پخش می شد، خبر سفر هیئت آمریکایی 
را ب��ه ونزوئ��لا تایید کرد و گفت هیئتی از آمریکا به ونزوئلا وارد ش��ده و این تلاش ها در ادامه رایزنی هایی 
است که از پنجم مارس شروع شده است. در ماه مارس هم هیئت دیگری از آمریکا به کاراکاس سفر کرد 
که نخستین سفر از این نوع به ونزوئلا در مدت بیش از بیست سال بود. این سفر به آزادی دو تبعه زندانی 

آمریکا در ونزوئلا منجر شد.
رئیس جمهور ونزوئلا بدون اشاره به جزییات، اضافه کرد: »جورج رودریگز، ریس مجلس در حال گفتگو یک 
هیئت آمریکایی است. این هیئت مهم دو ساعت پیش وارد ونزوئلا شد.« رودریگز همچنین رئیس هیئت 
منتخب دولت در گفتگوهای سایسی با مخالفان است. این گفتگوها از ماه اکتبر متوقف شده اند. واشنگتن 
چند روز بعد از حمله روسیه به اوکراین، یک هیئت بلندپایه به کاراکس فرستاد. به اعتقاد برخی ناظران، 
هدف از این اقدام آمریکا، دورکردن کاراکاس از یکی اصلی ترین متحدانش یعنی روس��یه بود. واش��نگتن 
همچنین برای ممانعت از افزایش قیمت نفت، به کاهش تحریم های نفتی ونزوئلا فکر می کرد. کاخ سفید نیز 
در آن زمان این دیدار را تأیید کرد و اعلام کرد گفتگوها به امنیت انرژی در آمریکا محدود می شود. ونزوئلا 
پیش از قطع روابط با آمریکا، تقریباً همه نفت خام خود را به این کشور صادر می کرد. به دنبال این گفتگوها، 
کاراکس دو آمریکایی بازداش��ت ش��ده در ونزوئلا را آزاد کرد. این اقدام به منزله حسن نیت رئیس جمهور 
ونزوئلا تلقی می ش��د. واشنگتن در ماه مه اعلام کرد قصد دارد به طور محدود برخی تحریم های ونزوئلا را 

کاهش دهد. یکی از این تحریم ها مربوط به شرکت نفتی شورون )Chevron( بود.
اواخر مهرماه سال جاری و یک ماه پیش از برگزاری نشست همکاری اقتصادی آسیا و اقیانوس آرام)اپَک( 
در کالیفرنیای آمریکا که تحت تأثیر حضور»شی جین پینگ«، زیر ذره بین رسانه های مهم بین المللی قرار 
گرفت؛ وزارت خزانه داری آمریکا به دنبال از سرگیری مذاکرات بین دولت ونزوئلا و مخالفان داخلی تحت 
حمایت واشنگتن، بخشی از تحریم ونزوئلا را کاهش داد. اگرچه فایننشال تایمز نوشت: »واشنگتن تهدید 
کرده اگر وعده های دولت به مخالفان داخلی دولت ونزوئلا عملی نشود تحریم ها باز گردانده می شود.« اما 
وزارت خزانه داری آمریکا مجوز 6 ماهه معاملات بخش نفت و گاز ونزوئلا و مجوز جداگانه ای را که امکان 
معامله با ش��رکت ملی معدن ط��لا »مینروان« )Minerven( را می دهد، صادر ک��رد. وزارت خزانه داری 
همچنی��ن دو مج��وز موجود را اصلاح کرد تا ممنوعیت تجارت ثانویه برخی از اوراق قرضه ونزوئلا و بدهی 

شرکت نفت دولتی را حذف کند، اگرچه ممنوعیت تجارت اولیه همچنان به قوت خود باقی است.
کاه��ش تحریم ه��ای ونزوئلا یک روز بعد از آغاز دوباره مذاکرات سیاس��ی دولت نی��کلاس مادورو و گروه 
اپوزیسیون تحت حمایت آمریکا در باربادوس اعلام شد. دو طرف درباره برگزاری انتخابات ریاست جمهوری 
در نیم��ه دوم س��ال آینده توافق کردند. دولت و اپوزیس��یون ونزوئلا همچنین موافق��ت کردند به ناظران 
بین المللی برای انتخابات اجازه ورود به ونزوئلا دهند. آنها همچنین توافق کردند که همه نامزدهای واجد 
ش��رایط بتوانند در انتخابات ش��رکت کنند و هر طرف نامزد خود را بر اساس قوانین خود انتخاب کند. در 
همین حال آنتونی بلینکن وزیر امور خارجه آمریکا گفت که واشنگتن انتظار دارد دولت کاراکاس زندانیان 
سیاس��ی و ش��هروندان آمریکایی را که به اشتباه بازداشت ش��ده اند، آزاد و تا پایان نوامبر لغو ممنوعیت ها 

 برای همه نامزدها را آغاز کند. وی هشدار داد: عدم پایبندی به مفاد این توافق، ایالات متحده را به سمت
 عقب نشینی از اقدامات خود سوق خواهد داد.

فایننشال تایمز همچنین نوشت: ونزوئلا دارای بزرگترین ذخایر اثبات شده نفت جهان است و زمانی حدود 
3 میلیون بشکه در روز تولید می کرد، اگرچه تولید نفت این کشور امروز بسیار کمتر از یک میلیون بشکه 

در روز است.

<هم پول های بلوکه شده به دوحه رفت هم قطر میزبان رقیب نفتی ایران)یعنی ونزوئلا( شد
در همان روزهایی که قطر مش��غول میانجیگری مابین کاراکاس و واش��نگتن ب��ود، زمزمه هایی مبنی بر 
آزاد سازی بخشی از منابع مالی بلوکه شده در بانک های کره جنوبی و نیز بدهی های عراق به تهران به زودی 
پرداخت می شود)ونزوئلایی ها تیرماه به دوحه رفتند و منابع مالی بلوکه شده ی ایران، مرداد ماه آزاد شد(. 
دوحه با یک میانجیگری هوشمندانه، حساب شده و چند مرحله ای، نه تنها مقدمات بهبود روابط کاراکاس 
� کاخ س��فید را فراهم آورد بلکه باعث ش��د تا اموال بلوکه شده ی ایران نیز آزاد شود اما مقصد این پول ها 

دیگر بانک های عمانی نبود، دلارها یا یوروهای آزاد شده یکراست به حساب بانک های قطری واریز شدند.
این تمام ماجرا نبود زیرا در تابستان سال جاری، سناتورها، مقامات کاخ سفید و برخی از چهره های تأثیر گذار 
نیز راهی چین شدند. علی الظاهر این مقامات برای تلاش در جهت کاهش تنش میان پکن � واشنگتن در 
تقلا بودند اما گفتگو ها و نتیجه ی آن) یا حداقل بخش هایی از آن( در آبان سال جاری و در نشست همکاری 
اقتصادی آسیا و اقیانوس آرام)اپَک( در کالیفرنیای آمریکا رونمایی شد. چین و آمریکا برای تقسیم منافع در 
خاورمیانه، آماده شده بودند. آمریکایی ها از زمان آغاز حملات روسیه علیه اوکراین، همواره دو خواسته ی 
خیلی مهم از چینی ها داشتند:»عدم حمایت نظامی و اقتصادی از روسیه در جنگ علیه اوکراین« و »فاصله 
گرفتن از تهران«. اما این دو خواسته باید با تضمین هایی همراه می شد و آن تضمین تأمین انرژی مورد نیاز 
چین بود که آمریکا با فعال کردن دیپلماسی خود در آمریکای جنوبی)ونزوئلا( ضمن کوتاه آمدن از مواضع 
اتخاذ شده در زمان بر سر کار بودن »ترامپ«، تقریباً خیال چینی ها را راحت کرد اما یک کشور دوست و 

همسایه با ایران)همسایه ی دریایی البته( در متن این اتفاقات حضور داشت؛ قطر!

<بحران غزه و نقش آفرینی مجدد قطر
از هفتم اکتبر که حمله ی »حماس« به مناطقی از سرزمین های اشغالی آغاز شد آن چه بیش از همه باعث 
بهُت جامعه ی جهانی به ویژه مس��لمانان شد، عدم موضعگیری صریح اکثر کشورهای عربی حوزه خلیج 
فارس و بی توجهی به رنج مردمان غزه بود. علی بیگدلی در مصاحبه ی اخیر خود با آفتاب یزد، با اشاره به 
این موضوع خاطرنشان می کند:»اعراب از طولانی شدن جنگ میان فلسطینی ها و اسرائیلی ها خسته شده و 

خواهان رسیدن به یک توافق هستند موضوعی که البته به این سادگی ها رخ نخواهد داد.«
40 روز که از بحران غزه گذشت، »گروه تماس غزه« شکل گرفت متشکل از:»ترکیه، اندونزی، نیجریه، اردن، 
مصر، قطر و عربستان«. در این گروه هفت کشوری اما نقش آفرینی اصلی بازهم به قطر رسید؛ روابط گرم و 
صمیمانه با آمریکا و اتحادیه ی اروپا، نشست های محرمانه با سران بسیاری از کشورهای غربی و نیز اسرائیل، 
روابط ایدئولوژیک امیر قطر و اسماعیل هنیه و تلاش برای آزادسازی اسُرا و آماده سازی طرفین جنگ برای 
یک آتش بس موقت که ش��اید طولانی تر از یک اتفاق موقتی نیز باش��د در دستور کار مقامات دوحه قرار 
گرفت. بیگدلی به آفتاب یزد نکته ی مهمی را گوشزد می کند و آن:»خوشحالی محمدبن سلمان از اتفاقاتی 
است که در حال رخ دادن است زیرا مجموع این اتفاقات باعث خواهد شد روند عادی سازی روابط ریاض � 

تل آویو با حواشی کمتری صورت پذیرد.«
نکته ی مهم تر اما؛ تبدیل قطر به یک قدرت منطقه ای در رقابت با عربس��تان است که سران ریاض با این 

موضوع نیز مشکل چندانی ندارند!

<میانجی یعنی قطر، عمان و عراق؛ میانجی های درجه دو
سال ها قبل، مسقط و بعدها بغداد در پاره ای از مسائل، به دلیل ساختارهای سیاسی ای که داشتند، همواره 
یکی از میانجی هایی بودند که یا در حد پیام رسانی یا به عنوان میزبان، ناجی کشورهایی بودند که با برخی 
از قدرت های منطقه از جمله تهران، اختلافاتی عمیق داشتند. عراق به صورت خیلی محدود و صرفاً برای 
مذاکرات امنیتی این وظیفه را در حل مسائل فی مابین عربستان و ایران بر عهده گرفت. عمان نیز تا چند 
سال قبل، مقصد اصلی مقامات آمریکایی و ایرانی بر سر مذاکرات هسته ای بود اما این روزها، هم بغداد و هم 
مسقط به میانجی های درجه دو تبدیل شده اند و حال نوبت به دوحه رسیده تا در قامت یک میانجی درجه 
یک به اصطلاح نقش آفرینی کند. دوحه میزبان بسیاری از محرمانه ها است، محرمانه هایی که یک سر آن به 
کاخ سفید وصل است و از سویی دیگر، روابط نزدیک و گرمی با تهران دارد موضوعی که قطر را فارغ البال تر 

از دیگر کشورها برای میانجیگیری به میانه ی میدان تنش ها می فرستد!

<چرا مالیات از نفت پیشی گرفت؟
از زمانی که بندهایی از بودجه ی 1403، رسانه ای شده است، افزایش درآمدهای مالیاتی دولت به یکی از 

پرُمناقشه ترین بحث ها تبدیل شده است موضوعی که باید از چند بعُد بدان نگریست:
� س��ال ها اس��ت که می گوییم یا به تعبیری ش��عار می دهیم باید بند ناف بودجه از درآمدهای نفتی بریده 
شود. از یک جایی این موضوع باید شروع می شد. حالا که دولت سیزدهم به دلایلی که به آن ها نیز اشاره 
می کنیم؛ دچار این توفیق اجباری شده است باید به جای حمله به دولت به دنبال رفع عیوب این »بندناف 
بودجه از نفت و درآمدهای آن بریدن« باش��یم. � طی مدتی که دولت س��یزدهم بر سر کار آمده، وخامت 
اوضاع معیشتی، تورم لجام گسیخته، ناهماهنگی بین تیم اقتصادی، اصرار بیهوده بر شعار شعار یک میلیون 
مسکن در هر سال یا چهار میلیون مسکن در چهار سال و سوق دادن منابع بانک ها به سمت خانه سازی، 
اوضاع نا به سامان بورس، عدم افزایش حقوق متناسب با تورم، رشد نقدینگی، ولنگاری در بازار ارز و سکه، 
عدم مدیریت صحیح منابع، نداشتن برنامه ای مدون و منظم در حوزه ی اقتصاد، کاهش قدرت خرید مردم 
که ناشی از تورم و رکود اقتصادی است و بسیاری از این دست مسائل باعث شده تا رویکرد مالیاتی دولت 
به مذاق جامعه، کارشناسان، رسانه ها و منتقدان کابینه ی رئیسی خوش نیامده است. به طور طبیعی، رشد 

درآمدهای مالیاتی دولت حتماً با مقاومتی علیحده مواجه خواهد شد.
� از طرف دیگر، دولت سیزدهم نه برای بریدن بند ناف بودجه از درآمدهای نفتی که به دلیل آگاهی از شیب 
تند کاهش فروش نفت و به تبع، کاهش درآمدهای نفتی اقدام به تدوین چنین بودجه ای کرده است که به 

خودی خود جامعه را بهُت زده، نگران و تا حدودی خشمگین کرده است.
� در همین راستا، دولت صرفاً برای جبران درآمدهای حاصل از فروش نفت که پیش بینی می شود به شدت 
کاهش پیدا کند تنها همین یک مسیر را پیش روی خود می بیند این در حالی است که مالیات را همیشه از 
درامد می گیرند و چون درآمدی نباشد لابد جامعه یا باید قید بسیاری از مباحث پیش بینی شده را بزند تا از 
پس پرداخت مالیات های به شدت افزایش داده شده برآید یا تن به اعتراض و عدم سازگاری با این تصمیم 

دولت بسپارد که در هر دو صورت، دولت با جامعه ای مکدر و نگران مواجه خواهد شد.
� طی دورانی که دولت سیزدهم بر سر کار آمده و نیز سال های پیش از آن)دولت حسن روحانی( چین به 
تنها خریدار نفت ایران یا عمده خریدار نفت ایران تبدیل شده است همین مسئله باعث شده تا بودجه  ایران 
به نوعی وابسته به تصمیمات نفتی چینی ها وابسته شود. به همین دلیل است که می توان رد پای چینی ها 

را در بودجه 1403 به وضوح دید.
� نکته ی مهم تر اما، رفتار پرُ از تناقض چینی ها است. از یک سو خود را آماده ی مشارکت در ابَرَ پروژه های 
ایران معرفی می کنند)ساخت بزرگراه، فرودگاه، ورزشگاه، جاده و ریل و...( و از سویی دیگر برای حفظ منافع و 
ایجاد ثبات در اقتصاد خود به آسانی پای توافقات احتمالی با شرکای تا دیروز مغضوب ایالات متحده)ونزوئلا( 
می نشینند و به همین آسانی، تلاطمی عجیب در درآمدهای نفتی ایران به وجود آورده، و به تبع آن فشار بر 
پیکره ی ضعیف شده ی ایران وارد می آورند. � مضاف بر همه ی این ها، دولت که از حداقل دو سال پیش 
می دانست چینی ها چه در سر دارند لااقل می توانست جایگزین هایی برای بازار نفت خود یا بهبود وضعیت 
معیشتی مردم لحاظ کند اما منفعلانه به درآمدهای گاه اندک نفتی دل خوش داشت و خود را در تبلیغاتی 
سراسر آسیب زا)آزادسازی منابع مالی بلوکه شده که در برابر نیازهای ارزی ایران ناچیز است( اسیر کرد و 
حال با درک واقعیتی تلخ به نام عدم تمایل چینی ها)احتمالی که وقوع آن بسیار قوی است( برای خرید نفت 
از ایران به یکباره، مردم را به یاد آورده و جیب هایی که خالی است اما باید دولت را برای تأمین هزینه هایی 

که هزاران »همت« است یاری کنند! 

<چه آسان »رودست« می خوریم!
بازگردیم به نقطه ی آغازین این گزارش. »ای دو صد لعنت بر این نفت!«، این را مصدق گفت. »قطر اینک 
قدرتمندترین رقیب عربس��تان در منطقه است«، این را علی بیگدلی گفت. »آثار اقتصادی پشت پرده ی 
توافقات در »اجلاس اپَک« را اسفند ماه خواهید دید«، این نکته را نیز علی بیگدلی گفت. »ونزوئلا کاندیدای 
جانشینی ایران در تأمین نفت برای چین شده است« این را محسن جلیلوند گفت. »آمریکا از چین خواسته 
تا نفت کمتری از ایران خریداری کند، ونزوئلا احتمالاً سهم ایران را خواهد گرفت«، این را عبدالرضا فرجی 
راد گفت. » نگرانی چینی ها، اقتصادی است، نگرانی روس ها، امنیتی و برنامه ی آمریکا و غرب ملغمه ای از 
اقتصاد و امنیت، از این رو باید همچنان افغانستان را مهمترین میدان رقابت مابین شرق و غرب دانست«، 

این را پیرمحمد ملازهی گفت.

آفتاب یزد گزارش می دهد

»دوحه«، پایتخت محرمانه های »کاخ سفید«!



آفتاب یزد - رضا بردستانی: یک استاد روابط بین الملل دانشگاه 
اصفهان با تأکید بر این مسئله که؛ »بعید می دانم تنش های جدی 
 و اساســی بین ایران و ترکیه وجود داشــته باشــد که فرضیه ی 
دور شدن از یکدیگر را مطرح کنیم« به آفتاب یزد گفت: »شاید در 
زمان حال، دیدگاه های تهران - آنکارا تا بیش از ۷۰ درصد حداقل 

در مورد بحران غزه به هم نزدیک باشد.«
محمدعلی بصیری می گوید: در گذشــته های اندکی دور و نزدیک، 
بین ایران و ترکیه برخی اختلاف دیدگاه ها وجود داشت؛ در مورد 
ســوریه، در باره عراق، در موضوع قره بــاغ اما با کاهش تنش ها، 
هم اکنون بر مسیر همگرایی و هم افزایی گام بر می داریم اما قبول 
کنیم انتظاراتی که از ترکیه به عنوان یک کشــور همســایه داریم 
برآورده نخواهد شد چون مجموعه ای از عوامل دست به دست هم 

داده تا این انتظارات همچنان روی کاغذ باقی بماند.
این اســتاد دانشگاه البته معتقد اســت: ایران و ترکیه از آن چنان 
اقتصــاد مکملی هــم برخوردار نیســتند که بتواننــد زمینه های 
همکاری هــا را افزایش بدهند به تعبیری این دو کشــور نیازهایی 
دارند که خودشــان قادر به رفع آن ها هستند در زمینه های نفت 
و انــرژی و برق هم همکاری هایی داریم اما روابط تجاری با ترکیه 
بــا آن چه در حد مطلوب بدان می نگریم نرســیده و بعید می دانم 

تغییرات قابل ملاحظه ای نیز در این زمینه داشته باشیم.

< سفر رئیس جمهوری ایران به ترکیه در آخرین لحظات لغو شد
ســفر ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری ایران به ترکیه که قرار بود 
روز سه شــنبه انجام شود در آخرین لحظات لغو شد. دفتر ریاست 
جمهوری ترکیه ســاعاتی پیش از انجام سفر از پیش برنامه ریزی 
شده آقای رئیسی به آنکارا این خبر را اعلام کرد. با این وجود هنوز 

هیچ جزئیاتی از دلیل لغو سفر اعلام نشده است.
در این بیانیه همچنین هیچ اشــاره به تغییر احتمالی تاریخ ســفر 
رئیس جمهوری ایران به آنکارا نشــده است. رجب طیب اردوغان، 
رئیس جمهوری ترکیه روز ۱۱ نوامبر هنگام بازگشــت از نشست 
منطقه ای ریاض، پایتخت عربســتان از ســفر آقای رئیسی به این 
کشــور خبر داده بود. قرار بود در این ســفر روسای جمهوری دو 
کشــور با یکدیگر دیدار و درباره »اتخاذ یک موضع مشــترک در 
قبال جنگ غزه« گفتگو کنند. رؤسای جمهوری ایران و ترکیه روز 

یکشنبه به صورت تلفنی با یکدیگر تبادل نظر کرده بودند.

< »فیدان«، وزیر امور خارجه ترکیه با چه کسانی دیدار کرد؟
هــاکان فیدان، وزیــر امور خارجــه ترکیه در بارســلون با خوزه 
مانوئل آلبارس، همتای اســپانیایی خود و آنتونیو تاجانی، معاون 
نخســت وزیر و وزیر امور خارجه ایتالیا دیدار کرد. براســاس پیام 
منتشر شده توســط وزارت امور خارجه ترکیه در شبکه اجتماعی 
ایکس، این دیدارها در حاشیه هشتمین نشست منطقه ای اتحادیه 

کشورهای دریای مدیترانه صورت گرفت.
        فیدان، وزیر امور خارجه ترکیه همچنین با ینس اســتولتنبرگ، 
دبیرکل ســازمان پیمان آتلانتیک شــمالی »ناتو« در بروکســل، 
پایتخت بلژیک دیدار کرد. براساس پیام منتشر شده توسط وزارت 
امور خارجه ترکیه در ایکس، این دیدار در حاشــیه نشست وزرای 

خارجه کشورهای عضو ناتو انجام شده است.

< هم تحریم ها هم غفلت!
محمدعلی بصیری، اســتاد روابط بین الملل دانشــگاه اصفهان در 
ادامه ی گفت و گوی خود با آفتاب یزد با اشاره به تأثیر تحریم های 
همــه جانبه )نفتی و بانکی( بر کاهش ســطح مراودات تجاری ما 
بین ترکیه و ایران افزود: از آفت تحریم های همه جانبه، ظالمانه و 

بلندمدت نباید به سادگی عبور کرد.
وی ادامه داد: طی ســال هایی که ایران زیر فشار سنگین تحریم ها 
بود نتوانســت از مواهب اقتصاد همسایگی بهره مند شود از جمله 
ترکیه که به جــز تحریم ها، ملاحظات دیگری نیز از جمله متحد 
غــرب و آمریکا بودن، عضــوی از اعضای ناتو بودن و مناســبات 

منطقه ای و بین المللی نیز دارد.
این استاد دانشــگاه با اشاره به کاهش ۲۰۰ میلیارد دلاری قدرت 
تجــاری ایران ناشــی از تحریم ها می گوید: وقتی کشــوری بر اثر 
تحریم ها تا ۲۰۰ میلیارد دلار دچار کاهش قدرت تجاری می شود 
به طور طبیعی روی تک تک روابط همســایگی آن کشور نیز آثار 

خود را نشان خواهد داد.
بصیری ادامه می دهــد: البته در دولت آقای رئیســی با تأکید بر 
سیاست همســایگی، قدم هایی برداشته شــد اما نمی توان انتظار 

معجزه در روابط با برخی کشور ها از جمله ترکیه داشت.
این تحلیلگر سیاســی با اشــاره به این موضوع که: »ترکیه از این 
وضعیت مســتثنی نیست« خاطر نشــان کرد: در اوضاع و احوال 
تحریمــی نمی توان برنامه ریزی کرد، قراردادهای مهم منعقد کرد 
و پیگیر ارتقای ســطح روابط بود. ایران با هیچ کشــوری نتوانست 
چنین مناســباتی برقرار کند و ترکیه نیز از این وضعیت مستثنی 

نیست.

< ساختار سیاست و حکومت در ایران و ترکیه متفاوت است
بصیری با اشاره به مشترکات فرهنگی، تاریخی، سیاسی، فرهنگی 
بین دو کشور ایران و ترکیه اظهار داشت: اساساً ساختار سیاست و 
حکومت در ایران و ترکیه تفاوت مبنایی دارد. ترکیه با غرب روابط 
نســبتاً حسنه ای دارد، پشــت در اتحادیه ی اروپا مترصد عضویت 
اســت، در بازیگری های منطقه ای و بین المللی مانند ایران فکر و 
عمل نمی کند اما مشترکاتی هم داریم؛ یک دولت شرقی مسلمان 
با برگزاری انتخابات که بســیار شــبیه ایران است اما در جایی که 
ایران و ترکیه به مســائل ایدئولوژیک می رسند راه شان از هم جدا 

می شود.
این اســتاد دانشگاه ادامه می دهد: ترکیه با تفکرات اخوانی آناتولی 
با همه ی دنیا از جمله غرب همزیستی مسالمت آمیز دارد اما ایران 
اینگونه نیســت. عملا دو نوع دیدگاه در سیاست های منطقه ای و 
بیــن المللی در تهــران و آنکارا وجود دارد کــه تقریبا هیچ وجه 
مشترکی با هم ندارند واضح تر اگر بگویم؛ ایران در مسیری و ترکیه 
در مســیری دیگر در حرکت است به همین جهت می بینیم روابط 

اگرچه تیره و تار نیست اما گرم و صمیمانه نیز نیست.

< آمریکا مدل سیاست و حکومت در ترکیه را می پسندد و تبلیغ می کند!
بصیری در بخش دیگری از این گفت و گو خاطر نشــان می کند: 
سیاســت درهای باز و همزیســتی گرم و صمیمانه ترکیه با تمام 
جهــان از جمله اروپا و غرب باعث شــده تا آمریــکا این مدل را 

کارآمد تر از مدل حکومت و سیاســت در ایــران بداند و حتی آن 
را تبلیغ کند.

وی ادامه می دهد: در چنین فضایی اســت کــه می بینیم اگرچه 
تعارضی جدی بین تهران و آنکارا وجود ندارد اما روابط قابل قبول 
بــا دنیای غرب به طور طبیعی ترکیه را ممتاز تر نشــان می دهد و 
از همین رو اســت که می بینیم هرچه تــلاش صورت پذیرفته به 

پیشرفت و ارتقای سطح روابط منتهی نمی شود یا نشده است.

< یک پنج ضلعی معنادار؛ ترکیه، ایران، مصر، عربستان و تا حدودی پاکستان
بصیری در ادامه با دست گذاشــتن روی کشورهای ایران، ترکیه، 
عربســتان، مصر و پاکستان می گوید: به این پنج کشور نگاه کنید؛ 

دنیایی از مشترکات و روابطی که گاه ریشه در تاریخ دارد اما امروز 
در مناســبات دو به دویی و بینا کشوری می بینیم عملًا نزدیکی ای 

وجود ندارد.
ایــران با ترکیه تعارضاتی دارد، با مصر و عربســتان اختلافاتی و با 
پاکســتان هم به همچنین در حالی که این پنج کشور اگر به هم 
نزدیک می شــدند یک قدرت برتر جهانی را تشــکیل می دادند اما 

مجموعه ای از عوامل مانع شده است.
بصیــری به عوامل فرامنطقه ای از جملــه آمریکا و اتحادیه ی اروپا 
اشــاره می کند و می افزاید: به طور طبیعی قدرت های غربی حتما 
خوشآیندشان نیست که این پنج کشور مسلمان با تاریخی غنی در 
کنــار هم قرار گیرند. اختلافات هرچند اندک نیز دچار بزرگنمایی 
می شــود و می بینیم که سطح روابط بین این پنج کشور )لااقل در 
مورد ایران( در پایین ترین ســطح است هرچند ترکیه روابط بسیار 
نزدیکی با مصر و عربســتان دارد و با پاکستان نیز وضعیت چندان 

نامطلوب نیست.
نکته ی مهم تر اما رقابت های اقتصادی و ژئوپلیتیک است. بصیری 
با ذکر این مورد در شرحی جامع تر می گوید: وقتی قدرت و سطح 
 بازیگری های منطقــه ای و بین المللی و حتی مســائل اقتصادی 
به هم نزدیک می شود پای رقابت ها به میان می آید. به طور طبیعی 
نه عربستان دوســت دارد ایران قدرت برتر منطقه باشد و نه مصر 
و ترکیه و حتی پاکســتان. از این رو است که می بینیم حتی بین 
کشــورهای ایران، ترکیه و پاکستان که روزگاری تشکیل دهنده ی 
»اکو« بوده اند نیز مراودات چندان قابل ملاحظه و اثر گذار نیست.

< ترکیه نمی تواند مستقل از متحدان با ایران گرم بگیرد
بصیــری در پایان خاطر نشــان می کنــد: موانعی کــه از آن یاد 
شــد حتماً تأثیرات منفی بر روابط کشــورهایی که نام برده شده 
می گذارد ضمن آن که حتماً در مسائل ژئوپلیتیک در جاهای دیگر 
موضوع همکاری نیســت و حتی اگر تعارض هم نباشد باید رقابت 

را تأثیر گذار دانست.

< از حقوق مان غافل و سرگرم مسائل امنیتی شدیم!
بصیری در انتها با انتقاد از دغدغه های مفرط امنیتی و نگاه امنیتی 
به همه ی مسائل به موضوع خشکسالی، حقآبه ها، میادین مشترک 
نفت و گاز وعدم دغدغه مندی در موضوع توجه به زیرســاخت ها 
می گوید: این ســؤال را آفتاب یزد پرســید خیلی هــای دیگر نیز 
پرســیده اند که مثلًا چــرا ایران در موضوعاتی ماننــد حقآبه ها با 

همسایگان مماشات می کند؟
من می خواهم بگویم: سه دهه است که همه هشدار می دهند جنگ 
آینده ی جهان و به ویژه خاورمیانه که در یک منطقه ی خشک قرار 

گرفته، آب و منابع آبی است اما خودمان هم بی تقصیر نیستیم.
بصیری تأکیــد می کند: گیریم عراق و ســوریه درگیر جنگ های 
داخلی و بن بســت های سیاســی بودند، ایران که نبود، بود؟ چرا 
جمهوری اســلامی ایران ســه دهه را به انفعال و غفلت گذرانید؟ 
چرا مســیرهای حقوقی پیموده نشد که حالا حقوق مان را به جای 

مطالبه، التماس گونه طلب کنیم؟
بد تــر از این ها در میادین مشــترک نفت و گاز هم درســت رفتار 
نکردیم. شک نکنید در آینده، نسل های بعدی پرسش های بسیاری 

خواهند داشت و ما را نخواهند بخشید.
این اســتاد دانشــگاه دردمندانه و گلایه مندانه می گوید: طبیعی 
اســت کشــوری که با ثبات تر باشــد، دغدغه های کمتری داشته 
باشد؛ برنامه ریزی می کند، ســد می سازد، زیرساخت ها و منابع و 
مصارف را کنترل و مدیریت می کند اما کشوری که درگیر مباحث 
عدیده ی امنیتی اســت لابد وقتی به یاد این مســائل می افتد که 
ترکیه و افغانستان، ســدهایی که باید می ساخته اند را ساخته و از 

دست ما هم کاری ساخته نیست.
وی در پایــان می گوید: نگاه دغدغه مندانه ای نداشــته ایم که این 

روزها به دنبال مقصر می گردیم!

< بصیری: ایران و ترکیه دچار هیچگونه 
تنش سیاســی مهم و اساســی نیستند 
اما مجموعــه ای از عوامــل )تحریم ها، 
مناسبات سیاسی، مدل حکومت، تفاوت 
دیدگاه هــای منطقه ای و بیــن المللی و 
عوامل فرامنطقــه ای نظیر اتحادیه اروپا 
و آمریکا( باعث شــده تا، نه تنها سطح 
روابط حداقل تجــاری - بازرگانی میان 
این دو کشور همســایه ارتقاء پیدا نکند 
که در برهه هایی حتــی به یک وضعیت 

نگران کننده تبدیل شده است

< نگاه امنیتی به بســیاری مسائل حتی 
موضوعاتی که نیازی به نگاه امنیتی ندارد 
باعث شده تا در مواردی دست برتر را 
در منطقه از دست بدهیم. سهل انگاری 
در مورد حقآبه ها، حوزه های مشــترک 
دریایی )نفت و گاز( باعث خواهد شــد 

آیندگان هرگز ما را نبخشند!

< طبیعی است کشوری که با ثبات تر باشد، 
دغدغه های کمتری داشته باشد برنامه ریزی 
می کند، سد می سازد، زیرساخت ها و منابع 
و مصارف را کنتــرل و مدیریت می کند اما 
کشوری که درگیر مباحث عدیده ی امنیتی 
اســت لابد وقتی به یاد این مسائل می افتد 
که ترکیه و افغانستان، ســدهایی که باید 
می ساخته اند را ســاخته و از دست ما هم 

کاری ساخته نیست

آفتاب یزد در گفت و گو با محمدعلی بصیری، استاد روابط بین الملل دانشگاه اصفهان، 
روابط ایران - ترکیه از منظر سیاست و مدل حکومت را بررسی می کند

تهران - آنکارا؛ دوری یا تغییر اولویت های ژئوپلیتیک؟!
به بهانه سفر آقای »رئیسی« به ترکیه که در آخرین لحظات لغو شد
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شهری

قضایی

اطلاعیه

بازخوانی

آفتاب یزد: بانک تجــارت با هدف تامین رفاه 
و تســهیل سفرهای درون شــهری شهروندان و 
در راستای نوســازی ناوگان حمل ونقل عمومی 
پایتخت، در قالب تفاهم نامه همکاری با شهرداری 
تهران، تامین مالی خرید یک هزار دستگاه اتوبوس 

شهری را بر عهده گرفت.

اتوبوس های مورد اشــاره از تولیدات شرکت های 
داخلی بوده و مطابق آخرین اســتانداردهای این 
صنعت، به عنوان یکی از باکیفیت ترین وســایل 
نقلیــه عمومی حال حاضر به شــمار می روند و 
تاکنون ۱۲۰ دستگاه اتوبوس با پشتوانه مالی بانک 

تجارت تحویل شهروندان تهرانی شده است.

آفتاب یزد: حجت الاســلام والمسلمین محسنی 
اژه ای طی ســخنانی در نشست شــورای عالی قوه 
قضائیه، با اشاره به گذشت بیش از ۸ ماه از سالی که 
توسط رهبر حکیم انقلاب با عنوان »مهار تورم و رشد 
تولید« نامگذاری شده است، به سازمان بازرسی کل 
کشور دستور داد تا با همکاری و معاونت بخش  های 
ذیربط در قوه قضائیه، دولت و مجلس، نشســتی را 
پیرامون بررسی، مداقه و جمعبندی در باب میزان 
تحقق شعار سال برگزار نمایند و چنانچه در نشست 
مزبور، شواهد و قرائن و آمارها گواه بر کسب توفیق در 
تحقق شعار سال بود، موارد مربوطه برای عموم مردم 
تبیین شود و اگر توفیقات حاصله در این راستا، قلیل 
و اندک بود، ضمــن علت یابی، ظرف مدت محدودِ 
باقی مانده تا پایان ســال، تمهیدات مقتضی برای 
رفع نواقص و کاستی ها اتخاذ گردد. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای در همین راستا تصریح 
کرد: اگر چه قوه قضائیه در تحقق شعار »مهار تورم 
و رشد تولید« دارای نقش اساسی و کلیدی نیست 
امــا همانطور که بارها تاکید کرده ایم ما باید در این 
عرصه یار و یاور دولت و ســایر بخش های مربوطه 
باشــیم و اجازه ندهیم که یک امر مهم و اولویت دار 
برای کشور بر روی زمین بماند. رئیس قوه قضائیه 
 در ادامه نشست، با اشاره به موضوع حوادث ترافیکی 
و تصادفات جاده ای که سالانه سبب بروز خسارات 
جانی و مادی و معنوی قابل توجهی می شود، گفت: 
باید برای پیشگیری از حوادث ترافیکی و تصادفات 
جاده ای تدابیر اساســی و ویژه ای اتخاذ گردد؛ برای 
تحقق این مهم ابتدائاً لازم است برآورد بسیار دقیقی 
از میزان و علل این قبیل حوادث و تصادفات حاصل 
شــود که در انجام این امر، معاونت پیشگیری قوه 
قضائیــه را مکلف می کنم با همــکاری بخش های 
مربوطه از جمله فراجا و راهداری، اقدامات مقتضی 
را ترتیب دهد؛ برخی کشــورها با تمهید مقدمات 
پیشگیرانه موفق به کاهش میزان تصادفات جاده ای 

شده اند، لذا ما نیز که در بسیاری از مقولات در زمره 
و تراز کشورهای پیشــرفته هستیم، این قابلیت و 
توانایی را داریم که در امر کاهش تصادفات جاده ای 
و حوادث ترافیکی نیز به توفیق دست پیدا کنیم و 
از عارض شدن خسارات مادی و معنوی وارده از این 
ناحیه به مردم و کشــور پیشگیری به عمل آوریم. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه 
با اشاره به حضور خود در نشست اخیر هم اندیشی 
مدیران پزشکی قانونی کشور و توصیه هایی که در آن 
نشست پیرامون ارجاع موارد به پزشکی قانونی و نحوه 
عمل در واحدهای این ســازمان مطرح شد، گفت: 
من در نشســت هم اندیشی مدیران پزشکی قانونی 
نکته ای را درخصوص رعایت کامل جنبه های شرعی 
و اخلاقی در موارد ناظر بر ارجاع به پزشکی قانونی و 
نحوه عمل در واحدهای این سازمان در هنگام معاینه 
افراد بویژه افراد صغیر مطرح کردم که لازم می دانم 
در این جلسه نیز مجدداً به تشریح آن نکته بپردازم 
و خطاب به قضات در سراسر کشور تاکید کنم که 
توجه داشته باشند چه موارد و افرادی را لازم و نیاز 
است تا برای معاینه به پزشکی قانونی ارجاع دهند؛ 
قضات عنایت کنند که آیا شاکی متقاضی این امر 
می باشد؟ آیا چنانچه فردِ مجنی علیه، صغیر است، 
ولیّ قهری یا غیرقهری او تقاضای ارجاع به پزشکی 
قانونی برای معاینه را دارد؟ آیا غیر از معاینه، راه اثبات 
دیگری برای تحقق وقوع جــرم و بزه وجود ندارد؟ 
مجموع این مســائل و مسائلی از این دست همواره 
باید مــورد توجه و عنایت قضات در ارجاع موارد به 
پزشکی قانونی باشــد؛ از سویی دیگر در واحدهای 
پزشــکی قانونی نیز باید نهایت اهتمام نســبت به 
رعایــت جنبه های شــرعی و اخلاقــی در هنگام 
معاینه افراد بویژه افراد صغیر لحاظ شــود تا مبادا 
خدای ناکــرده، فردِ مجنی علیه، که یکبار از جنایت 
 و جرم رخ داده آسیب دیده، مجدداً متحمل ضربه 

روحی و روانی شود.

مرکز اطلاع رســانی وزارت کشور درباره سخنان 
اخیر وزیر و بخشــنامه حجــاب اطلاعیه زیر را 
منتشــر کرد. متن کامل اطلاعیــه بدون هیچ 

تغییری به شرح زیر است:
۱- موضع وزارت کشــور درخصــوص عفاف و 
حجاب و حمایت از آمرین به معروف کاملا روشن 
و مشخص بوده اســت. رعایت حجاب و الزام به 
پوشش قانونی تغییر ناپذیر بوده و هرگونه برداشتی 
بر خلاف این موضوع ناصحیح و غیردقیق است. 
۲- ابلاغیه ضرورت مراعات حجاب توسط همگان 
و اعمال آن از سوی دستگاه و نهادها و حمایت از 
آمرین به معروف و ناهیان از منکر تعارضی با این 
اظهار نظر وزیر کشور در پاسخ به سوال خبرنگاری 
درباره عفــاف و حجاب مبنی بــر اینکه مجوز 
خاصی از ســوی وزارت کشور صادر نشده است، 
ندارد و تلاش برخی فضاسازیهای رسانه ای برای 

دوگانه نشان دادن آن امری غیر واقعی و ناصواب 
اســت. ۳- گرچه تجربه نشــان می دهد درگیر 
ودار رقابت های سیاسی و مناسبات و محاسبات 
گروهی از رســانه ها و حاشیه آفرینی تلاش برای 
جلب نظر بیشتر افکار عمومی دارند با این حال از 
صاحبان رسانه و ارباب جراید انتظار می رود با دقت 
بیشتر در منابع خبری و بازخوانی دقیق اظهارنظر 
مسئولان نسبت به انتشار تحلیل های ناصحیح و 
ابهام آفرین برای افکار عمومی خودداری کرده و 
به رعایت تقوای سیاسی و رعایت اخلاق رسانه ای 

اهتمام ورزند.
صادق الوعد بــودن و صراحت بیان از مهمترین 
سرمایه های معنوی دولت انقلابی و مردمی است 
که وزارت کشــور نیز در قول و عمل بیشترین 
توجــه و تاکید را در انجام مســئولیت ها به آن 

معطوف داشته است. 

فارس: یک روز پس از حادثه این ترور ناجوانمردانه 
خبرگــزاری فارس بــه جزئیاتــی از این عملیات 
تروریستی دســت پیدا کرد. براساس آنچه در این 
خبرگزاری منتشر شد، ماشــین ضدگلوله حامل 
شهید محسن فخری زاده و همسر وی، صبح جمعه 
به همراه ۳ ماشین تیم حفاظت از شهر رستمکلای 
مازندران به ســمت آبسرد دماوند حرکت می کند.  
ماشین پیشرو تیم حفاظت چند کیلومتر مانده به 
محل حادثه، اســکورت را برای چک و خنثی محل 
مقصد ترک می کند. در همین لحظات، صدای ناشی 
از اصابت چند گلوله به ماشین، موجب جلب توجه 
دکتر فخری زاده و متوقف کردن ماشــین می شود. 
فخری زاده به تصور اینکه صدا ناشی از برخورد با مانع 
خارجی یا اشــکال در موتور خودرو بوده از ماشین 
پیاده می شــود. در همین لحظه از خودرو نیسانی 
که در فاصله ۱۵۰ متری ماشــین شــهید متوقف 
بوده، از یک دســتگاه تیربار اتوماتیک کنترل از راه 
دور، شــلیک های متعددی به سمت شهید صورت 
می گیرد. دو گلوله به پهلو و یک گلوله به پشت شهید 
برخورد می کند که منجر به قطع نخاع وی می گردد.   
در این اثنا سرتیم حفاظت بدن خود را حائل پیکر 
شــهید می کند و چند تیر نیز بــه بدن وی اصابت 
می کند. لحظاتی بعد همان نیسان متوقف شده نیز 
منفجر می شود. پیکر مجروح شهید به درمانگاه و از 
آنجا با بالگرد به بیمارستانی در تهران منتقل می شود 
که متاسفانه بعد از مدتی به شهادت می رسد. طبق 
اطلاعات خبرنگار فارس، در این عملیات که حدود 
۳دقیقه طول کشــیده است، هیچ عامل انسانی در 
محل ترور حضور نداشته و تیراندازی ها تنها توسط 
ســلاح خودکار انجام شده اســت و به جز محافظ 
شــهید که مجروح می شــود، هیچ فرد دیگری در 
این حادثه آســیب نمی بیند.  ســردار علی فدوی 
جانشین فرمانده کل سپاه چند روز پس از این ترور 
ناجوانمردانه در مراسم گرامیداشت روز دانشجو در 
دانشگاه تهران درباره شهادت ســردار فخری زاده 
عنوان می کند: ۱۱ پاسدار همراه شهید فخری زاده 

بوده اند و انفجار نیســان هم به خاطر از بین بردن 
پاسداران بود. وی همچنین تاکید می کند: آدمی در 
صحنه ترور نبود و در کل ۱۳ تیر شلیک شده و همه 
از تیربار داخل نیسان بوده است و بقیه تیر ها توسط 
محافظان شلیک شده اســت. تیربار داخل نیسان 
هم مجهز به یک سیستم هوشمند ماهواره ای بوده 
که روی شــهید فخری زاده متمرکز بوده و از هوش 
مصنوعی بهره می برده اســت. سرتیم حفاظت هم 
که تیر خورده بدلیل آن اســت که خودش را روی 
شهید انداخته است. شهادت سردار فخری زاده هم 
به دلیل تیری بوده که به کمر ایشــان اصابت کرده 
و موجب قطع نخاع وی شــده است.شهید محسن 
فخــری زاده نزدیــک به ۳ دهه در فهرســت ترور 
گروه های تروریستی و رژیم صهیونیستی قرار داشت. 
در سال های اخیر بار ها عملیات های تروریستی علیه 
وی کشف و خنثی شده بود.علیرضا اکبری همکار 
اســبق دبیرخانه شــورای امنیت ملی که به جرم 
جاسوسی دستگیر و اعدام شــد، از افرادی بود که 
اطلاعاتی را درباره شهیدفخری زاده به دشمن داد. 
افسران اطلاعاتیِ انگلیس در مورد دکتر فخری زاده 
اطلاعاتی را از این جاسوس رده بالای خود دریافت 
می کردند. بــه عنوان مثال اکبری می گوید: »وقتی 
پرسیدند شخصی مثل دکتر فخری زاده اگر چنان 
پروژه ای باشــد می تواند درگیر آن باشد می گفتم 
چرا نمی تواند؟« عوامل Mi۶ با این پرسش به سه 
مساله بسیار مهم دست یافتند؛ اول اینکه فردی به 
نام فخری زاده وجود دارد )به دلیل مسائل امنیتی 
وجود شــهید فخری زاده انکار شــده بود(، دوم در 
چه زمینه ای فعالیت می کند و ســوم در چه سطح 
کارکــردی و علمی قرار دارد. یکی دیگر از اقداماتی 
که اکبری علیه امنیت ملی انجام داده است، لو دادن 
مقامات عالی رتبه کشور بود چرا که وی به مقامات 
عالی کشــور در سطح بالا دسترســی داشت و از 
 طرفی دشمن برای تحت نظر گرفتن و ترور مقامات 
عالی رتبــه و موثر نیاز داشــت تا قبــل از هرچیز، 

اطلاعاتی در مورد هویت آن ها کسب کند. 

تامین مالی خرید هزار اتوبوس توسط بانک تجارت 
با هدف رفاه شهروندان تهرانی

در نشست شورای عالی قوه قضائیه مطرح شد؛
دستور حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای خطاب به سازمان بازرسی

اطلاعیه وزارت کشور درباره سخنان وزیر درباره حجاب

ترور شهید فخری زاده حدود ۳ دقیقه طول کشید

سفر ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری ایران به ترکیه که قرار بود روز سه شنبه انجام شود، در آخرین دقایق لغو شد. او قصد 
داشت در جریان این سفر، به اختلافات گذشته میان دو همسایه پایان و یک پاسخ مشترک و قاطعانه را به اقدامات اسرائیل 

در غزه شکل دهد. با این وجود، در صورت تحقق این سفر، تا چه اندازه رسیدن به چنین هدفی برای ایران ممکن بود؟
از روز هفتــم اکتبر و آغاز جنگ میان حماس و اســرائیل رجب طیب اردوغان، رئیس جمهــوری ترکیه در جامۀ یکی از 
سرســخت ترین منتقدان اسرائیل علیه غزه ظاهر شده است. آقای اردوغان اســرائیل را »دولتی تروریستی« و حماس را 
»گروهی آزادیبخش« خوانده و حتی پیشنهاد محاکمه سیاستمداران و فرماندهان نظامی اسرائیل در دیوان کیفری بین المللی 

را مطرح کرده است.
اگرچه پیش از این نیز انتقادات متعددی از سوی سیاستمداران کشورهای اسلامی یا عربی درباره جنگ اسرائیل و حماس به 
گوش رسیده است، اما دیدارهای رهبران این کشورها از جمله گفتگوهای اخیر آن ها در ریاض، پایتخت عربستان نتوانست 
باعث ایجاد یک اتفاق نظر درباره اقدامات فوری اقتصادی و سیاسی علیه اسرائیل شود. بر همین اساس، تحلیلگران بر این 
باورند که رئیسی سعی داشته در جریان این ســفر، ترکیه را تحت فشار بگذارد تا از لفاظی ها عبور و روابط تجاری خود با 

اسرائیل را قطع کند. اما آیا تحقق چنین خواسته ای ممکن است؟
حقی اویغور، مدیر مرکز مطالعات ایرانی در اســتانبول به خبرگزاری فرانسه می گوید: »ایران انتظار دارد ترکیه به تجارت 
مستقیم و غیرمستقیم خود با اسرائیل پایان دهد، اما ترکیه رویکردی را در پیش گرفته که حاکی از تفکیک مسائل سیاسی 
و تجاری از سوی این کشور است.« ایران در حالی اصرار به ادامه مواضع سخت و خصمانه خود علیه اسرائیل دارد که همزمان، 
دیگر کشــورهای منطقه در تلاش برای مذاکره با دو طرف جنگ غزه، با هدف تمدید آتش بس و آزادی گروگان های بیشتر 

هستند و حتی امیدوارند که این آتش بس موقت به توقف دائمی جنگ بینجامد.

< اختلافات ایران و ترکیه
ایران و ترکیه مرز مشترکی به طول ۵3۵ کیلومتر و تاریخ پیچیده ای از روابط نزدیک اقتصادی و همزمان دیدگاه های متضاد 
در مورد اختلافات منطقه ای دارند. از جمله اینکه ترکیه در جریان جنگ داخلی سوریه، از تلاش های شورشیان برای سرنگونی 
بشار اسد تحت حمایت ایران و روسیه حمایت می کرد. حمایت آنکارا از دو جنگ آذربایجان علیه ارمنستان در منطقه قره باغ 
کوهستانی نیز ناراحتی عمیق ایران را در پی داشت. ایران همچنین نگران ایجاد یک مسیر تجاری پیشنهادی در امتداد مرز 

شمالی خود بین آذربایجان و ترکیه است که می تواند دسترسی این کشور به ارمنستان را پیچیده کند.
عارف کسکین، کارشناس مسائل ایران در آنکارا به خبرگزاری فرانسه می گوید: »تا کنون مهمترین اختلاف بین ترکیه و ایران 
بر سر قفقاز و قره باغ بوده است و اگرچه با درگیری های غزه این موضوع مسکوت مانده، اما همچنان به عنوان یک موضوع 

مهم میان دو کشور مطرح است.« اما منظور ایران در اتخاذ یک موضع قاطعانه در قبال اسرائیل چه می تواند باشد؟
تحلیلگران بر این باورند که ایران نیز در حال حاضر در تلاش است تا میزان استفاده اش از گروه هایی مانند حماس و حزب الله 
لبنان برای تحت فشار قرار دادن اسرائیل و ایالات متحده را محدود کند و در سطح کنترل شده ای نگه دارد. گروه اوراسیا نیز 
در گزارش اخیر خود در این باره می نویسد: »ایران در قبال بحران جاری خاورمیانه رفتار محتاطانه ای دارد و به نظر می رسد 
از هرگونه اقدامی که ممکن است درگیری را تشدید کند اجتناب می کند. به ویژه از آنجایی که ایران کنترل کاملی بر متحدان 
خود ندارد، این خطر وجود دارد که اقدامات آن ها، منجر به تلافی آمریکا شود و درگیری را تشدید کند.« اردوغان نیز بارها 
از گسترش جنگ ابراز نگرانی کرده است و اگرچه دفتر ریاست جمهوری ترکیه اعلام کرد که اردوغان روز یکشنبه بصورت 
تلفنی با رئیسی درباره یافتن »یک موضع مشترک علیه وحشیگری اسرائیل« گفتگو کرده، اما در ادامه افزود: »ایران و ترکیه 

به همکاری با یکدیگر، برای دائمی کردن آتش بس موقت و دستیابی به صلح دائمی ادامه خواهند داد.«

آیا ایران می تواند با ترکیه بر سر مواضع مشترک علیه اسرائیل به توافق برسد؟ |
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آفتاب یزد – کیوان ثابت: گاهی وقت ها فکر می کنم ای کاش من 
آدمیزاد نبودم، یعنی هر چیز دیگری بودم غیر از آدم، مثلا ســنگ 
بــودم، درخت، کوه، جوی آب )حتــی از نوع لجنی اش(، یک تکه 
پارچه و... حتی حاضر بودم فرغون باشــم، اما آدمیزاد نباشم، آدم 
بودن چیز قشــنگی نیست، البته خیلی ها ممکن است از اینکه آدم 
به دنیا آمده اند خوشــحال باشند، اما من که آنها نیستم، من جای 
خودم تصمیم می گیرم و ترجیحم این است که هر چیز دیگری باشم 
بجز آدم، می دانید آدم بودن ســخت است، خیلی سخت، می دانید 
چرا؟ برای اینکه آدم بودن فقط شــامل آدم بودن نمی شود، برای 
اینکه آدم باشی باید انسان باشی، یعنی باید انسانیت داشته باشی، 
بجای واژه ی انسانیت گاهی از آدمیت هم استفاده می کنند، به قول 
شاعر: »آدمی را آدمیت لازم است/عود را گر بو نباشد هیزم است« 
از همین بیت حضرت اجل ســعدی شــیرازی می توان دریافت که 
انسانیت و آدمیت برای آدم بودن از چه درجه ی اهمیتی برخوردار 
اســت. در همین کره ی زمین خودمان نزدیک به ده میلیارد آدم 
زندگی می کند که هر روز عده ای شان می میرند و عده ای دیگر به 
جایشــان می آیند، اما خدا وکیلی از این نزدیک ده میلیارد آدمی 
که روی کره زمین جنگولک بازی در می آورند چه تعدادشــان در 
وجود خود، انسانیت و آدمیت دارند؟ خاطرم هست یکبار یک بنده 
خدایی که از ناحیه پا دچار معلولیت بود در ایستگاه مترو ایستاده 
بود تا ســوار قطار شود، قطار که آمد یک عالمه آدم یکدیگر را هل 
می دادند که بتوانند داخل مترو شــوند و آن بخت برگشــته ای که 
پایش ناراحت بود و به وســیله عصا تردد می کرد داشت زیر دست 
و پا له می شــد، حتی دیدم یک پیرمردی می خواست از روی این 
جوان عصا به دســت رد شــود )درواقع او را لگدمال کند( تا بتواند 
سوار مترو شــود. جوان بینوا که به سختی تعادلش را حفظ کرده 
بود و آخر ســر هم افتاد روی زمین به نشــانه اعتراض به پیرمرد 
گفت: »بابا جان، من میرم کنار شــما ســوار شو، چرا می خوای از 
روی من رد شــی؟ نمی بینی مگه وضعیت منو؟ یه کم آدم باش.« 
پیرمرد که می خواست هر طوری شده سوار مترو شود، گفت: »من 
چه کنم؟ ســوار مترو نشــو، اصلا تو واسه چی میخوای سوار مترو 
شی؟ نمی بینی شــلوغه، خب معلومه که می خوری زمین، تازشم 
مــن آدمم، خودت آدم باش.« نگاهشــان می کردم و فکر می کردم 
کــه این به او می گوید آدم بــاش، او هم به این می گوید آدم باش، 
بعد از خودم پرســیدم کدامشان آدمند؟ هر دویشان شبیه آدمیزاد 
بودند اما قطعا یکی از آن دو نفر فقط شــمایلش شــبیه آدم بود و 
در درون خود چیزی تحت عنوان انسانیت یا همان آدمیت نداشت. 
می دانید چرا این ســوژه را برای نوشتن این متن انتخاب کردم، به 
این دلیل که کره زمین همچنان که از جمعیت آدمیزاد پر می شود، 
به همان صورت هم از انســانیت و آدمیت خالی می شود، خیلی از 
جنگها و خونریزی ها و چشــم به مال دیگران داشــتن ها و هزاران 
هزار کار زشــت و ناپســند دیگر به این دلیــل در میان آدمها رخ 
می دهد که انســانیت و آدمیت در حال فراموش شدن است، ما به 
این خاطر که خیال می کنیم هیچکس حواسش به ما نیست و فقط 
ماییم که در مرکز آفرینش قرار داریم و اگر دیگرانی هم هســتند، 
بودنشان به خاطر وجود ماست، بر اساس همین طرز فکر هر کاری 
که دلمان بخواهد انجام می دهیم و حاضر هم نیستیم درباره نتیجه 

کارهایی که از ما سر می زند، توضیح بدهیم، مثلا همین جنگهایی 
که در فلســطین و یمن و اوکراین و... رخ می دهد و باعث می شود 
که کلی آدم بیگناه که جرمشــان فقط این اســت که می خواهند 
زندگی کنند کشــته شوند، چه کسی قرار است پاسخ خونهای این 
افراد را بدهد؟ وقتی دوباره و سه باره و ده باره و صدباره و هزارباره 
اتفاق می افتند معنایش این اســت که کســی از کشته شدن این 
افراد کَکَش هم نمی گزد، در همین کشــور سوریه و عراق، داعش 
خونخوار چقدر آدم کشــت؟ چقدر زنان و دختران را به اسیری برد 
و یا فروخت یا به نکاح اعضای خودش درآورد؟ شرم هم نمی کردند 
با وقاحت تمام به دختران کم ســن و سال و زنان شوهردار تجاوز 
می کردند و بعد هم خنده کنان باده سرمســتی می نوشیدند، این 
قاتلان خونخــوار و خونریز آدمند؟ اگر اینهــا آدمند پس آنها که 
مورد ظلم این افراد قرار گرفته اند، چه هســتند؟ آنها هم آدمند؟ 
بالاخره داعش که بوته نبوده از زیر خاک بیرون بیاید، یک فردی یا 
یک گروهی با ایدئولوژی خاصی که داشته اند این گروه را به وجود 
آوردند، تربیت کرده و مثل گرازهای وحشــی رهایشان کرده اند در 
وســط جمعیت آدمها، حال بگویید بدانیم آیا آن کسانی که گروه 
داعش و گروه هایی شبیه داعش را ایجاد کرده اند هم آدمند؟ پیشتر 
گفتیم که ما یک آدم و انسان داریم و یک آدمیت و انسانیت، همه 
موجوداتی که دو دســت و دو پا دارند و روی پاهایشان راه می روند 
وجه تمایزشان با موجودات دیگر این است که از نعمت عقل و تفکر 
و اندیشه برخوردارند، آدمند، اما خیلی از همین افرادی که آدمند، 
انســانیت ندارند، یعنی طرف فقط شبیه آدمیزاد است، اما بویی از 
آدمیت و انسانیت نبرده، اگر برده بود که این کارها را انجام نمی داد، 
آدم و انسانی که آدمیت و انسانیت در وجودش دارد از این رفتارها 
نمی کند، اصلا شــیوه زندگی اش این شکلی نیست، دلش نمی آید 
یک مورچه را لگد کند، از کنار گل که عبور می کند بســیار آرام و 
با طمانینه عبــور می کند که نکند خدای نکرده به تریج قبای گل 
بر بخورد، جُک نمی گویم هــا با تعجب مرا نگاه می کنید، برای این 
ادعایم فکت دارم، خدا بیامرزد ســهراب سپهری، در خاطراتی که 
از او منتشــر شده، نوشته است: »نمی دانم تابستان چه سالی، ملخ 
به شــهر ما هجوم آورد. زیان ها رساند. من مامور مبارزه با ملخ در 
یکی از آبادی ها شــدم، راستش را بخواهید حتی برای کشتن یک 
ملخ نقشــه نکشیدم! وقتی میان مزارع راه می رفتم، سعی می کردم 

پــا روی ملخ ها نگــذارم. اگر محصول را می خوردنــد پیدا بود که 
گرســنه اند، منطق من ساده و هموار بود. روزها در آبادی زیر یک 
درخت دراز می کشــیدم و پرواز مخل ها را در هوا دنبال می کردم. 
اداره  کشــاورزی مزد ژرف نگری مرا می پرداخت.« می بینید؟ حالا 
متوجه شــدید که وقتی درباره آدمیت و انســانیت حرف می زنیم 
 دقیقــا از چه حــرف می زنیم، آیا شــما تا بحال مزد را از کســی 
گرفته اید؟ یا اصلا کسی به شما مزد ژرف اندیشی داده است؟ اصلا 
 مگر آدمی که رفتارهایش را بر مدار انسانیت تنظیم کرده به فکر مزد 
ژرف اندیشــی اش است؟ اصلا به مزد فکر می کند که حال بخواهد 
برای ژرف اندیشی اش باشــد یا چیز دیگری، همین دو شب پیش 
در هنگام پخش مســابقه فوتبال بین تیم های پرســپولیس ایران 
 و النصر عربســتان اتفاق جالبی افتاد، دیدید؟ کریســتیانو رونالدو 
در محوطه جریمه ما تعادلش را از دست داد و به زمین افتاد، داور 
مســابقه بلافاصله نقطه پنالتی را نشــان داد، اما همین رونالدو از 
جایش برخاســت به سمت داور رفت و با تکان دستش به او گفت: 
»پنالتــی نبود« این اقدام رونالدو نه تنها برای او منفعتی نداشــت 
بلکه موجب شــد که مردم عربستان و حتی ســرمربی تیم النصر 
از رونالدو دلچرکین شــوند، اما او کار خــودش را انجام داد. همه 
دیدیم، این همان انسانیتی ست که باید درون آدمیزاد وجود داشته 
باشد، اما متاسفانه وجود ندارد، در خیلی از آدمها وجود ندارد، مثلا 
خاطرم هست در یک مسابقه دو ماراتن دو دونده نزدیک هم بودند، 
یکی جلوتر از دیگری بود، نفر عقبی سرعتش را زیاد کرد و هنگام 
عبور از کنار میزی که رویش بطری های آّب قرار گرفته بود، وقتی 
بطری ها روی میز وِلو شدند، نفر دوم از نفر اول عبور کرد، او شبیه 
آدمیزاد بود اما از انســانیت بویی نبرده بود، می پرسید چرا؟ چون 
او می دانســت که فردی که با او رقابتی تنگاتنگ دارد تشنه شده و 
می خواهد یکی از ظرف های آب را بردارد و در حین دویدن بخورد، 
او بطری هــای آب را انداخت تا دونده دیگر همچنان تشــنه بماند 
و احتمال برنده شــدنش کمتر شــود، حال اجازه دهید از نفر دوم 
برایتــان بگویم، فکر می کنید نفر دوم چه کرد؟ او که تا چند لحظه 
پیش نفر اول بود در هنگام عبور از کنار میز، دو تا از بطری های آب 
را برداشت، بعد در حالی که یکی از آنها را به دهانش نزدیک می کرد 
بر ســرعتش افزود تا به نفر اول رسید، وقتی با او شانه به شانه شد 
بطری دیگر را به او داد تا اگر تشنه اش شده، کمی آب بنوشد. حال 
از شما می پرسم در ســر کلاس درس انسانیت به آن دونده ای که 
بطری را انداخت چه نمره ای می دهید؟ به آن دونده ای که دو بطری 
برداشــت تا یکی را خودش بنوشد و دیگری را به دونده دوم بدهد 
چه نمره ای می دهید؟ کدامیک قبول می شــوند؟ کدامیک مردود؟ 
شــما قضاوت کنید، ما هیچ نمی گوییم، ما فقط آرزو می کنیم که 
 اگر هر کدام از ما در انجام رفتارهای انسان مدارانه به خواب غفلت 
فــرو رفته ایم از خواب بیدار شــویم و متوجه نقش و رســالتی که 
خداوند بر روی دوش ما قرار داده بشــویم، اینگونه حتما دنیا جای 
قشــنگتری برای زندگی خواهد شد، جایی که کسی، کسی را هل 
نمی دهد، کســی، کســی را نمی کُشد و کســی، مال کسی را بالا 
نمی کِشــد، همه به حق خود قانعند و انسانیت همچون رودی آرام 
در میان زندگی بشــر جریان پیدا می کند، باور کنید شدنی است، 

فقط کافی ست همت کنیم، همین.

مهدی علی نژاد، تهیه کننده نمایش »عروسی سیندرلا« با اشاره به وضعیت فعلی 
آثار آیینی و سنتی در عرصه هنرهای نمایشی، گفت:»اساساً نمایش آیینی و سنتی 
به دلیل آنکه باریشه ها و آداب ورسوم و سنت های مردم آمیخته است، متأسفانه 
در سال های گذشته تولیدات این آثار با کیفیت کاهش یافته و علت کاهش تولید 
نمایش های آیینی و سنتی با کیفیت بالا، کمبود بودجه و نبود امکانات کافی برای 
خلق آثار خلاقانه اســت؛ علاوه بر این متأسفانه سرمایه گذاری در تئاتر به شدت 
ضعیف و مهجور شــده و به خصوص در بخش آیینی و سنتی کمرنگ تر است.« 
وی ادامه داد:»به عنوان تهیه کننده  تئاتر با وجود مشــکلات اقتصادی که همه با 
آن دست وپنجه نرم می کنیم و به نوعی چالش هر روز ماست؛ دغدغه من تقویت 
و بهبود روحیه ی مفرح مردم در جامعه ای است که در آن زندگی می کنیم؛ زیرا 
به شخصه زمانی برای مردم اثری را تهیه و تولید می کنم حس رضایت و مفید بودن 
برای مردمی که دوستشان دارم را تجربه خواهم کرد و این اتفاق برای من کافی و 

رضایت بخش است.« بازیگر نمایش موسیقی مجلسی خاطرنشان کرد: »براین باورم 
که یک نمایش خوب باید به مردم بگوید که زندگی با همه  گزندگی و تلخی هایش 
بازهم ارزش زیستن و تجربه کردن را دارد و با همه  دشواری های زندگی می توان به 
تلخی ها لبخند زد و قوی ماند. انسانیت، صلح و دوستی، تنها راه برای بقا و گذر از 
روزهای سخت است. بنده تا حد زیادی تلاش خود را در تهیه این گونه آثار کرده ام 
و امیدوارم موفق شــده باشم و رضایت بخش مردم باشد.« به گزارش پانا، مهدی 
علی نژاد در پایان سخنان خود تأکید کرد:»تئاتر و ادبیات نمایشی شاید تنها راه 
نجات باقی مانده برای حفظ و حراست از فرهنگ اصیل و شاید فراموش شده ایرانی 
باشد و این مهم به عهده ماست که بامطالعه  هرچه بیشتر و تقویت تکنیک های 
بروز شــده در اجرای نمایش های ایرانی و ســنتی آن را برای مردم این مرزوبوم 
 یادآوری و فرهنگ غنی و اصیل ایرانی را خاطرنشــان کنیم تا برای نســل های

 بعد باقی بماند.« 

سیدرضا محقق، تهیه کننده سینما، که فیلم سینمایی »درب« به تهیه کنندگی او در 
سینماهای کشور در حال اکران است، گفت: من و برادرم )سیدهادی محقق( کار در 
ســینما را با هم آغاز کردیم و از همان زمان اشتراکات ذهنی زیادی با هم داشتیم و 
در چندین پروژه نیز با هم همکاری کردیم. محقق خاطرنشان کرد: مهم ترین ویژگی 
»درب« برای من دغدغه این فیلم بود، »درب« فیلمی است که به اعتقاد، باور، اخلاق 
و انسانیت می پردازد و در آن می توان حس انسان دوستی را دید. این تهیه کننده درباره 
باورپذیر بودن قصه فیلم »درب« گفت: به نظر من قصه »درب« کاملاً باورپذیر است، ما 
انسان های خوب و شریف بسیاری در اطرافمان داریم که تمام دغدغه شان این است که 
به دیگران کمک کنند. نمونه های آشنای این افراد کسانی هستند که مدرسه می سازند 
یا در زمان بروز بلایای طبیعی به کمک هموطنان خود می روند. در فیلم »درب« ما 

نمونه ساده ای از این افراد را می بینیم که به سهم خود در حد توانایی خودش به یک 
خانواده کمک می کند. نکته جالب توجه درباره »درب« این است که قصه این فیلم کاملًا 
واقعی است و اتفاقی که در این اثر روایت می شود در روستایی به نام سوق رخ داده و 
واقعاً یک مأمور برق به نام حسین اسکندری همان کاری را  که قهرمان فیلم در »درب« 
انجام می دهد، در دنیای واقعی انجام داده و اتفاقاً خودش این قصه را برای ما تعریف 
کرد. به گزارش ایلنا، محقق در پایان گفت: »درب« فیلمی است که با فرهنگ ایرانی 
عجین است و در جشنواره های معتبری چون بوسان حضور داشته که فیلم افتتاحیه 
این جشنواره بوده و جایزه بهترین فیلم را هم دریافت کرده یا در جشنواره سه قاره نانت 
 هم با استقبال خوبی روبرو شد و توانست از این جشنواره هم جایزه بگیرد اما به دلیل 

عدم تبلیغات مناسب در کشور خودمان نتوانست به علاقه مندان سینما معرفی شود.

واکاوی روانشناسانه رفتارهایی که به نوعی بی فرهنگی محسوب می شوند

عجب آدمیه!

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

 کوتاه از هنر  یادبود 

 رویدادهای هنری 

بیتا فرهی در خانه ابدی
مراســم وداع با پیکر بیتا فرهی بازیگر مطرح 
ســینما و تلویزیون ایران، صبح روز گذشــته 
سه شــنبه هفت آذر در خانه سینما با حضور 
هنرمندان و مردم برگزار شد. داریوش فرهنگ، 
ســهیلا رضوی، عزیز ساعتی، شهره سلطانی، 
منوچهر شاهسواری، اندیشــه فولادوند، فرخ 
نعمتی، لاله اسکندری، آزیتا موگویی، شایسته 
ایرانی، ســام قریبیان، همایون ارشادی، بهاره 
افشــاری، ستاره اســکندری و علی دهکردی 
)مدیرعامل خانه سینما( از جمله حاضران در 
این مراسم بودند. پیکر این بازیگر پیش از حضور 
در خانه سینما برای آخرین وداع به منزلش برده 
شده بود. در پایان این مراسم که زیر بارش باران 
پاییزی برگزار شد، علی زند وکیلی ترانه »رفتی 
و ندیــدی« را برای حضار اجرا کرد و ســپس 
دوستداران بیتا فرهی برای مراسم خاکسپاری 
عازم بهشت زهرا )س( شدند و پیکر این هنرمند 
را در قطعه 79 بهشت زهرا )س( در کنار مادرش 

به خاک سپردند./باشگاه خبرنگاران

»کلفت ها« در »انتظامی« 
آفتاب یزد: نمایشــنامه خوانی »کلفت ها« 
به نویســندگی ژان ژنه، بــا ترجمه فرزانه 
ســکوتی و کارگردانی مریم عبدلی، جمعه 
۱۰ آذر ۱۴۰۲ در تماشاخانه استاد انتظامی 
اجرا می شود. در خلاصه داستان نمایشنامه 
»کلفت ها« آمده است: »دو کلفت به خاطر 
نفرتــی که از خانم خود دارند، در خفا برای 

او نقشه هایی می کشند...« 

»اعتراف ها و دروغ ها« می آید 
آفتاب یزد: نمایش »اعتراف ها و دروغ ها« 
به کارگردانی پیمان محسنی از چهارشنبه 
۱۵ آذر تــا ۸ دی در عمارت نوفل لوشــاتو 
روی صحنه می رود. در خلاصه داستان این 
نمایش آمده اســت: »همه ما محکومیم، به 

مرگ یا به زندگی...«  

»تصنیف اثر« در »زرنا« 
نمایشــگاه گروهــی هنرهــای تجســمی 
»تصنیف اثر« با شــرکت ۲۵ هنرمند در 7 
رشته هنری نقاشی، عکاسی، خوشنویسی، 
دیجیتــال آرت، مجســمه، نقاشــی خط، 
تذهیــب، ســاعت ۱۶ روز جمعه ۱۰ آذر با 
حضور آیناز زارعی نقاش و کیوریتور جوان 
»تصنیف اثــر« و همچنین، پدیدآورندگان 

آثار در گالری زرنا افتتاح می شود./مهر 

»مانکن ۲« مجوز گرفت 
 فصــل دوم »مانکــن« با نــام »بی همتا« 
مجــوز تولیــد خــود را از ســاترا گرفت. 
این ســریال محصول »نبــراس پیکچرز« 
اســت کــه بــا حضــور بازیگــران فصل 
 اول )محمدرضــا فروتــن، نازنیــن بیاتی، 
مریــلا زارعی، امیرحســین آرمــان و...( و 
اضافه شــدن چند بازیگر مشــهور دیگر به 
 کارگردانی رحمان سیفی آزاد ساخته خواهد

 شد. /صبا

»مشق امشب« می آید 
فیلم »مشق امشــب« به کارگردانی اشکان 
 نجاتــی و مهــران نعمــت الهی بــه مدت 
7۸ دقیقه محصول ســال ۱۴۰۰، یکشنبه 
۱۲ آذرمــاه ســاعت ۱۵ به نمایــش داده 
می شــود. بعد از نمایش فیلم، جلسه نقد و 
بررسی با حضور مهران نعمت اللهی، یکی از 
کارگردانان فیلم و وحید گلستان تدوین گر 
برپا می شود. این فیلم مضمونی را که عباس 
کیارستمی در سال ۱۳۶7 در فیلم ماندگار 
»مشق شب« به آن پرداخته، به روزرسانی 

می کند./ایلنا
 

ادامه ضبط »غریبه« 
تصویربرداری ســریال »غریبه« به کارگردانی 
سروش محمدزاده این روزها با حضور بازیگرانی 
چون پژمان بازغی و حمیــد گودرزی در حال 

تصویربرداری است./صبا

خزاعی در یزد 
معاون وزیر و رئیس ســازمان سینمایی کشور 
در راستای برنامه کلان وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی و برنامه جامع ســازمان سینمایی با 
رویکرد توسعه عدالت فرهنگی و عمومی سازی 
دسترسی فرهنگی امروز چهارشنبه هشتم آذر 

به یزد سفر می کند./صبا 

»پایمردان دیو« روی صحنه 
نمایش »پایمــردان دیو« با برداشــتی آزاد از 
شاهنامه فردوسی و نویســندگی و کارگردانی 
گووان مهر اســماعیل پور، از ۱۳ آذر، هر شب از 
ســاعت ۱۸ در تالار مولوی پذیرای علاقمندان 

خواهد بود./مهر 

»فیلم نگار« منتشر شد 
دویســت و پنجاهمیــن شــماره ماهنامــه 
فیلمنامه نویسی »فیلم نگار«، ویژه آذر ۱۴۰۲ در 
۱۴۴ صفحه منتشــر شد. پرونده این شماره به 
داریوش مهرجویی فیلمساز فقید سینمای ایران 
اختصاص دارد که فیلمنامه نویسان و منتقدان 
مجلــه درباره زندگی و آثــار وی مطالبی را به 

رشته تحریر درآورده اند./مهر 

مفقودی
کارت ســواری پراید جی ال ایکس آی مــدل ۱۳۸۸ رنگ نقره ای - متالیک 
به شــماره پلاک ۶77 د 9۲ - ایران ۱9 و شماره موتور ۲9۴۲۴۱9 و شماره 
شاسی  S ۱۴۱۲۲۸۸97۸۵۴۰ بنام فاطمه مظفری کاکاوندی مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط است.

مفقودی
 آقای علی اکبر ســلیمانی مالک سواری پژو ۴۰۵SLX-TU ۵ مدل ۱۳9۳ 
رنگ خاکســتری - متالیک به شماره پلاک ۸97 س ۸۵ - ایران ۱9 و شماره 
موتور ۱۳9B۰۰۵۲۸۴9 و شماره شاسی NAAM۳۱FC۶EK۸77۶۶۴ به 
علت فقدان اسناد فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور 
را نموده اســت. لذا چنانچه هرکس ادعایی نســبت به خودروی مذکور دارد 
ظرف مدت ده روز به دفتر حقوقی ســازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع 
در شهرک پیکانشهر - ســاختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از 

انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

شماره نامه: 140285631009016490
تاریخ ارسال نامه: 27 / 08 / 1402

آگهی فقدان سند مالکیت 
خانم فاطمه مقیسه ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق 
شده اعلام نموده است که سند مالکیت یک ونیم دانگ مشاع 
ششدانگ یکدســتگاه آپارتمان مسکونی واقع در طبقه اول 
قطعه دوم تفکیکی بمساحت 52 / 129 متر مربع بشماره پلاک 
51701 فرعی از 162 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 11445 
فرعی از اصلی مذکور واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرســتان 
بنام متقاضی ثبت و ســند بشــماره چاپی 617814 و دفتر 
الکترونیکی بشماره 139620331009015646 صادر و تسلیم 
شد که سند مالکیت بعلت سهل انگاری مفقود گردیده است 
لذا تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده است. لذا مراتب 
به استناد تبصره یک اصلاحی به ماده 120 آئین نامه قانون ثبت 
در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد 
از تاریخ این آگهی ظرف مــدت ده روز اعتراض خود را ضمن 
ارائه اصل ســند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات 
عمل گردد بدیهی اســت چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی 
واصل نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند 
مالکیت المثنی طبق مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد. 

513 / ف کرج ناحیه یک

 سرمایه گذاری در تئاتر به شدت ضعیف و مهجور شده است

 »درب« با فرهنگ ایرانی عجین است
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آفتاب یزد – حمیده مهرعلی: خون در ادرار که نزد پزشکان "هماچوری" نیز 
نامیده می ش��ود، معمولا دلیلی برای یک هشدار بزرگ است چرا که این عارضه 
می تواند نشانه ای از یک شرایط پزشکی جدی باشد بنابراین نباید به راحتی از کنار 
این موضوع عبور کرد. تمام گونه های هماچوری باید توسط پزشک متخصصی که 
در این خصوص می تواند آزمایش های لازم را برای تائید یا غیر محتمل شمردن 
علتی خاص تجویز کند، ارزیابی شود تا اقدامات درمانی لازم به موقع صورت گیرد 
لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکترحسین کرمی، متخصص 

اورولوژی و دکترشهریار ناطق، متخصص اورولوژی گفتگو کرده است.
دکت��ر کرمی در این ب��اره می گوید: از نظر علائم بالینی وجود خ��ون در ادرار به 
دو صورت می تواند تش��خیص داده شود که عبارتند از خونریزی میکروسکوپی و 
خونریزی به صورت ماکروسکوپی است. وی افزود: خونریزی میکروسکوپی یعنی 
خون در ادرار با چشم قابل مشاهده نیست به عنوان مثال فردی برای چکاب خود به 
دکتر مراجعه و درخواست آزمایش کامل خون و ادرار می کند و در بررسی آزمایش 
ادرار وجود خون در ادرار تشخیص داده می شود. این متخصص اورولوژی ادامه داد: 
خونریزی به صورت ماکروسکوپی همان مشاهده خون در ادرار با چشم است. در 
این موقع بیمار در هنگام تخلیه مثانه خود متوجه تغییر رنگ ادرار و وجود خون در 
ادرار می شود. این خون ممکن است کاملاً شفاف یا به صورت دفع لخته های متعدد 

خون باشد که فرد را شدیداً نگران می کند.

<بهخونیکهمیتوانیدببینیدهماچوریناخالصگفتهمیشود
وی توضیح داد: به خونی که می توانید ببینید نیز هماچوری ناخالص گفته می شود 
اما اگر خون ادرار فقط در زیر میکروسکوپ قابل مشاهده باشد به آن هماچوری 
میکروسکوپی می گویند. افراد مبتلا به هماچوری ناخالص ادرار صورتی، قرمز یا 
قهوه ای دارند. حتی مقدار کمی خون در ادرار نیز می تواند باعث تغییر رنگ ادرار 
شود. دکتر کرمی افزود: در بیشتر موارد، افراد مبتلا به هماچوری فاحش علائم و 
نشانه های دیگری ندارند ولی افراد مبتلا به هماچوری ناخالص که شامل لخته شدن 

خون در ادرار است، ممکن است درد مثانه یا درد در پشت داشته باشند.
این متخصص اورولوژی مطرح کرد: مهمترین مواردی که باعث بروز خون در ادرار 
زن و مرد می شوند عبارتند از عفونت ادراری، وجود خون به علت تومور یا سرطان، 
وجود خون به علت سنگ کلیه، حالب و مثانه، خونریزی به علت التهاب مزمن، 
اختلالات خونریزی، بیماری کم خونی داسی شکل، وجود انسداد در مسیر ادراری، 
ناهنجاری های مادرزادی، مصرف بیش از حد داروهای رقیق کننده خون، خونریزی 
ازطریق ادرار با علت ناشناخته و عفونت کلیه. وی مطرح کرد: هر گونه التهاب و تورم 
چه با منشأ ویروسی و چه با منشأ باکتری می تواند باعث خونریزی در ادرار شود و 
نکته مهم این است که وقتی خونریزی ادراری به علت التهاب و تورم مجرا و مثانه 
و کلیه باش��د علائم دیگر از قبیل سوزش شدید ادرار، درد، تکرر ادرار و گهگاهی 
تب نیز به همراه دفع خون دیده می ش��ود. دکتر کرمی افزود: وقتی فرد آزمایش 
ادرار می دهد علاوه بر سلول های خونی، سلول های التهابی و باکتری نیز در ادرار 
وجود دارد لذا این بیماری با مصرف آنتی بیوتیک و مصرف مایعات فراوان سریعاً 
بهبودی پیدا می کند. این متخصص اورولوژی خاطرنشان کرد: یکی از شایع ترین 
علت خونریزی ادراری، سرطان های دستگاه ادراری مخصوصاً سرطان مثانه است 
ولی در سرطان لوله حالب و کلیه ها نیز خون در ادرار دیده می شود. وی ادامه داد: 
کسانی که سیگار، قلیان و انواع دودها را استفاده می کنند، چندین برابراحتمال ابتلا 
به سرطان مثانه در آنها زیاد است. سابقه شیمی درمانی مخصوصاً با سیکلوفسفامید 
و رادیوتراپی لگن نیز از عوامل مستعد کننده سرطان مثانه و خونریزی می باشند. 
وجود سوند در مثانه در دراز مدت و عفونت های مزمن تحریک کننده و سنگ مثانه 
درمان نشده می توانند از علل ایجاد کننده سرطان مثانه و خونریزی باشند. دکتر 
کرمی ابراز کرد: یکی از علل شایع خونریزی ادراری وجود سنگ در سیستم ادراری 
اعم از سنگ کلیه، مثانه و حالب می باشد. حرکت سنگ و تحریک موضعی آن باعث 
التهاب مخاط مثانه و مجرا و کلیه شده و باعث ایجاد خونریزی در ادرار می شود که 
با درمان سنگ، خونریزی نیز از بین خواهد رفت.این متخصص اورولوژی متذکر 
شد: مشکلاتی از قبیل ورم مزمن مجرای پروستات و ورم مزمن مثانه یا ابتلا به 
بیماری های گرانولوماتوز از قبیل سل و سیستوزومیازیش می توانند باعث خونریزی 
ادرار شوند. وی تشریح کرد: ناهنجاری های انعقاد خون که معمولا وراثتی هستند 
)مانند هموفیلی( می توانند سبب پدیدار شدن خون در ادرار شوند و معمولا بدون 
درد می باشند. بیمارانی که دارو های رقیق کننده خون مانند وارفارین مصرف می کنند 
نیز می توانند به هماچوری مبتلا شوندکه نشانه ای جهت بازبینی فوری میزان دوز 
داروی مصرفی می باشد.دکتر کرمی تصریح کرد: از آنجایی که وجود خون در ادرار 
ناشی از کم خونی داسی شکل عوامل مختلفی دارد که باید بررسی شود. به دلیل 
اینکه تصویر برداری با ماده حاجب می تواند در این بیماران سبب به وجود آمدن یک 
وضعیت بحرانی شود، بهتر است این کار صورت نگیرد. این متخصص اورولوژی بیان 
کرد: بزرگی پروستات و تنگی مجرا که باعث زور زدن هنگام تخلیه ادرار می شوند 
از علل دیگر خون در ادرار هس��تند و همچنین ناهنجاری های مادرزادی از قبیل 
تنگی محل اتصال حالب به لگنچه، دیورتیکول های مثانه و مجرا از علل خونریزی 
در مثانه هستند.وی می گوید: در بیماران علیرغم خون در ادرار در مواقع بسیاری با 

وجود بررسی های انجام شده هیچ کدام 
از عوامل گفته شده را پیدا نمی کنیم. به 
این نوع خونریزی، خونریزی بدون علت 
خاص گفته می شود که به بیمار توصیه 
می کنیم که نگران خونریزی نباشد و با 
مصرف مایعات زی��اد و دوری از انجام 
فعالیت های سنگین ورزشی به زندگی 
س��الم خود ادامه ده��د. دکتر کرمی 
تصریح کرد: یک دلی��ل خون در ادرار 
می تواند عفونت کلیه ها باشد. عفونت 
کلیه معمولاً به عنوان عارضه عفونت 
مثانه بروز می کند. علائم عفونت کلیه 
معمولاً شدیدتر از عفونت ادراری است. 
غالباً یک درجه حرارت )تب( و درد در 

کنار شکم وجود دارد. عفونت کلیه با دوره طولانی تری آنتی بیوتیک درمان می شود. 
اگر عفونت شدیدتر باشد، ممکن است لازم باشد آنتی بیوتیک ها مستقیم در داخل 
ورید در بیمارستان تجویز شوند.  این متخصص اورولوژی عنوان کرد: گاهی اوقات 
افراد، خون ناشی از دوران قاعدگی یا تحرکات روده ای را با بیماری خون در ادرار 
اشتباه می گیرند بنابراین باید مطمئن شد که این خون از ادرار می آید. در صورتی 
که خون در ادرار با دیگر علائمی مانند درد شدید پهلو یا کمر، تب یا ناتوانی در ادرار 
همراه باشد آن وضعیت جدی است و فرد باید فورا به بخش فوریت های پزشکی 
مراجعه نماید. وی مطرح کرد: بس��ته به علت وجود خون در ادرار پزشک ممکن 
است جهت درمان عفونت یا توقف خونریزی برای بیمار داروی آنتی بیوتیک تجویز 
کند. همچنین، ممکن است پزشک هیچ دارویی تجویز نکند. در حالی که ممکن 
اس��ت زنان به دیدن خون قاعدگی عادت داش��ته باشند اما این موضوع می تواند 
نشان دهنده یک مشکل باش��د که درمان خاصی دارد.دکتر کرمی اذعان داشت: 
جهت تش��خیص خون در ادرار پزش��ک پس از شرح حال و معاینه توسط دکتر 
آزمایش های مختلفی را تجویز می کند که عبارتند از آزمایش ساده ادرار و کشت 
ادرار، آزمایش سیتولوژی ادرار در سه نوبت، سونوگرافی از کلیه ها و مثانه کاملاً پر و 
خالی،  انجام عکس رنگی با تزریق ماده حاجب و سی تی اسکن و سیستوسکوپی 
می باش��د.این متخصص اورولوژی گفت: با تشخیص و درمان علت های زمینه ای 
گفته شده خونریزی از ادرار حذف می شود. از اطلاعات جمع آوری شده از تاریخچه 
پزشکی، معاینه فیزیکی و نتایج آزمایش برای تعیین بهترین گزینه درمانی استفاده 
خواهد شد. به عنوان مثال، برای هماچوری که ناشی از عفونت ادراری است، یک 
درمان رایج استفاده از آنتی بیوتیک است.  وی بیان کرد: هیچ ارتباطی بین شدت 
خونریزی در ادرار و شدت خطرناکی علت آن وجود ندارد به عنوان مثال یک تومور 
ممکن است باعث خونریزی میکروسکوپی شود در حالی که عفونت ادراری ساده 
باعث دفع زیاد خون گردد پس وجود خون در ادرار مهم اس��ت نه شدت و اندازه 
آن.دکتر کرمی ابراز کرد: افرادی که به احتمال زیاد خون در ادرار دارند، کس��انی 
هستند که بیماری هایی که گفته شد را دارند، اما برخی اقدامات ممکن است شانس 
داشتن خون در ادرار را در فرد افزایش دهد که شامل سیگار کشیدن، استفاده بیش 
از حد از داروهای ضد درد، قرار گرفتن در معرض مواد شیمیایی خاص، قرار گرفتن 
در معرض اشعه، دویدن در مسافت های طولانی است اما اجتناب از این اقدامات 
ممکن اس��ت احتمال وجود خون در ادرار را کاهش دهد.این متخصص اورولوژی 
گفت: هر گونه خون در ادرار، حتی اگر فقط یکبار اتفاق بیفتد، می تواند نشانه ای از 
یک مشکل جدی سلامتی باشد، نادیده گرفتن هماچوری می تواند منجر به بدتر 
شدن شرایط جدی مانند سرطان و بیماری کلیوی شود بنابراین باید در اسرع وقت 

با پزشک خود صحبت کنید.

<درمانخوندرادراربرحسبدلیلایجادکنندهآنانجاممیشود
در ادامه نیز دکتر ناطق در اینباره خاطرنشان کرد: با وجود این که در بسیاری از 
موارد، دلیل وجود خون در ادرار خطرناک نیس��ت، اما ممکن اس��ت نشان دهنده 
مشکلات خطرناک و جدی هم باشد. وی بیان کرد: به وضعیت وجود خون در ادرار 
به اصطلاح هماچوری گفته می ش��ود و علامتی شایع از طیف وسیعی از عوامل 
مختلف است. بنابراین سریع نتیجه گرفتن از این وضعیت کاری عجولانه بوده و فرد 
باید دیگر علائم موجود و عواملی مانند سن، جنسیت و سبک زندگی و غیره را نیز 
مد نظر قرار دهد. این متخصص اورولوژی متذکر شد: در هماچوری، ممکن است 
کلیه ها یا هر قسمت دیگری از مجاری ادراری، به گلبول های قرمز اجازه دهند تا به 
درون ادرار راه یابند. وی ادامه داد: دلایلی که می توانند س��بب این عارضه ش��وند 
عبارتند از عفونت مجاری ادراری، ادرار خونی ناشی از بیماری کلیوی، سنگ های 
مثانه، آسیب کلیوی، آسیب مثانه، ورزش شدید، کم خونی داسی شکل، سندرم 
آلپورت، مصرف برخی داروها و موادغذایی، خونی بودن ادرار در اثر آسیب، بیماری 
هموفیلی، خونریزی قاعدگی علت خون در ادرار، سرطان. وی گفت: گاهی اوقات 
علت خون در ادرار می تواند عفونت مجاری ادراری باشد که به وسیله ورود باکتری 
به میزراه و راه یافتن آن به درون مثانه ایجاد می شود. سپس باکتری در آن قسمت 

می تواند تقس��یم شود که این وضعیت 
سبب ایجاد شماری از علائم می گردد.

دکتر ناطق اف��زود: در عفونت مجاری 
ادراری، در کن��ار وجود خ��ون در ادرار 
ممکن است متوجه شوید که ادرار شما 
دارای بویی شدید است، نیازی مبرم به 
ادرار کردن دارید و هنگامی که سعی در 
ادرار ک��ردن دارید احس��اس س��وزش 
می کنید.  این متخصص اورولوژی بیان 
ک��رد: یک م��ورد دیگر از عوام��ل ادرار 
خون��ی، بیماری کلیوی اس��ت. در این 
مورد، خونریزی میکروسکوپی مجاری 
توس��ط گلومرولونفریتیس ایجاد شده 
است، که به عبارت دیگر التهاب سیستم 
تصفیه کلیه ها می باشد. این وضعیت می تواند نشانه یک بیماری سیستمی مانند 
دیابت باشد. وی ادامه داد: در دیگر موارد، این وضعیت می تواند به صورت خود به 
خودی و بدون هیچ دلیل واضحی رخ داده یا توسط عفونت های استرپتوکوکی )یک 
نوع باکتری(، بیماری های عروق خونی که واسکولیت نامیده می شوند و مشکلات 
ایمنی بدن مانند نفروپاتی ایجاد شود.دکتر ناطق توضیح داد: سنگ مثانه و کلیه 
معمولا در اکثر موارد دردناک نیستند. هر چند، در صورتی که این سنگ ها انسدادی 
ایجاد کرده و یا به اعضای داخلی آسیب برسانند، می توانند سبب به وجود آمدن 
مشکلاتی شوند و علت وجود خون در ادرار باشند.این متخصص اورولوژی افزود: در 
مواردی که انسداد به وجود می آید یا این سنگ ها در حال عبور هستند، ممکن است 
در ادرار خود خونریزی احساس کنید. از آنجایی که معمولا این وضعیت با دردی 
شدید همراه است، به راحتی متوجه آن می شوید.  وی می گوید: آسیب کلیوی نیز 
علت دیگر خون در ادرار است. اگر ضربه ای شدید به نیم تنه فرد وارد شود اما به 
داخل بدن نفوذ نکند می تواند به وجود خون در ادرار منجر شود.این وضعیت در اثر 
آسیب به کلیه ها، که معمولا از طریق برخوردهای فیزیکی در ورزش ایجاد می شود، 
به وجود می آید. این شرایط از لحاظ فیزیکی به کلیه ضربه زده و سبب خونریزی 
داخلی می شود که این خونریزی به ادرار راه می یابد. اگر چنین ضربه شدیدی به 
شما رسیده بهتر است جهت اطمینان از وسعت آسیب، خود را بررسی کنید. دکتر 
ناطق توضیح داد: همانگونه که یک جراحت کلیه می تواند سبب خونریزی در ادرار 
شود، آسیب به مثانه نیز می تواند سبب به وجود آمدن این شرایط شود. اگر چنین 
عاملی سبب خونریزی شده باشد، احتمالا در همان زمان متوجه آن شده و علائمی 
دیگری مانند درد در هنگام لمس، درد در هنگام خم شدن یا انجام فعالیت، عملکرد 
ضعیف احتمالی که می تواند به صورت نیاز شدید به دفع ادرار خود را نشان دهد و 
… را تجربه کنید.این متخصص اورولوژی مطرح کرد: در برخی موارد، ورزش شدید 
می تواند سبب هماچوری شود. تصور می شود که این وضعیت بتواند در اثر کم آبی 
شدید بدن یا آسیبی باشد که بدون متوجه شدن فرد به مثانه او رسیده است، باشد. 
این ش��رایط همچنین می تواند ناشی از آس��یب ایجاد شده در اثر تحرک و تکان 
خوردن شدید اعضای داخلی بدن در حین فعالیت یا از بین رفتن گلبول های قرمز 
خون در حین ورزش هوازی پایدار باشد.وی اضافه کرد: با اینکه این عارضه می تواند 
در هر نوع ورزشی رخ دهد اما ورزشکارانی که به صورت رایج تحت تاثیر آن قرار 
می گیرند، دوندگان هس��تند. همچنین این وضعیت می تواند در ورزش هایی که 
شامل فعالیت های شدید هستند رخ دهد. دکتر ناطق تشریح کرد: کم خونی داسی 
ش��کل وضعیتی است که می تواند سبب ایجاد هر دونوع هماچوری قابل رویت و 
میکروسکوپی شود و طیفی از علائمی دیگر مانند خستگی، آنمی یا کم خونی، درد 
شدید، تورم انگشت ها، عفونت های معمول باکتریایی، آسیب های ریوی، آسیب های 
قلبی و زخم های پا را ایجاد کند.این متخصص اورولوژی ادامه داد: آسان ترین راه 
مطمئن شدن از اینکه وضعیت حال حاضر فرد ناشی از کم خونی داسی می باشد یا 
خیر، بررسی سابقه خانوادگی می باشد. این بیماری ژنتیکی بوده و همانطور که گفته 
شد فرد باید وضعیتی مشابه را در سابقه خانوادگی خود جستجو کند.  وی یادآور 
شد: سندرم آلپورت نیز یک اختلال ژنتیکی است. بنابراین آسان ترین راه جهت 
مطمئن شدن از دخیل بودن یا نبودن این بیماری در وضعیت فرد، بررسی سابقه 
خانوادگی او می باشد. اگر فرد مبتلا به سندرم آلپورت باشد، این اختلال بر روی 
غشاهای تصفیه کننده در گلومرول های کلیه های او تاثیر خواهد گذاشت. علاوه بر 
وجود خون در ادرار فرد ممکن است علائم دیگری از جمله رنگ غیر عادی ادرار، 
تورم قسمت مچ به پایین پا، مچ پا و کل پا را تجربه کند. وی متذکر شد: در عوامل 
دیگر به احتمال زیاد چیزی که موجب قرمز شدن ادرار می شود، خون نیست. برخی 
از مواد غذایی می توانند موجب قرمز شدن خون شوند. اگر آب زیادی از دست داده 
باشید، از آنجایی که به مقدار کافی آب در بدن شما جهت رقیق کردن ادرار وجود 
ندارد، رنگ ادرار بسیار تیره می گردد و همچنین، اگر قرص ویتامینه ای مصرف کنید 
که به درستی برای شما تجویز نشده باشد و بدن به آن نیازی نداشته باشد، بدن به 
آسانی اجازه می دهد تا آن مستقیما از بدن خارج شود. در این مورد، رنگ ادرار زرد 
درخشان به نظر می رسد.دکتر ناطق اضافه کرد: در صورتی که فرد موادی مشخص 

را مصرف کند، ادرار او می تواند قرمز به نظر رسد. برای مثال چغندر قند، توت سیاه 
و ریواس همگی می توانند س��بب قرمز به نظر رس��یدن ادرار شوند و فرد را برای 
لحظه ای نگران کنند. اما آنها علت خون در ادرار نیستند.این متخصص اورولوژی 
گفت: آس��یب هایی که به نواحی پایین تر می رسند نیز می توانند سبب خونریزی 
شوند. برای مثال اگر فرد در حین انجام ورزش های تماسی ضربه ای به ناحیه بین 
دو پای او وارد ش��ود ممکن اس��ت در نواحی میزراه دچار خونریزی شود که این 
خونریزی به آسانی می تواند راه خود را به سمت ادرار پیدا کرده و همراه با آن دفع 
شود.  وی تشریح کرد: هموفیلی یک بیماری است که در آن، بدن دچار کمبود 
عوامل انعقادی می شود، عواملی که به طور معمول در خون وجود دارند. در بیماران 
هموفیلی اگر بخش��ی از بدن زخم شود، از آنجایی که خون منقعد نشده و لخته 
تشکیل نمی دهد، خونریزی به سختی متوقف می شود. در این حین، از آنجایی که 
خون آسان تر قادر به گذر از دیواره عروق به سمت بافت های اطراف می باشد، این 
بیماری می تواند سبب خونریزی در قسمت هایی غیر منتظره از بدن شده و علت 
خون در ادرار باشد. دکتر ناطق توضیح داد: در خونریزی شدید دوران قاعدگی، اگر 
خونی از قبل باقی بماند یا ادرار کردن و خونریزی با هم اتفاق افتند، خون می تواند 
در ادرار پدیدار گردد. اگر فردی دارای شرایطی است که طبیعت چرخه قاعدگی او 
را تحت تاثیر قرار می دهد، احتمال خونریزی شدید در این فرد بیشتر می شود. برای 
مثال کسانی که به منوراژی )خونریزی های شدید و طولانی قاعدگی( مبتلا هستند 
می توانند خونریزی شدید و طولانی مدتی را تجربه کنند که ممکن است به عوارض 
متعددی نیز ختم شود. پس قاعدگی نیز می تواند علت خون در ادرار باشد.  این 
متخصص اورولوژی می گوید: در نهایت، مورد جدی که سبب بروز خون در ادرار 
می شود، می تواند سرطان باشد. درحالیکه این علت، علتی شایع نیست اما قطعا 
می تواند عاملی احتمالی باشد. سرطان مثانه، مخاط رحم و سرطان پروستات همگی 
می توانند این علامت را ایجاد کنند لذا به همین دلیل است که بررسی شدن توسط 
یک پزشک امری ضروری است البته به خاطر داشته باشید، احتمالات بسیار دیگری 
نیز وجود داشته و نیازی به ترسیدن نیست. وی عنوان کرد: جهت درمان قدم اول 
اثبات وجود هماچوری با انجام آزمایش ادرار می باشد. تعداد گلبول های قرمز موجود 
در هر واحد اندازه گیری ادرار باید بیش از عدد ۳ باشد. اگر در آزمایش ادرار نشانه ای 
از عفونت هم وجود داشته باشد، بیمار را یک هفته درمان و سپس مجددا آزمایش 
ادرار را تکرار می کنند. شرط اثبات هماچوری میکروسکوپی، وجود خون در ادرار در 
حداقل ۲ آزمایش ادراری است، که به فاصله ۲ الی ۳ هفته از هم گرفته شده باشند. 
دکت��ر ناطق ادامه داد: در صورتی که پس از یک هفته درم��ان، در آزمایش ادرار 
همچنان بیش از ۳ عدد RBC وجود داشته باشد، قدم دوم IVP می باشد، که در 
کودکان به جای IVP، سونوگرافی  جهت بررسی ریفلاکس ادراری انجام می شود. 
در صورت نرمال بودن IVP و س��ونوگرافی قدم بعدی سیستوسکوپی است که 
توسط آن داخل مجرا و مثانه مشاهده می شود. در نهایت در صورت نرمال بودن 
سیستوسکوپی، سی تی اسکن شکم و لگن جهت رد توده های کلیه انجام می شود. 
این متخصص اورولوژی بیان کرد: از روش های آزمایشگاهی جهت تشخیص منشاء 
هماچوری می توان به تست های انعقادی، آزمایش بررسی ادرار از نظر وجود دیس 
مورفیک و آزمایش س��یتولوژی ادرار سه روزه و آزمایش پروستات اشاره کرد. وی 
تصریح کرد که درمان خون در ادرار زنان بر حس��ب دلیل ایجاد کننده آن انجام 
می ش��ود. اگر سنگ کلیه یا مثانه سبب هماچوری شده باشد، این سنگ ها باید 
برداش��ته  یا شکسته شوند. معمولا، سنگ های کلیه و مثانه همانگونه که جهت 
پیشگیری از عود آنها به تدابیری نیاز است، جهت برداشتن یا شکستن آنها نیز به 
روندهایی درمانی نیاز می باشد. بیماری کلیوی بر طبق تشخیص، درمان می شود و 
در موارد شدید، ممکن است دیالیز مورد نیاز باشد.دکتر ناطق ادامه داد: در مواردی 
که دارو باعث وجود خون در ادرار شده باشد، مصرف دارو قطع می شود. داروهایی 
مانند کویینین، ریفامپین و فنی توئین می توانند سبب هماچوری می شوند.این 
متخصص اورولوژی افزود: هماچوری ناشی از آسیب )مانند ضربه به کلیه ها( بر طبق 
 شدت آسیب درمان می شود که این درمان از استراحت در تخت و نظارت بالینی 
 نزدیک تا ترمیم به وس��یله جراحی یا در موارد ش��دید برداش��تن بافت یا عضو

 آسیب دیده را شامل می شود.وی متذکر شد: اگر سرطان باعث پدید آمدن خون 
در ادرار شده باشد، تومورهای سرطانی یافت شده در کلیه، میزنای، پروستات و مثانه 
می توانند توسط رادیوتراپی، شیمی درمانی و جراحی درمان شوند و اگر هماچوری 
ناشی از انسدادهای مجاری ادراری باشد، با باز کردن انسداد یا برداشت ناحیه مسدود 
شده درمان حاصل می شود.دکتر ناطق مطرح کرد: اگر وجود خون در ادرار به دلیل 
عفونت های ویروس��ی مجاری ادراری باشد، با دارو درمان می شود.این متخصص 
اورولوژی در پاسخ به این پرسش که چگونه می توان از خون در ادرار جلوگیری کرد، 
عنوان کرد: به طور کلی جلوگیری از هماچوری به معنای جلوگیری از علل اصلی 
است: وی در پایان توصیه کرد: برای جلوگیری از عفونت ادراری، روزانه مقدار زیادی 
آب بنوش��ید. بلافاصله پس از ادرار  بهداش��ت را رعایت کنید . برای جلوگیری از 
تشکیل سنگ، مقدار زیادی آب بنوشید و از مصرف نمک اضافی و برخی غذاهای 
خاص که احتمال تشکیل سنگ را افزایش می دهند، پرهیز کنید وبرای جلوگیری 
از سرطان مثانه، از استعمال دخانیات خودداری کنید، تماس با مواد شیمیایی را 

محدود کنید و مقدار زیادی آب بنوشید.

در گفتگوی آفتاب یزد با متخصصان مطرح شد  

وجود خون در ادرار را باید جدی گرفت 
6

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 یبوست مزمن؛ 
مشکلی شایع میان کودکان

یک فوق تخصص گوارش کودکان با اش��اره به اینکه یبوست از بیماری های 
بسیار شایع در تمام سنین بویژه در کودکان است، گفت: این بیماری آنچنان 
زندگی کودکان و خانواده آنها را تحت تاثیر قرار می دهد که نیاز به مراجعات 
مکرر و درمان های طولانی مدت دارد.به گزارش ایس��نا، دکتر امیر حسین 
حس��ینی افزود: از هر چهار مراجعه کننده به پزشک فوق تخصص گوارش 
کودکان، یک نفر مبتلا به بیماری یبوست مزمن است.وی تاکید کرد: بیشتر 
کودکانی که مبتلا به یبوست مزمن هستند دچار بیماری زمینه ای نبوده و 
یبوس��ت در آنها به عنوان مشکلی ثانویه مثل اختلالات تغذیه ای، ترس از 
دفع یا تغییرات محیطی تحمیل شده است. به گفته حسینی، اصلی ترین 
نش��انه های یبوست دفع سخت یا دفع مدفوع قطور یا فواصل طولانی بین 

دفع در کودک است.
 وی در ادامه، دردهای مزمن ش��کمی، بی اشتهایی ایجاد توده های شکمی 
و حتی بی اختیاری دفع مدفوع را از دیگر نشانه های ثانویه ابتلا به یبوست 
دانس��ت و افزود: متاس��فانه گاهی بعضی از اعضای خانواده دچار یبوس��ت 
می شوند و با تصور به اینکه این الگوی دفع در افراد دیگر خانواده هم وجود 
دارد آن را طبیعی تلقی کرده و به دنبال درمان نیس��تند.وی گفت: درباره 
درمان کودکان با یبوست مزمن باید به چند نکته اشاره کرد که اولین موضوع 
طول مدت درمان است؛ به این معنی که حداقل برای درمان یبوست سه ماه 
و گاهی درمان های طولانی تر لازم است. وی با اشاره به اثر مصرف  داروهای 
ملی��ن در تنبلی روده، اضافه کرد: رژیم غذایی و آموزش دفع، نقش موثری 
در موفقیت درمان دارد. وی خاطرنشان کرد: کودکان مبتلا به یبوست باید 
به صورت دوره ای توس��ط پزشک بررسی شده و در صورت شکست درمان 

بررسی های لازم تکمیلی انجام شود.

اگزمای کودکان با خشکی هوا تشدید می شود
این متخصص پوس��ت و مو گفت: اگزم��ای آتوپیک به عنوان زیر مجموعه 
اگزما ها در بچه ها بس��یار ش��ایع اس��ت.به گزارش فارس، امیر هوش��نگ 
احسانی افزود: اگزما حساسیت پوستی است که بیشتر بانوان در اثر تماس 
با مواد ش��وینده دچار آن می شوند خارش، قرمزی و پوسته ریزی از علائم 
اصلی این بیماری اس��ت. احس��انی تصریح کرد: اگزما ممکن است تبدیل 
به عفونت و ترش��ح ریزی شود که به آن اگزمای عفونی می گویند. اگزمای 

آتوپیک در بچه ها بر خلاف اگزما های دیگر عامل خارجی مشخصی ندارد.
وی اظهار کرد: پوس��ت بچه ها هنوز تکامل پیدا نکرده و مواردی که برای 
بچه های بزرگتر و بزرگس��الان مش��کلی ایجاد نمی کند ممکن است برای 
کودکان مش��کل س��از ش��ود. چنین کودکانی با یک غذا یا گرد و خاک و 
محرک خارجی پوستش��ان دچار التهاب می شود. وی مطرح کرد: اگزمای 
آتوپیک معمولاً در دو یا س��ه ماهگی آغاز می شود و ابتدا گونه ها را درگیر 

می کند و بعد بر روی دست، پا و کل بدن ایجاد می شود.

آگهي فراخوان تجدید مناقصه عمومي
شماره مناقصه: 2002001003000007
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آفتاب یزد: بر اساس پایگاه داده های موسسه پاسیفیک )Pacific Institute( در سال 
۲۰۲۲ دســت کم ۲۲۸ درگیری بر ســر موضوع آب در جهان به ثبت رسیده است. این 
رقم افزایش ۸۷ درصدی را نسبت به سال قبل نشان می دهد. خشونت های مرتبط با آب 
در سال ۲۰۲۲ به بالاترین حد خود رسید که عمدتاً ناشی از جنگ روسیه در اوکراین و 

حملات رژیم صهیونیستی علیه منابع آبی فلسطین در کرانه باختری بود.
این موارد شامل خرابکاری شهرک نشــینان اسرائیلی در چاه های آب در کرانه باختری 
اشغالی، دامداران و کشاورزان عشایری که بر سر منابع کمیاب در جنوب صحرای آفریقا با 
هم درگیر هستند و بمباران سدها و تصفیه خانه های آب در اوکراین توسط روسیه است.

به طور کلی، نزاع و خشونت های مربوط به دسترسی به آب از سال ۲۰۰۰ به طور پیوسته 
در حال افزایش است زیرا بحران آب و هوا و کمبود فزاینده آب درگیری های قدیمی بر سر 
زمین، ایدئولوژی و مذهب، اقتصاد و حاکمیت را تشدید می کند و درگیری های جدیدی 

را نیز شکل می دهد.
در یکی از فاجعه بارترین حوادث در ســال جاری، رژیم صهیونیســتی با هدف قرار دادن 
زیرساخت های حیاتی و قطع منابع آب بر روی بیش از ۲ میلیون نفر در نوار غزه، از آب 
به عنوان سلاح استفاده کرده است - همانند کاری که روسیه در زمان تخریب سد کاخوفکا 

در جنوب اوکراین انجام داد.
ســازمان ملل دسترسی به آب آشامیدنی سالم را یکی از حقوق اساسی بشر می شمارد، 
بــا این حال بیش از ۲ میلیارد نفر، حدود ۲۵ درصد از جمعیت جهان، هنوز به این حق 
دسترسی ندارند. به گفته کارشناسان این سازمان، قطع کردن آب یا ممانعت از دسترسی 
مردم به آب سالم، نقض قوانین بشردوستانه بین المللی و کنوانسیون های ژنو است و یک 

جنایت جنگی محسوب می شود.
آمارهای موسسه پاسیفیک یکی از جامع ترین پایگاههای اطلاعاتی درباره خشونت های 
مرتبط با آب در جهان است. قدمت این آمار به بیش از ۴۵۰۰ سال پیش می رسد و حاوی 
بیش از ۱۶۳۰ مدخل شناسایی شده از گزارش های خبری، گزارش های شاهدان عینی و 

پایگاه های اطلاعاتی است.

< افزایش خشونت های مرتبط با آب از سال ۲۰۰۰
موسسه پاسیفیک انواع خشونت های شکل گرفته را به سه دسته تقسیم بندی کرده است:

= خشونت هایی که با تلفات همراه بوده است.
= زمانی که خشونت بر سر دسترسی یا کنترل آب بوده است.
= خشونت هایی که از آب به عنوان سلاح استفاده شده است.

این نمودار به جزئیات رویدادهایی می پردازد که در آن یک منبع یا سیســتم آبی - سد، 
چاه، تصفیه خانه، کانال، خط لوله و غیره - محرک، نوعی سلاح یا عامل تلفات در خشونت 
بوده است. داده های موجود از سال ۲۰۰۰ به بعد را پوشش می دهد. داده های سال ۲۰۲۳ 

ناقص است، اما ظاهرا در مسیر رسیدن به یک رکورد جدید و بالاتر است.
در حالی که خشونت های مربوط به آب به مکان یا زمان خاصی محدود نمی شود، حوادث 
از این دست در خاورمیانه، جنوب آسیا و آفریقا به طور چشمگیری در حال افزایش است و 

به دلیل افزایش تقاضا و کاهش منابع ناشی از بحران آب و هوایی تشدید می شود.
حمله به تاسیسات آبی غیرنظامی یا استفاده از آب به عنوان سلاح علیه غیرنظامیان، طبق 
قوانین بین المللی مطلقاً ممنوع است. پیتر گلیک، یکی از بنیانگذاران مؤسسه پاسیفیک، 
می گوید: جنگ همیشه وحشتناک است، اما حتی در جنگ نیز قوانین رفتاری وجود دارد 
و جامعه بین المللی باید نقض قوانین بین المللی بشردوستانه را محکوم و قانون شکنان 
را مجازات کند. وی می افزاید: ما در ســال ۲۰۲۳ در مسیر بدی همانند سال ۲۰۲۲ قرار 

داریم، مگر اینکه تلاش ها برای رسیدگی به پیامدهای خشکسالی و تغییرات آب و هوایی 
گسترش یابد و یا درگیری ها در اوکراین و خاورمیانه کاهش یابد.

اولین درگیری آبی شــناخته شــده در ۲۵۰۰ ســال قبل از میلاد در گوئدنا سومر - یا 
منطقه »لبه بهشت« در خاورمیانه باستان رخ داد، درگیری بر سر آب و آبیاری زمین های 
کشاورزی که یک قرن به طول انجامید. دومین مورد بین سال های ۱۶۸۴ تا ۱۷۲۰ قبل 

از میلاد بر فراز رودخانه دجله در بابل بود.
جدیدترین داده ها شامل ۵۶ حادثه در اوکراین از زمان تهاجم روسیه در فوریه ۲۰۲۲ تا 
اواســط سال ۲۰۲۳ است. در آوریل ۲۰۲۲، آب آشامیدنی ۱۰۶ شهر در منطقه خرسون 
اوکراین پس از هدف قرار گرفتن سیستم های برق و آب توسط روسیه قطع شد. در ژانویه 
۲۰۲۳، یک میلیون اوکراینی - کل جمعیت اودسا - دوباره پس از حمله نیروهای روسی 

به سیستم های انرژی و آب به طور موقت بدون آب ماندند.
در ژوئن سال جاری، انفجاری که سد کاخوفکا را بر روی رودخانه دنیپر ویران کرد، حداقل 
۵۰ کشته برجای گذاشت و چندین روستا و مزارع کشاورزی را زیر آب برد و همچنین آب 
شهرها، نیروگاه ها و سیستم های آبیاری را قطع کرد. این نوع حملات رویداد را به عنوان 

یک سلاح و عامل تلفات معرفی می کند.
بســیاری از تاسیسات آبی اوکراین - که برای آب آشامیدنی، آبیاری، صنعت و نیروگاه ها 
استفاده می شود - در شــرق و جنوب این کشور متمرکز شده اند، جایی که شدیدترین 

درگیری ها در آن رخ داده است.
روسیه مسئول بیشتر تخریب ها است، اما اوکراین هم گاهی اوقات آب را به سلاح تبدیل 
کرده است. به عنوان مثال، در ماه مه ۲۰۲۲، نیروهای مسلح اوکراین دروازه های یک سد 
را تخریب کردند تا پیشروی روسیه به سوی اسویتلودارسک در دونتسک را کاهش دهند.
هدف قراردادن تاسیسات آبی در زمان جنگ چیز جدیدی نیست. سدها در طول جنگ 
داخلی اسپانیا و جنگ جهانی دوم عمدا مورد حمله قرار می گرفتند. به عنوان مثال، ایالات 
متحده منابع آب را هنگام بمباران جزیره سایپان تحت اشغال ژاپن در ژوئن ۱۹۴۴ هدف 

قرار داد که منجر به کمبود شدید آب شد.
با توجه به ادامه جنگ در اوکراین، دانشــمندان قادر به ارزیابی کامل خسارت نیستند، 
اما کمبود آب توســط برخی نواحی و کشــاورزان در جنوب گزارش شده است. به گفته 
الکساندرا شومیلوا، محقق موسسه اکولوژی آب های شیرین و ماهیگیری لایب نیتس، علاوه 
بر این، سیل ناشی از بمباران و سایر زیرساخت ها احتمالاً سمومی از جمله فلزات سنگین، 
نفت و پلاســتیک - و مین های زمینی را در پایین دســت و احتمالاً در سراسر مرزهای 

بین الملی به جای گذاشته است.
پیامدهای بلندمدت این جنگ بر کیفیت و کمیت آب برای اوکراین و کل کشــورهای 
جهانی قابل توجه خواهد بود. سوال بزرگ این است که چگونه منابع آبی و اکوسیستم های 
اوکراین می توانند احیا شوند و این مسئله چقدر طول می کشد؟ شومیلووا می گوید: اوکراین 
بیــش از هــزار مخزن آب دارد و اگر جنگ ادامه پیدا کنــد، همه آن ها در معرض خطر 

هستند.

< خاورمیانه
خشونت ها بر سر آب در خاورمیانه رو به افزایش است و منازعات در یمن، عراق و سوریه 

در سال گذشته ۷۴ مورد بوده است - یک سوم کل منازعات در جهان.
تنش ها بین ایران و افغانســتان بر ســر رودخانه هیرمند در حال افزایش است، زیرا هر 
دو کشــور ناامنی آبی فزاینده ای را تجربه می کنند. پیش بینی می شود که تا سال ۲۰۵۰ 
 تمام کشورهای منطقه با افزایش جمعیت و تشدید تاثیرات اقلیمی، تنش آبی بالایی را 

تجربه کنند.
اما مسلماً فلسطینی ها بیشترین آســیب را از جنگ آب در منطقه می بینند، زیرا رژیم 
صهیونیستی از خشونت فزاینده ای برای اعمال کنترل بر ذخایر محدود آب در سرزمین های 
اشــغالی استفاده می کند. حمله غافلگیرانه حماس در ۷ اکتبر، ۱۲۰۰ اسرائیلی کشته و 
بیش از ۲۰۰ گروگان برجای گذاشت. پس از آن، حملات بی امان رژیم صهیونیستی به غزه 
حداقل شش چاه آب، سه ایستگاه پمپاژ آب، یک مخزن آب و یک کارخانه آب شیرین کن 
که به بیش از ۱.۱ میلیون فلســطینی خدمات رســانی می کنند، خسارت دیده یا ویران 
شده است. آژانس های سازمان ملل از کمبود شدید آب گزارش کرده اند به طوری که که 
فلسطینی ها مجبور به نوشیدن، آشپزی و حمام کردن با آب های آلوده یا آب دریا هستند.

رژیم صهیونیستی همچنین برق و سوخت مورد نیاز برای بهره برداری از دیگر تاسیسات 
آب شــیرین کن غزه و تصفیه خانه های آب و فاضلاب را قطع کرده اســت. بسیاری از 

خشونت های اخیر مربوط به آب در غزه هنوز در آمار گزارشگران ثبت نشده است.
مدت ها قبل از محاصره غزه، اســرائیل به عنوان بخشی از برنامه های خود برای گسترش 
شــهرک ها و کنترل منابع بســیار محدود آب منطقه، سیســتم های آبیاری و آبرسانی 
فلســطینی ها را در کرانه باختری هدف قرار می داد. رژیم صهیونیستی از ژانویه ۲۰۲۲ تا 
اواسط سال ۲۰۲۳ حداقل ۶۶ بار به منابع آبی فلسطین حمله کرد - خشونت های مرتبط 

با آب بیشتر از آنچه در همین بازه زمانی به اوکراین تحمیل شد.
به عنوان مثال، شهرک نشینان و سربازان رژیم صهیونیستی در ژوئن ۲۰۲۲ حملاتی را 
علیه سیستم های تامین و توزیع آب ترتیب دادند، از جمله پر کردن چاه های آب با سنگ 

در نزدیکی جنین و تخریب یک استخر آبیاری مزارع انگور در بیر زیت.
در اکتبر سال گذشته، نیروهای ارتش رژیم صهیونیستی یک پمپ آب را که آب چندین 
روســتا از جمله بورین و ماداما را تامین می کرد، منهدم کردنــد و آب بیش از ۲۰۰۰۰ 

فلسطینی قطع شد.
در تابستان سال جاری، نیروهای اشغالگر اسرائیل به کشاورزان فلسطینی در الخلیل در 
کرانه باختری یورش بردند و قبل از ریختن بتن در چاه های آب برای جلوگیری از آبیاری 
زمین های کشاورزی تمام زمین ها را غارت کردند. حملات مکرر با غصب زمین ها همراه 

است و تقریباً با مصونیت کامل انجام می شود.
گلیک، از مؤسســه پاسیفیک، اضافه کرد: »حتی قبل از خشونت های گسترده اخیر بین 
اسرائیل و فلسطین، افزایش حملات شهرک نشینان و ارتش رژیم صهیونیستی به چاه های 
آب، سیستم های آبیاری، خطوط لوله و چشمه های فلسطینی در منطقه، منعکس کننده 
تلاش های اســرائیل برای گسترش شهرک ها و کنترل منابع آبی بسیار محدود در کرانه 
باختری اســت. در سالهای اخیر موارد نادری از حوادث مربوط به مواردی است که منابع 
آبی اســرائیل توسط ساکنان سرزمین های اشــغالی و گروه های شبه نظامی از لبنان و 

فلسطین هدف قرار گرفتند.

< خشونت های آب ناشی از اقلیم
بر اساس گزارش های سازمان ملل متحد، از الگوهای بارندگی غیرقابل پیش بینی گرفته تا 
سیل، خشکسالی، بالا آمدن سطح آب دریاها و آب شدن یخ های قطبی، آب اضطراری ترین 
بحران اقلیمی است و به گفته سازمان ملل متحد، با ادامه سوزاندن سوخت های فسیلی، 

وضعیت بدتر هم خواهد شد.
به گفته گلیک، کمبود آب ناشی از تغییر اقلیم به طور فزاینده ای بر خطر درگیری های 
بزرگ تاثیرگذار اســت. به عنوان مثال شــواهد قوی وجود دارد که نشان می دهد جنگ 
داخلی سوریه تا حدی ناشی از خشکسالی شدید بود که با گرمایش جهانی تشدید شد و 

بر امنیت غذایی و اقتصاد این کشور تاثیر گذاشت.
در سطح جهانی، ناآرامی های مدنی نیز در حال افزایش است زیرا مردم از مکزیک و پرو 
گرفته تا هند، ماداگاسکار و آفریقای جنوبی به خیابان ها می آیند تا آب سالم و بهداشتی 
را مطالبه کنند - که اغلب به دلیل زیرساخت های در حال فروپاشی، آلودگی صنعتی و 
حکمرانی ضعیف وجود ندارد. در سپتامبر ۲۰۲۲، پلیس ۲۵ نفر را در جریان اعتراضات به 
کمبود شدید آب در همدان، ایران دستگیر کرد. در ماه ژوئیه، یک جوان ۱۷ساله پس از 
شلیک گلوله پلیس در آفریقای جنوبی برای پراکنده کردن سد معبر در جریان اعتراض به 

کمبود آب آشامیدنی در شهر کوچکی در شرق ژوهانسبورگ کشته شد.

ما شاهد اثرات سال ها مدیریت ضعیف منابع آب - به دلیل سیاست، کمبود منابع مالی، 
فســاد، درگیری یا ســایر اولویت ها - همراه با تغییرات آب و هوایی شدید هستیم و این 
منجر به رقابت شــدیدتر بر ســر منابع آب خواهد شد. لیز ســاکوچیا، یکی از مشاوران 
امنیت آب در موسسه منابع جهانی می گوید: اگرچه نظریاتی وجود دارد که آب می تواند 
 مسیری برای ایجاد صلح باشد، اما امسال نمونه های وحشتناکی از خلاف این موضوع را 

مشاهده کرده ایم.

زمینه های سیاسی و اجتماعی فروپاشی رژیم های غیر دموکراتیک
ادامه از صفحه اول:

۳. کوشــش بخشــی از نخبگان حاکم برای نگهداری خود در شرایط بحران و خطر از 
طریق قربانی کردن بخش های دیگر؛ ۴. رقابت شــخص رهبران و هیئت حاکمه بر سر 
 اســتیلا و تفوق که یکی از ویژگی های ذاتی رژیم های غیر دموکراتیک به شمار می رود؛ 
۵. تعبیرهای گوناگون از ایدئولوژی مسلط و احتمال پیدایش شکاف ایدئولوژیک در درون 

نخبگان سیاسی حاکم

4. بحران سلطه و استیلا
رژیم های غیر دموکراتیکی که وفاداری کامل نیروهای مسلط خود را تضمین کنند و آمادگی 
لازم را برای کاربرد ابزارهای قهر و اجبار در امر سرکوب را داشته باشند، حتی به رغم رودر رویی 
با بحران های مشروعیت و کارایی دست کم در کوتاه مدت از لحاظ سیاسی آسیب ناپذیرند. بحران 
سلطه و استیلا در رژیم های غیر دموکراتیک به دلایل گوناگون رخ می نماید از جمله: الف. بروز 
اختلاف نظر در هیئت حاکمه در امر میزان و شیوه کاربرد نیروهای نظامی و انتظامی در شرایط 
بحران فزآینده و در مقابله با مخالفان؛ ۲. پیدایش شکاف و اختلاف و چند دستگی در درون 
خود نیروهای مسلح در شرایط بحران عمومی و انعکاس چند دستگی های اجتماعی در آن؛ ۳. 
تضعیف نیروهای مسلح در نتیجه عواملی چون حمله خارجی یا وقوع جنگ؛ ۴. تشکیل نیروهای 
نظامی رقیب در درون کشور یا در کشورهای همسایه؛ ۵. قیام و شورش بخشی از ارتش بر ضد 
رژیم غیر دموکراتیک؛ ۶. گرایش بخشی از هیئت حاکمه به مدارا و تساهل سیاسی و یا گسترش 

روحیه تجمل پرستی و تن آسایی در آن. 

5. نارضایتی عمومی 
چند وضع بــه افزایش نارضایتی عمومی می انجامد: ۱. افزایش توقعات عموم بدون آنکه 
افزایشــی در امکانات تامین آن ها رخ داده باشد؛ ۲. کاهش امکانات در نتیجه بحران های 
اقتصادی )شامل بیکاری، افزایش قیمت ها، رکود، کاهش دستمزدها( و ۳. افزایش امکانات و 
رفاه عمومی در طی دوران دراز مدتی که به رکود ناگهانی و کوتاه مدتی بینجامد و ۴. افزایش 

توقعات و انتظارات عمومی همراه با کاهش امکانات تامین آن ها. 

6. سازماندهی
گسســتگی اجتماعی وعدم تعلق فرد به گروه های مســتقل، جماعات محلی، انجمن ها 
و... در جامعــه توده ای زمینه را برای ظهور جنبش توده ای، ایدئولوژی های هویت ســاز 
غیردموکراتیک و نخبه گرایی یا پیشوا سالاری سیاسی و نهایتاً توتالیتاریسم فراهم می کند. 

جامعه توده ای خود نیاز به ایدئولوژی فراگیر و توتالیتر را ایجاد می کند. 

7. رهبران و نخبگان سیاسی
رهبران، جنبش ها را به ســه دسته یعنی ایدئولوژی پردازان، بسیج گران و مدیران بخش 
می کنند. درحالیکه رهبران ایدئولوژی پرداز و بسیج گر نقش عمده ای در جریان فروپاشی 
رژیم های غیر دموکراتیک ایفا می کنند، رهبران مدیر در فرآیند شکل گیری رژیم پس از 

فروپاشی تاثیر چشمگیری دارند. 

8. ایدئولوژی مقاومت و مخالفت
پیدایــش ایدئولوژی کم و بیش روشــن و یکپارچه ای برای مقاومــت و مخالفت در 

برابر رژیم های غیر دموکراتیک به منظور توجه دلایل عدم مطلوبیت و نارســایی رژیم 
موجود و مطلوبیت رژیمی دیگر، ضرورت دارد. اگرچه ممکن اســت پیدایش انواعی از 
ایدئولوژی های دموکراتیک و یا غیر دموکراتیک در فروپاشی رژیم های غیر دموکراتیک 
موثر باشد، لیکن احتمال گذار به دموکراسی پس از فروپاشی در صورتی افزایش می یابد 
که ایدئولوژی مقاومت و مخالفت اساســاً دموکراتیک بوده باشد و یا به تعبیری دیگر 
تدارک فرهنگی و ایدئولوژیک دموکراتیکی پیش از فروپاشــی صورت گرفته باشد و یا 
دست کم دموکراسی بعنوان رقیبی نیرومند در برابر ایدئولوژی های دیگر پدیدار شود. 
بــا غلبه گفتمان های رادیکال، برنامه گرا و مداخله جــو پس از جنگ جهانی دوم در 

بســیاری از کشورهای جهان سوم اشکال تازه ای از رژیم های غیردموکراتیک جانشین 
رژیم های سنتی شدند. 

نتیجه گیری
بطور کلی فروپاشی رژیم های غیر دموکراتیک لزوما به گذار به دموکراسی نمی انجامد، بلکه 
میزان احتمال گذار بستگی به سیاسی-مدنی بودن نارضایتی ها، دموکراتیک بودن سازمان های 
فعال، برجســتگی و غلبه نگرش دموکراتیک در بین ایدئولوژی های رایج و تمایل و آمادگی 

رهبران و نخبگان سیاسی برای سازش و ائتلاف با دیگر نیروهای سیاسی داشته است.

7گزارش

۱۱۰۵- آقــای زاکانی شــهردار تهران 
گفتنــد تلاش کردیــم در چین صدای 
مظلومیت مردم غزه باشیم. واقعا باید از 
ایشان به خاطر صدای مردم مظلوم غزه 

هستند تشکر کرد. 
آقایان  برخــی  تندروی هــای   -۱۱۱۵
جناح های تندرو حتما صدای اصولگرایان 
معتــدل و میانه رو را درمــی آورد. چون 

واقعا تندروی ها را از حد گذرانده اند. 
۱۱۲۱- یک نماینــده مجلس به خوبی 
اشاره دارد که کسی انقلابی است که تلاش 

کند کسی از قطار انقلاب پیاده نشود! 
۱۱۳۵- فرانســه با گستاخی تمام گفته 
گســترش جنگ در منطقه مسئولیت 
سنگینی را متوجه ایران خواهد کرد. چه 

ادعاهای گزافی! 
۱۱۴۱- خوب نیســت برخی رفتارهای 
دولــت محترم بــه گونه ای باشــد که 
برخی مدعی شوند از روی دست دولت 

احمدی نژاد کپی کرده اند! 
۱۰۲۱- آقای پزشکیان نماینده مجلس 
که ردصلاحیت شده اند به کنایه به برخی 
افراد گفته اند نه بچه هایم خارج هستند، 

نه برای کسی سیسمونی می گیرم! 
۱۰۳۱- اگر کسانی که دنبال خالص سازی 
هستند دمکراســی را هدف قرار دادند. 
اینها به رأی مردم توجه ندارند. مشکلات 

جامعه را هم زیادتر می کنند. 
۱۰۴۱- آقــای ذوالنوری نماینده مجلس 
می گویند امیدواریم لایحه حجاب و عفاف 
و مصوبات آن به زودی اجرا شود تا مردم 

طعم خوب مصوبات مجلس را بچشند! 
۱۰۱۱- برخــی افــراد یــا نمایندگان 
ردصلاحیت شــده معتقدنــد به خاطر 
اینکه دنبال استیضاح برخی وزرا بودند 

ردصلاحیت شدند! 
۱۰۲۰- وقتی کار به جایی بکشد که یک 
نماینده ســابق هم دنبال تخریب امثال 
آقای قالیباف باشند یعنی تندروی به حد 

بالای خود رسیده! 
۱۰۴۱- آیا واقعا وزیر نفت نسبت به نامه 
رئیس جمهور بی تفاوت بوده و چند روز 

خانه نشین بوده؟!
۱۱۰۱- آقاتهرانی نماینده مجلس گفتند 
اگر جمعیت پایداری ها در مجلس بیشتر 
باشــد بهتر کار می کنیم. ظاهرا قدرت 

برای اینها خیلی شیرین است.
۱۰۱۲- برخی از عقلای جامعه در مورد 
موضوع ردصلاحیت ها می گویند برخورد 
عقلانی صورت نگرفته. بهتر است در این 

مورد تجدیدنظر بشود! 
? شهردار گرگان پیگیری کند؛ خیابان 
پارتیــان یا خیابــان رازی جنب میدان 
تیر ارتش حدود دو ماه اســت که بعد از 
حفاری و پر کردن آن بصورت خاکی رها 
شده است. متولی آسفالت آن شهرداری 
گرگان اســت چرا پیگیری نمی کند؟ /

محمد امین اردشیر گرگان
? میوه متولی نــدارد؟ قیمت یک کیلو 
انگور بین ۱۲۰ تا ۱۵۰ هزار تومان، گلابی 
کیلویی ۱۷۰ تا ۲۰۰۰ هــزار تومان، موز 
کیلویی ۶۰ هزار تومان است. به دلیل کمبود 
فضا از نام بردن بقیــه میوه ها و قیمت ها 
خودداری می کنم. آیا قیمت گذاری میوه 
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آگهی فقدان سند
آقای ســعید آرمند مالک ســواری هاچ بک پژو ۲۰۶ مدل ۱۳۸۲ رنــگ بژ - متالیک به 
شــماره پلاک ۲۶۸ ن ۳۴ - ایران ۱۹ و شــماره موتور ۸۲۶۱۹۳۲۸ و شــماره شاســی 
۱۰FSJ۵۴۴۰۴۹۷۲ به علت فقدان اسناد فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوشت المثنی 
اســناد مذکور را نموده اســت. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت به خودروی مذکور دارد 
ظرف مدت ده روز به دفتر حقوقی ســازمان فروش شــرکت ایران خودرو واقع در شهرک 
پیکانشهر - ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق 

ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.



باور می کنید این موزه 
در یک روستا باشد!

از قرن یازدهم میلادی، ساکنان روستای بت 
ترانگ در ویتنام به حرفه تولید ســرامیک و 
سفالگری شهرت داشــته اند. نسل به نسل 
تکنیک ها و دانش این فن و هنر به آیندگان 

منتقل شده و تکامل یافته است. 
به گزارش عصرایران، هنوز هم بســیاری از 
خانواده ها در این روســتا مشغول سفالگری 
هســتند. اهمیت این صنعت و هنر تا جائی 
اســت که موزه ای بــه نام موزه ســفال بت 
ترانگ در این منطقه ساخته شده تا کارهای 
هنرمنــدان را بــه نمایش بگــذارد و تاریخ 
دهکده را بازگو کند. معماری هوشــمندانه 
ســاختمان موزه در نوع خود بی نظیر است 
و کاملا بــا الهام از شــرایط گل روی میز و 
چرخ سفالگری شکل گرفته است. دستیابی 
به بیشــترین میزان نور طبیعی و همچنین 
اســتفاده از تکنیک های سنتی برای تسهیل 
جریان هوا و محیطی خنک در ساختار سازه 
مورد توجه قرار داشــته است. این ساختمان 
مجهز به رســتوران، سالن هنرهای نمایشی، 
موزه و روف گاردن است. مساحت کل زمین 

پروژه ۳۳۸۰ متر بوده است.

آفتاب یزد: دوشنبه شب ،از هفته پنجم لیگ قهرمانان آسیا، دو تیم 
النصر و پرســپولیس به مصاف یکدیگر رفتند و این بازی با تساوی 
بدون گل دو تیم به پایان رســید.این بازی در حالی مساوی شد که 
پرسپولیس در چند صحنه می توانست دروازه النصر را باز کند. تیم 
النصر نخستین تیم آسیایی بود که صعودش به مرحله حذفی این 
مسابقات قطعی شد. حال ســوال این است که پرسپولیس در چه 
صورتی صعود می کند؟ پرسپولیس در ریاض دست به کار بزرگی زد 
و نوار برد های متوالی النصر را پاره کرد. سپاهان هم علی رغم اخراج 
۲ بازیکن توانست نیروی هوایی عراق را شکست دهد. با این نتایج در 
فاصله یک هفته به پایان مرحله گروهی، ۲ نماینده ایران، در جمع ۳ 
تیم برتر دوم قرار گرفتند و شانس مناسبی برای صعود دارند.در بین 
تیم های دوم گروه، احتمال صعود تیم دوم گروه اول بســیار قوی به 
نظر می رسد واز طرف دیگر تیم دوم گروه سوم هم به احتمال زیاد 
نتواند به جمع تیم های برتر راه یابد و از بین ۳ تیم دوم سایر گروه ها، 
یک تیم حذف و دو تیم به مرحله بعدی راه خواهند یافت. شــرایط 
امتیاز ها به گونه ای است که سپاهان و پرسپولیس که رقابت نزدیکی 
در لیگ دارند، در آسیا هم وارد رقابت غیرمستقیم شده اند و ممکن 

است سرنوشت صعود و حذف شان به یکدیگر گره بخورد.

صعود قطعی سپاهان با برد
برتری ســپاهان مقابل نیروی هوایی عراق باعث شد تا جایگاه این 
تیم در رده دوم تثبیت شود. حال این تیم این فرصت را دارد که با 
پیروزی مقابل الاتحاد در هفته پایانی به عنوان تیم نخست به دور 
بعد راه یابد. بازی رفت دو تیم بسیار جنجالی شد و سپاهان با حکم 
کمیتــه انضباطی بازی را ۳ بر صفر واگذار کرد و حالا زردپوشــان 
اصفهانی با انگیزه انتقام، می خواهند صعود خود را هموار ســازند. 
سپاهان در صورت قرار گرفتن در رده دوم، یک برگ برنده هم دارد 
که تفاضل گل عالی است که در برابر اولمالیق ازبکستان رقم خورد. 
با این اوصاف حتی تساوی هم برای صعود سپاهان می تواند کافی 
باشد، چون بعید است پرسپولیس و شارجه در هفته آخر بتوانند به 
برد بسیار پرگل دست یابند. سپاهان حتی با شکست مقابل الاتحاد 
هم شانس خوبی برای صعود خواهد داشت و از بین پرسپولیس و 
شــارجه یک تیم باید برنده نشود.با نتایج هفته پنجم گروه پنجم 
تکلیف صدرنشــینی النصر و رده دوم پرسپولیس مشخص شد و 
حالا باید وضعیت صعود و عدم صعود پرســپولیس مشخص شود. 
پرســپولیس در صورت از دســت دادن امتیاز مقابل تیم بی انگیزه 
الدحیل به احتمال زیاد حذف خواهد شد، ولی با پیروزی این تیم 

شانس مناسبی برای صعود خواهد داشت. پرسپولیس در هفته آخر 
و در برابر انبوه تماشــاگران خود میزبان است، در صورت پیروزی 
برابر الدحیل و شکســت سپاهان قطعاً به جمع ۱۶ تیم پایانی راه 
خواهد یافت. به گزارش فرارو،حالت دیگر صعود پرسپولیس کمی 
پیچیده تر است. پرسپولیس در صورتی که بالاتر از تیم دوم گروه دوم 
قرار گیرد به مرحله بعدی راه خواهد یافت، ولی تکلیف تیم دوم این 
گروه نامشــخص است. در این گروه نسف قارشی ۱۰ امتیازی است 
و شارجه با ۸ و السد با ۷ امتیاز در رده دوم و سوم هستند. در روز 
آخر شارجه به مصاف الفصیلی اردنِ حذف شده خواهد رفت و نسف 
قارشی و السد مصاف مرگ و زندگی دارند که نتایج این بازی ها در 
سرنوشت پرســپولیس موثر است. در هفته آخر اگر پرسپولیس و 
شــارجه هر دو برنده شوند و شــارجه بتواند تفاضل گل بهتری از 
پرسپولیس داشته باشد، پرسپولیس حذف خواهد شد، مگر اینکه 
السد بر نسف قارشی غلبه کند و در رده دوم قرار گیرد و پرسپولیس 
با امتیاز بیشــتر صعود خواهد کرد. شــانس بزرگ پرسپولیس آن 
است که بازی پرسپولیس در هفته آخر پس از سایر گروه ها برگزار 
می شود و شاگردان یحیی گل محمدی با علم به اینکه چه نتیجه ای 

تضمین کننده صعودشان خواهد به میدان خواهند رفت.

نمره پرسپولیس برابر رونالدو و النصر ۱۵ بود!
در این میان کارشناس فوتبال می گوید: اگر بخواهیم به کادر فنی و 
بازیکنان چند سال گذشته پرسپولیس نسبت به امسال نمره بدهیم 
به اعتقاد من معدل تیمی پرسپولیس در ۲ سال گذشته ۱۷ است و 
امسال بهتر از عدد ۱۵ نمی توان به آن نمره داد. بیژن ذوالفقارنسب 

در گفت وگو با ایسنا، در ارزیابی از بازی تیم پرسپولیس برابر النصر 
در دور برگشــت، اظهار کرد: بازی بسیار خوبی بود و پرسپولیس با 
توجه به امکانات محدودی که نسبت به تیم النصر داشت عملکرد 
خوبی را از خود ارائه داد و حتی موقعیت های خوبی داشــتند که 
اگر گل می شــد شرایط بهتری برای پرســپولیس رقم می خورد. 
البته نتیجه مســاوی آن هم در خانه حریف بد نیست. وی گفت: 
پرســپولیس از نظر ساختار تیمی نسبت به ۲ سال گذشته خیلی 
تغییر کرده و سطح بازیکنان آن نسبت به تغییراتی که داشته افت 
پیدا کرده است. به طوری که اگر بخواهیم به کادر فنی و بازیکنان 
پرسپولیس چند سال گذشته نسبت به امسال نمره بدهیم به اعتقاد 
من معدل تیمی پرسپولیس در ۲ سال گذشته ۱۷ است و امسال 
بهتر از عدد ۱۵ نمی توان به آن نمره داد. پیشکســوت پرسپولیس 
افزود: با وجود این که پرسپولیس در حال حاضر از بازیکنان جوان، 
کــم تجربه و با مهارت و توانایی پایین برخوردار اســت و برابر تیم 
النصر که هزینه زیادی کــرده، بازیکنان مطرح و خوبی دارد و در 
خانه خود بازی می کرد و شــرایطش بهتر از پرسپولیس بود، بازی 

قابل قبولی را به نمایش گذاشت و نتیجه خوبی کسب کرد.

آفتاب یزد- گروه شبکه: چقدر عمر هوای 
تازه در کشــور ما کوتاه است، درست به 
اندازه بارانی که می بــارد. یعنی تا زمانی 
که باران می بارد هــوا تمیز و قابل تنفس 
اســت اما به محض پایان بارندگی هوای 
آلوده جایگزین آن می شود. دیروز هوای 
تهران بارانی بود ولی بعد از مدت کوتاهی 
مدیریــت بحران هشــدار داد که امروز 
هوای تهران بار دیگر در آلودگی غوطه ور 
خواهد شــد. در این رابطه حامد یزدی 
مدیرکل مدیریت بحران استان تهران از 
 صدور هشــدار زرد افزایش آلودگی هوا 
خبر داد و گفت: »از عصر چهارشنبه تا روز 
 شنبه ۱۱ آذرماه در نیمه جنوبی و مناطق 
مرکزی اســتان تهران بــا روند افزایش 
آلاینده های جوی و کاهش کیفیت هوا در 
حد ناسالم برای گروه های حساس روبرو 
خواهیم بود. ازهمین رو شهروندان دارای 
بیماری زمینه ای، قلبی و تنفسی از تردد 
غیرضروری در فضای باز خودداری کنند«.
البته سالهاســت که در فصل سرد سال با 
آلودگی هوا مواجه هســتیم اما هر سال 
یــک منبع آلودگی بیشــتر از بقیه بولد 
می شود. مثلا دیروز شــورای شهری ها 
 مازوت سوزی را مهم ترین عامل آلودگی 

هوا دانستند.

< مازوت سوزی از دلایل آلودگی هوا در تهران است
در همین راســتا رئیس کمیته ســلامت 
شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه 
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست 
هفته گذشته گفته قول نمی دهد در فصل 
زمستان مازوت سازی انجام نشود، اظهار 
کرد: شهروندان بدانند که یکی از دلایل 
آلودگی هوای شــهر تهران در ۶ ماه دوم 
سال مازوت سوزی و موارد اینگونه است. 
به گزارش ایســنا، ســوده نجفی با بیان 

اینکــه رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست هفته گذشــته موضوعی را مطرح 
کرد مبنی بر اینکه قول نمی دهد در فصل 
زمستان مازوت سازی انجام نشود، اظهار 
کرد: این موضوع به نوعی شفاف ســازی 
است، اما ســوال من این است که وظیفه 
رئیس ســازمان محیط زیست چیست؟ 
اجرای قانون هوای پاک چه می شود؟ این 
اظهارات شانه خالی کردن از اجرای قانون 
وعدم انجام مسئولیت های اصلی سازمان 
است. وی افزود: وقتی کسی که مسئولیت 
اصلــی در زمینه آلودگی هوا دارد، چنین 
اظهاراتی را مطرح می کند، چه انتظاری از 
دیگر مسئولان باقی می ماند؟ شهروندان 
بدانند که یکی از دلایــل آلودگی هوای 
شــهر تهران در ۶ ماه دوم سال مازوت 
سوزی و موارد اینگونه است، اما متاسفانه 
به دلیــل عملکرد بد شــهرداری تهران 
به ویژه مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی 

در تبیین این موضــوع اولین نهادی که 
در این روزهــای آلودگی هوا مورد انتقاد 
است مدیریت شهری است و شهروندان 
خواستار حل این موضوع از سوی مدیریت 

شهری هستند.

< امیدواریم در تهران از مازوت استفاده نشود
اما رئیس شورای اســلامی شهر تهران، 
آلودگی هوای تهران را حاصل مجموعه ای 
از اقدامات انجام نشده در این باره دانست 
و خواستار توضیح مســئولان ذیربط در 
این باره شــد و گفت: امیدواریم همانطور 
که می گویند در تهران از مازوت استفاده 
نشود. به گزارش ایسنا، مهدی چمران در 
خصوص استفاده از ســوخت مازوت در 
نیروگاه های تهران گفت: گفته می شــود 
که شــاید در نقاط دیگر کشور از سوخت 
مازوت استفاده شود، اما در تهران چنین 
چیزی نیســت، امیدواریم که همان گونه 

باشد که می گویند و رئیس سازمان محیط 
زیست هم قول دهد که در تهران از مازوت 
استفاده نشود. وی استفاده از گازوئیل در 
اتوبوس ها را خطرناک تر از مازوت دانسته 
و هشــدار داد: گازوئیل اســتاندارد در 
حال حاضر در اروپا ۲۵ پی پی ام اســت و 
حداکثر این استاندارد ۵۰ پی پی ام است، 
برای اتوبوسرانی تهران هم گازوئیل ۵۰۰ 
پی پی ام پیش بینی شده است که البته با 
این استاندارد به اتوبوس های تهران ارائه 
نمی شود، شنیده ها هم حاکی از آن است 
که گازوئیل مورد اســتفاده اتوبوس ها در 
حد ۵۰۰۰ پی پی ام بوده و این مســئله در 
خصوص سایر نقاط کشور نیز صادق است 
که تصفیه آن کار بســیار مشکلی است. 
وی افزود: نمی گوییم که این مسئله همه 
مشــکل آلودگی هوای تهران است؛ اما 
بدون شــک یکی از مهم ترین آن ها بوده 
و آلودگی را تشدید می کند، همانگونه که 
قرار بود موتورخانه ها هم تعمیر، بازسازی 
و استانداردسازی شود که این اقدام هم 
انجام نمی شــود. در خصوص بنزین هم 
پیشنهاداتی ارائه شده که آن هم بی نتیجه 
بوده و اقدام موثری در این باره نیز انجام 
نشده اســت. چمران از مسئولین ذیربط 
درخواســت کرد که در این باره توضیح 
دهند که آیــا گازوئیل ۵۰۰ پی پی ام را به 
شــرکت واحد ارائه می دهند؟ و اگر خیر 
باید میزان گوگرد، اندازه گیری شــده و 
توضیح دهند چرا این خدمات به صورت 
استاندارد به شرکت واحد ارائه نمی شود. 
رئیس شورا با تاکید مجدد بر این نکته که 
دلیل آلودگی هوای تهران تنها این موارد 
نیست، گفت: آلودگی هوا نتیجه مجموعه 
اقدامات انجام نشــده در این باره است و 
مسئله گازوئیل نیز می تواند یکی از همین 

موارد باشد که باید حل شود.

حقیقتی تلخ و گزنده

هوای تهران فقط هنگام بارش باران پاک است!
نقاشی فراموش شده ای که
صدها هزار پوند می ارزد

یک تابلو نقاشی با موضوع طبیعت بی جان که خالق 
آن سال ها از یاد رفته بود در حالی به زودی به مزایده 
گذاشته می شود که ارزش آن صدها هزار پوند برآورد 
شده است. به گزارش ایسنا و به نقل از گاردین، یک 
نقاشی سرزنده از یک سبد گل که یک هنرمند زن 
اوایل قرن هفدهم که قرن ها نامش از تاریخ هنر پاک 
شــده بود، در ماه دسامبر در یک حراجی فروخته 
می شود. این نقاشی بدون عنوان با موضوع طبیعت 
بی جان توســط »کلارا پیترس« خلق شده است 
و حدود ۱۰۰ سال اســت که برای عموم مردم به 
نمایش گذاشته نشده است و هرگز تصویری از آن 
در هیچ کتابی منتشر نشده است. حتی اطلاعات 
بسیار کمی درباره زندگی »پیترس« وجود دارد. در 
این تابلو نقاشی رز، میخک، لاله و گل های دیگر را 
در یک سبد چوبی به تصویر می کشد. کارشناسان 
حراجی »ساتبیز« ارزش تقریبی این نقاشی را بین 
۵۰۰.۰۰۰ الــی ۷۰۰.۰۰۰ پوند بــرآورد کرده اند. 
نقاشی های »پیترس« در خارج از »آنتورپ« و برای 
مثال در مجموعه سلطنتی مادرید نیز به نمایش 
گذاشته شده است که نشان دهنده موفق بودن این 
هنرمند است. به گفته یکی از کارشناسان حراجی 
»ساتبیز«، نقاشی های این هنرمند آثار هنری بسیار 
نفیســی بودند که به نقاط مختلف جهان ارسال 
می شدند. بر این اساس بسیار قابل توجه است که این 
هنرمند همچون بسیاری از هنرمندان معاصر خود تا 
چندین قرن پس از درگذشتشان از تاریخ هنر حذف 
شد تا اینکه دوباره در اواسط قرن بیستم شناسایی 
شد. »پیترس« ۴۰ نقاشی در طول عمر خود خلق 
کرد. نقاشــی طبیعت بی جان با گل از سال ۱۹۲۸ 
میلادی تاکنون در یک مجموعه هنری خصوصی 
واقع در بلژیک نگهداری شــده است. علاوه بر این 
نقاشی، چند نقاشی طبیعت بی جان از جمله تابلویی 
از »لوئیز مویلون« نیز به مزایده گذاشته خواهد شد. 
»مویلون« این نقاشی را در سال ۱۶۳۴ میلادی در 
سن ۲۴ سالگی خلق کرد و در آن زردآلو، هلو و آلو 
را در یک کاسه چینی به تصویر کشید. کارشناسان 
»ســاتبیز« ارزش این نقاشی را بین ۶۰۰.۰۰۰ الی 

۸۰۰.۰۰۰ پوند تخمین زده اند.

پرورش مخفیانه درخت موز
در یک بلوار توسط مرد ژاپنی!

یک مرد ژاپنی در بلوار یک جاده اصلی در شهر 
کورومه ژاپن، سه درخت موز کاشت و پیش از 
اینکه کســی متوجه وجود آن ها شود به مدت 
دو ســال روزانه به آن هــا آب داد. به گزارش 
فرارو، اخیراً به مردی حدوداً ۵۰ســاله از شهر 
کورومه واقع در اســتان فوکوئوکا دستور داده 
شد که سه درخت موزی را قلع و قمع کند که 
به صورت غیرقانونی کاشته او یکی دو سالی در 
بلوار یک جاده شــلوغ شهری از آن ها مراقبت 
می کرد. علت اینکه چــرا این مرد ترجیح داد 
درختان را در مکان عمومی و از بین این همه 
مکان در میان بلوار بکارد مشخص نیست، اما 
سرانجام این درختان آنقدر بزرگ شدند که بر 
دید رانندگان تاثیر گذاشــتند. شناسایی فرد 
مسئول کاشــت درختان برای مراجع دشوار 
نبود، زیرا او در طی دو ســال گذشته حداقل 
دو بار در روز این گیاهان گرمسیری را آبیاری 
می کرد. به او دســتور داده شد که درختان را 
قلع و قمع کند، یا خطر گذراندن یک سال در 
حبس یا پرداخت جریمه نقدی ۵۰۰۰۰۰ ین 
)۳۳۵۰ دلار( را به جان بخرد. این مرد پس از 
الزام به برداشتن سه درخت موز به خبرنگاران 
گفت: »این به خاطر تنهایی است... من بدون 
درخت موزهای خود احساس تنهایی می کنم«. 
درختان موز کورومه تا هفته ها توجه مردم را به 
خود جلب کرده بودند و در روز برداشت آن ها، 
گروه های خبری در آن مکان حضور داشتند. 
خبرنــگاران با مردی که آن ها را کاشــته بود 
مصاحبه کردند و در حین اینکه سعی داشت 
یکی از موزهای نارس برداشت شده از آن ها را 
بخورد از او فیلم گرفتنــد این موز نارس تر از 
آن بود که قابل خوردن باشــد، اما به هر حال 
آن مرد آن موز را خــورد. این که چگونه این 
شخص ناشناس علاقه مند به موز توانست، به 
خصوص با روتین آبیاری روزانه اش برای مدتی 
طولانی از دید پلیس دور بماند، همچنان یک 
معما باقی مانده اســت. خوشبختانه، درختان 
موز زیســتگاه جدیدی پیدا کرده اند. دو تای 
آن ها سر از باغ یک پیرمرد ۸۰ساله در آوردند 
که قول داده بود از آن ها به خوبی مراقبت کند 
و »مــرد موزی کورومه« ســومی را به عنوان 

هدیه ی تولد به یکی از دوستان خود داد.
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تفسیر: در خبری آمده »برخی مردم بخاطر مشکلات زندگی، عصبی 
و پرخاشگر و ناسزاگو شده اند«. حافظ می گوید: از اول چنین نبودند. 

حال و روحیه مردم که خراب شود ناسزاگو هم می شوند!

با وجود بلاتکلیفی سهمیه ارزی واردات خودروهای نو و دست دوم 
وزارت صمت خواســتار افزایش ۶۰ درصدی مازاد ســهمیه واردات 
قطعات موبایل شــد. معاون برنامه ریزی سازمان توسعه تجارت در 
مکاتبه ای با مرکز فناوری اطلاعات سازمان توسعه تجارت اعلام کرده 
است، با توجه به دستور مورخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۸ خواهشمند است سهمیه 
مازاد واردات تولیدی به میزان ۶۰ درصد سهمیه سال مربوطه برای 
ثبت سفارش کالای قطعات تلفن همراه با تعرفه های ۸۵۱۷۱۳۱۰ و 

۸۵۱۷۱۴۱۰ برای تمامی شرکت ها در نظر گرفته شود.
به عبارتی در صورتی که شخص شرکتی از همه سهمیه ی تولیدی 
خود استفاده نماید سهمیه مازادی به اندازه ۶۰ درصد سهمیه تولید 

همان سال جهت ثبت سفارش کالای قطعات تلفن همراه به شخص 
شــرکت اختصاص یابد. لازم به ذکر است این سهمیه مازاد تنها به 
کالای تلفن همراه تعلق گرفته و در صورتی که کالایی غیر از آن در 
ثبت سفارش وجود داشته باشد دیگر امکان استفاده از سهمیه مازاد 
وجود ندارد همچنین مجموع ثبت سفارش دو کد تعرفه مذکور در 

سال جاری نباید از ۱۰ میلیون دلار تجاوز نماید.
بــه گزارش تســنیم، با وجــود بلاتکلیفی ســهمیه ارزی واردات 
خودروهای نو و دست دوم، سازمان توسعه تجارت )وزارت صمت( 
خواستار افزایش ۶۰ درصدی مازاد سهمیه واردات قطعات موبایل 

شده است.

در خبری آمده: نمره دیکته لایحه حجاب منفی 
شد، شورای نگهبان ۲۳ غلط املایی و ۱۰۹ ابهام 

از لایحه حجاب و عفاف گرفت.
در این زمینه عرض می شود: درشان نمایندگان 
مجلس غلط های املایی نبود! شاید چون عجله 
کردند مشابه پیامک هایی شــده که با سرعت 
نوشته میشوند و برخی کلمات اشتباه می شود 
اما نوشتن پیامک کجا، نوشتن لایحه کجا؟ مگر 
در مجلس مصحح وجود نــدارد؟! این مردم هر 
 چیزی را تحمل کنند غلط املایی نمایندگان را 

تحمل نمی کنند!
اما یکــی از ایراداتی که بــه آن لایحه گرفتند 
 این اســت که عبارت های »تنگ« و »بدن نما« 
ابهام دارد باید برطرف شود. یعنی باید در مورد 
ابعــاد تنگ و بــدن نما بودن شــرح و تفصیل 
دهند؟ خدایی متن ایرادی ندارد، لباس تنگ و 
 بدن نما کجاش مبهم است؟ خیلی هم واضح و 

روشن است!
یک ایراد دیگر ظاهرا این اســت شــاید فردی 
یا افــرادی بی حجاب وارد یک کافی شــاپ یا 
فروشگاهی بشــوند بجز جریمه این افراد نباید 
صاحب کافه یا فروشــگاه را جریمه کرد؟ انصافا 
این ایراد پر بیراه نیســت چــون یکی از صنوف 
به خبرچین گفت: تن و بدنم می لرزد یک وقت 
خانمی بی حجاب وارد فروشگاه بشود من بدبخت 
جریمه شوم! البته پیشنهاد دادیم یک »دربان« یا 
»دیده بان« دم فروشگاه بگذارند تا مانع از ورود 

بی حجاب ها شود.
خبر دیگر: یک خبرگزاری نوشته: دولت افزایش 
حقوق کارگران در ۱۴۰۳ را به اندازه کارمندان و 
در محدوده ۱۸ درصد تعیین خواهد کرد. ثابت 
شده که »فریز مزدی« نمی تواند به کاهش تورم 
کمک کند، اما جای سوال دارد که چرا همچنان 

اصرار بر فریز مزدی دارند؟
در این زمینه عرض می شود: همچنین ثابت شده 
فریز مزدی یعنی افزایش اندک حقوق یک عارضه 
بسیار بد دارد یعنی فریز مزدی مانع از فریز شدن 
گوشــت و مرغ در یخچال فریزر می شود. چرا؟ 
چون قدرت خریدی برای گوشت و مرغ نیست 

که مردم بخواهند آن را فریز کنند.
در کل بیــش از آنکه به لایحه حجاب ابهامات و 
انتقاداتی وارد باشد این موضوع ابهام بزرگ دارد 
که چرا افزایش حقوق کارگران باعث افزایش تورم 
می شود اما افزایش فیش های حقوق نجومی باعث 
تورم نمی شود؟ باور کنید ابهامات این موضوع از 
ابهامات عبارات »تنگ« و »بدن نما« بیشتر است!

خبرچین

فریز مزدی یعنی
فریز نشدن مرغ و گوشت

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

حرکت قابل تقدیر کریستیانو رونالدو در بازی با پرسپولیس بازتاب زیادی در رسانه های مختلف دنیا پیدا کرده است.ماجرا از 
این قرار است که  در دقایق نخست بازی، کریس رونالدو در محوطه جریمه پرسپولیس برای فریب دادن داور مسابقه شیرجه 
رفت و اعلام ضربه پنالتی شد. اندکی بعد او از زمین بلند شد و به داور با حرکت انگشتان دست فهماند که خطایی درکار نبوده 
است. داور هم پس از بررسی و کشیدن کار به وی ای آر به این نتیجه رسید که خطایی در کار نبوده است.همین حرکت رونالدو 
که بعد از آن صحنه بلند شد و به داور بازی اعلام کرد که خطایی در کار نبوده تمامی رسانه های ورزشی دنیا را برآن داشته تا 
از آن به عنوان یک حرکت بزرگ که شایسته احترام است یاد کنند. در ایران هم همین حرکت خیلی مورد پسند واقع شده 
است. البته ماجرا با رد شدن پنالتی و اخطار نگرفتن رونالدو تمام شد اما کاری که رونالدو انجام داد انصافا هوشمندانه هم بود. 
چرا که رونالدو متوجه شد که اگر صحنه توسط VAR و داور بازبینی شود قطعا پنالتی رد می شود و خودش هم اخطار می گیرد. 
بنابراین تصمیم گرفت قبل از این که داور صحنه را بازبینی کند به او اطلاع بدهد که خطایی صورت نگرفته است. رونالدو با این 

کارش خطر دریافت کارت زرد را در دقایق اولیه از خودش دور کرد.

حرکت جوانمردانه رونالدو مقابل پرسپولیس |

موقعیت مناسب دو تیم ایرانی برای صعود در لیگ قهرمانان آسیا

عملکرد خوب علیرغم امکانات محدود

دستور افزایش ۶۰ درصدی سهمیه واردات قطعات موبایل
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محیط زیست

 شورای شهر 

 نظام وظیفه  حوادث 

یک کارشناس حوزه آب مطرح کرد
تغییرات اقلیم

 بلای جان دریای خزر
یک کارش��ناس حوزه آب گفت: عامل اصلی 
کاهش تراز آب دری��ای خزر گرمایش هوا و 
تغییر اقلیم اس��ت که موجب افزایش تبخیر 
آب شده است. محسن موسوی خوانساری در 
گفت و گو با ایسنا افزود: دریای خزر به علت 
تغییرات اقلیمی نه تحت تاثیر ورودی آب به 
آن دچار کاهش تراز شده است. عمده ورودی 
آب دریای خزر از رودخانه ولگا اس��ت. گفته 
می ش��د که روی این رود س��دهایی ساخته 
ش��ده که علت کاهش ت��راز آب دریای خزر 
است اما این دیدگاه اشتباه بود چون روسیه 
و رودخانه ولگا حالت دش��ت دارند بنابراین 
نمی توان س��دهای عظیمی روی آن ساخت 
و سدهای ساخته شده روی این رود مربوط 
به س��الیان گذشته اس��ت. ورود آب ولگا به 
دریای خزر نیز با کمی تغییر ادامه دارد. این 
عضو انجمن آب و خاک پایدار ایرانیان اضافه 
کرد: عامل اصلی کاهش تراز آب دریای خزر 
گرمایش هوا و تغییر اقلیم اس��ت که موجب 
افزایش تبخیر آب شده به گونه ای که تراز آب 
دریای خزر مرتب در حال کاهش اس��ت. در 
س��ال های اخیر ۱.۵ متر تراز آب دریای خزر 
کاهش یافته اس��ت. وی تاکید کرد: س��احل 
دریای خزر در ایران یکی از س��واحل خیلی 
خوب است چون سواحل عمیق دریای خزر 
طرف ایران اس��ت اما س��واحل آن در طرف 
روسیه و قزاقستان کم عمق و کم شیب است 
یعنی با کاهش تراز آب دریای خزر، روسیه،  
قزاقس��تان و ترکمنس��تان بیش��تر متضرر 
می شوند بنابراین با توجه به آنکه تاسیسات 
روس��یه در کنار ساحل واقع شده است، این 
کش��ور هیچ وقت تمایل به کاه��ش تراز آب 
خزر ندارد بنابراین کاری می کند که آب وارد 
آن ش��ود اما تبخیر ناخواس��ته باعث کاهش 
حج��م این اکوسیس��تم آبی ش��ده و در ۲۰ 
س��ال اخیر مرتب روند کاهشی داشته است.

موس��وی خوانساری در پاسخ به این پرسش 
ایس��نا که آیا کاهش آب دری��ای خزر تداوم 
خواه��د یافت؟ گف��ت: دوره کاهش تراز آب 
دریای خزر طولانی ش��ده اس��ت یعنی دوره 
۱۰ س��اله نیس��ت و تغییر اقلیم و گرمایش 
هوا علت آن اس��ت.این کارشناس حوزه آب 
با اش��اره به وضعیت خلیج گرگان اظهارکرد: 
تم��ام س��واحل ایران در دری��ای خزر به جز 
خلیج گرگان پرعمق اس��ت بنابراین کاهش 
ت��راز آب دری��ای خزر، بر ای��ن منطقه تاثیر 
بیش��تری می گذارد. در این شرایط لایروبی 
خلیج گ��رگان و کانال آش��وراده در افزایش 
آب این منطقه چندان موثر نیس��ت چون با 
کاهش آب دریا طی چند س��ال آینده دوباره 
آب خلی��ج گرگان به قدری کم می ش��ود که 
قابل قایقرانی نخواهد بود.موسوی خوانساری 
در پای��ان بوت��ه  کاری درجری��ان عملی��ات 
لایروبی کانال آشوراده روی دایک های ایجاد 
شده به منظور جلوگیری از انتشار ریزگردها 

را اقدام مثبتی ارزیابی کرد.

رییس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران:
شورا، شهرداری را 

نسبت به استفاده از نمک 
برای یخ زدایی منع کرده بود

رییس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران 
با تأکید بر اینکه شورا، شهرداری را نسبت به 
استفاده از نمک برای یخ زدایی منع کرده بود، 
گفت: شن و نمک خسارات جبران ناپذیری به 
آسفالت معابر و گونه های گیاهی وارد می کند. 
به گزارش ایسنا، مهدی پیرهادی گفت: پیش 
بینی بارش برف در س��طح شهر در ایام پیش 
رو گفت: توزیع ش��ن و نمک خسارات جبران 
ناپذیری به آسفالت معابر و گونه های گیاه وارد 
می کند؛ لذا باید از مواد سازگار با محیط زیست 
استفاده شود تا به این فضا خسارت وارد کند. 
وی ادام��ه داد: موادی در دنی��ا وجود دارد که 
قاعدتاً هم نسبت به یخ زدایی وضعیت مناسبی 
دارد و هم با محیط زیس��ت س��ازگار است. از 
ش��هرداری تهران درخواست داریم که به این 
موضوع توجه داشته باش��د. استفاده از نمک، 
به شدت به آسفالت آسیب می زند و امروز که 
معابر ما آس��فالت شده، اگر نمک ها به صورت 
غیرفنی در معابر توزیع ش��ود، آسفالت دچار 
مشکل خواهد ش��د و عمر آن کاسته خواهد 
ش��د. پیرهادی با بیان اینکه شورا در گذشته 
مصوبه ای در این خصوص داشته است، تاکید 
کرد: ش��ورا، شهرداری را نس��بت به استفاده 
از نم��ک ب��رای یخ زدای��ی منع ک��رده بود و 
درخواست داریم نسبت به موضوع توجه کافی 

صورت بگیرد.

مفقود شدن یک دانش آموز 
در راه مدرسه 

ابوالفضل گرجی دانش آموز مبتلا به اوتیسم است 
که از تاریخ ۷ آبان پس از تعطیلی از مدرسه به 
خانه بازنگشته است اما ماجرای گم شدن او و دو 
بار یافتن او توسط کلانتری و گرفتن تست اعتیاد 
توسط مراکز غربالگری بهزیستی و رها کردن او، 
حکایت بسیار قابل تاملی دارد!به گزارش تسنیم، 
این گزارش، ماجرای عجیبی است که پدر یک 
دانش آموز مبتلا به اوتیسم از بازنگشتن فرزندش 
به خانه پس از تعطیلی مدرسه )زودتر از ساعت 
مق��رر( از تاریخ ۷ آبان تا ب��ه امروز روایت کرده 
اس��ت.ابوالفضل گرج��ی دانش آم��وز پایه نهم 
مدرس��ه ش��هید امام جعفر صادق منطقه ۱۵ 
)مدرسه مخصوص دانش آموزان اوتیسم( است. 
در روز ۷ آبان مدرسه حدوداً یک ساعت زودتر 
از روزه��ای دیگر )س��اعت ۱۱( دانش آموزان را 
تعطیل می کند و ابوالفض��ل به دلیل نزدیکی 
مح��ل کار پدرش به مدرس��ه به س��مت آنجا 
حرکت می کند.ایرج گرجی پدر این دانش آموز 
در ش��رح اتفاقاتی که روز ۷ آبان برای پسرش 
ابوالفضل رخ داد، گفت: محل کارم به مدرس��ه 
نزدیک اس��ت ب��ه همین دلیل ه��ر روز صبح 
ابوالفضل را به مدرس��ه می بردم و ظهر پس از 
تعطیلی او را به محل کار می آوردم و ش��ب به 
همراه یکدیگر به خانه می رفتیم.در روز ۷ آبان 
که دانش آموزان مدرسه زودتر از ساعت معمول 
تعطیل می شوند، مدرسه به پدر ابوالفضل اطلاع 
نمی دهد.پ��در این دانش آم��وز می گوید: مدیر 
مدرسه به آموزش و پرورش منطقه گفته است 
که به من اطلاع داده است اما پرینت تلفن نشان 
می دهد تماسی از سوی مدرسه نداشته است.

پس از تعطیلی مدرسه، ابوالفضل به سمت محل 
کار پدر حرکت می کند اما مس��یر را گُم کرده 
و آنقدر پیاده می رود که از ش��هرک س��جادیه 
منطقه ۱۵ به شهرک ولیعصر در یافت آباد تهران 
می رسد.پدر این دانش آموز در شرح ادامه ماجرا 
می گوید: کلانتری ۱۵۳ ابوالفضل را می گیرد و با 
اینکه سرباز متوجه می شود پسرم مشکل ذهنی 
دارد، افس��ر کادر اصرار دارد که برای غربالگری 
اعتیاد برود )به نظر می رسد این اصرار به دلیل 
تکمیل لیس��ت از تعداد افراد معتادی است که 
روزانه باید برای غربالگری بفرستند(.ابوالفضل را 
برای غربالگری اعتیاد به جاده قدیم کرج خیابان 
فتح ۲۹.۱ می برند و از او تست اعتیاد می گیرند. 
بعد از منفی شدن اعتیاد و در حالی که پزشک 
آنجا متوجه مش��کل ذهنی ابوالفضل می شود، 
بدون تماس با خانواده، او را رها می کنند.پدر این 
دانش آموز می گوید: پسرم شماره تماس من را 
حفظ است و حتی اعلام کرده که نام پدرم ایرج 
است. با وجود آنکه ما به کلانتری اعلام مفقودی 
کردیم اصلا نسبت به موضوع حساسیت نشان 
ندادند تا حداقل با خانواده تماس گرفته شود.اما 
ماجرا وقتی تلخ تر می شود که ابوالفضل پس از 
خروج از مرکز تست اعتیاد در جاده قدیم کرج 
به سمت تهرانس��ر حرکت می کند و کلانتری 
تهرانس��ر برای بار دوم او را بازداشت می کند و 
مجددا از او تست اعتیاد گرفته می شود. این بار 
هم پس از منفی ش��دن اعتیاد او به حال خود 
در خیابان رها می کنند و در نهایت از ش��ب ۷ 
آبان ۱۴۰۲ تا به امروز به خانه مراجعه نکرده و 
خبری از او نیست.پدر این دانش آموز می گوید: 
مرکز غربالگری اعتی��اد می گوید که ابوالفضل 
را رها کردن��د. دادگاه از آنها فیلم دوربین های 
مداربسته را خواسته اما می گویند که دوربین ها 
قطع است. مشخص نیست در آنجا چه اتفاقی 
برای پس��رم افتاده است. از آن روز تا به حال در 
جستجوی ابوالفضل هستیم اما تا به امروز خبری 

از او نشده است.

خدمت سربازی همچنان در بلاتکلیفی
مدت زمان سربازی 

کاهش می یابد؟
رئی��س کمیس��یون ام��ور داخلی کش��ور و 
ش��ورا های مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: 
تصمیم گی��ری در موض��وع نظ��ام وظیفه بر 
عهده س��تاد کل نیرو های مس��لح اس��ت.به 
گزارش ایس��نا، محمدصالح جوکار با اش��اره 
به مصوبه مجلس ش��ورای اسلامی در برنامه 
هفتم توس��عه ب��رای کاهش م��دت خدمت 
س��ربازی به میانگین ۱۲ ماه، بیان کرد: باید 
در این حکمی که در برنامه هفتم توس��عه از 
س��وی مجلس پیش بینی شده است، حتما 
نظر س��تاد کل نیرو های مسلح اخذ می شد 
چراکه تصمی��م گیری در حوزه نظام وظیفه 
بر عهده س��تاد کل نیرو های مسلح است.وی 
در ادام��ه تاکید کرد: ورود مجلس به تنهایی 
در این موضوع و تصمی��م گیری درباره آن، 
نمی توان��د منج��ر به تصمیم گی��ری کاملی 
ش��ود. بهتر بود مجلس برای تصمیم گیری 
در ای��ن خصوص هماهنگی لازم را با س��تاد 
کل نیرو های مسلح انجام می داد.نمایندگان 
مجلس ش��ورای اس��لامی در جریان بررسی 
لایحه برنامه هفتم توس��عه، بن��د )ن( ماده 
۱۰۲ لایحه برنامه هفتم توسعه را به تصویب 
رس��اندند که بر اس��اس این بند س��تادکل 
نیرو های مس��لح باید به منظور تحکیم دفاع 
از اس��تقلال، تمامیت ارضی کشور، استفاده 
از ظرفیت ه��ای مل��ی و ایجاد انگی��زه لازم 
برای جوانان در انجام خدمت وظیفه و رشد 
تعالی و توانمند سازی و افزایش مهارت های 
آن ها در طول س��ال های اجرای برنامه هفتم 
توس��عه نسبت به کاهش خدمت سربازی به 
میانگین ۱۲ ماه و جایگزینی سایر عضویتها، 
تعیین تکلیف مشمولان غایب و دانشجویان 
مش��غول به تحصیل در دانشگاه های معتبر 
خارج از کش��ور که به تأیی��د وزارتخانه های 
علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشت و درمان 
و آموزش پزش��کی و ش��ورای عالی آموزش 

حوزه های علمیه می رسد اقدام نماید. 

9 اجتماعی

نماینده س��اری در ادوار مختلف مجلس گف��ت: بامصوبه ی مجلس، 
افراد با س��ابقه ی کمتر از ده سال، باید پنج سال بیشتر کار کنند؛ به 
این ترتیب به نظر من، این افزایش پلکانی سن و سابقه نیست، بلکه 
»جریمه پلکانی« اس��ت.به گزارش ایلنا، مصوبه ی اخیر مجلس برای 
افزایش س��ن و سابقه بازنشستگیِ صندوق های بازنشستگی به دلیل 
ناترازیِ آن ها موجب انتقادات زیادی ش��ده است. با این مصوبه که در 
قالب بندی از برنامه هفتم توسعه عرضه شده، خانم ها با سنوات خدمت 
۳۰ سال و آقایان با سنوات ۳۵ سال بازنشسته می شوند؛ در عین حال، 
خانم ها تا س��ن ۵۵ سال و آقایان تا س��ن ۶۲ سال می توانند خدمت 
کرده و بعد از آن بازنشسته شوند.علی اصغر یوسف نژاد نماینده ساری 
در ادوار مختل��ف مجلس در رابطه با این مصوبه گفت: اولین نکته در 
مورد این مساله این است که مقام معظم رهبری در سیاست های کلی 
تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی، موارد مختلفی را در مورد 
تامین اجتماعی و کار و کارگر به منظور حمایت از تولید داخلی عنوان 
کرده اند؛ یکی از نکات در بند ۲۰ سیاست های کلی تولید ملی، تنقیح 
و اصلاح قوانین و مقررات از جمله قوانین و مقررات مربوط به تامین 
اجتماعی است که در آن آمده این اصلاحات با هدفِ تسهیل فعالیت 
در بخش های تولیدی بایس��تی صورت بگیرد. بنابراین اگر مجلس یا 
دولت یا قانونگذار قصد دارد در مورد مسائل تامین اجتماعی اظهارنظر 
کند و به این اصلاحات ورود کند باید به سیاست های کلیِ تولید ملی 

و به خصوص به بند ۲۰ آن توجه داشته باشد.

<علل کاهش ورودی های سازمان تامین اجتماعی
او اضافه کرد: براس��اس سیاس��ت های کلی، برای اصلاحات باید کل 
متغیره��ا در قوانین تامین اجتماعی در نظر گرفته ش��ود اما مصوبه 
مجل��س فقط یک متغیر را در نظر گرفته و س��وژه اص��لاح قرار داده 
اس��ت. موضوع مهم این است که باید ببینیم منابع صندوق که یکی 
از بحث های اصلی و اساسی س��ت و به نوع��ی حق الناس و متعلق به 
کارگران و بازنشستگان است، چرا کاستی گرفته است؛ باید اول علت ها 
را پیدا کنیم و بفهمیم مس��بب وضع موجود چه عواملی بوده اند که 
مناب��ع صندوق تامین اجتماعی تا این اندازه کاهش یافته اس��ت؛ در 
مرحله ی بعد باید آسیب شناس��ی کارشناسانه صورت بگیرد و سپس 
در جهت رفع ایرادات اصلی تلاش کنیم. به گفته یوس��ف نژاد، یکی از 
دلایلِ اصلیِ کاهش منابع ورودی سازمان تامین اجتماعی در دوره های 
مختلف، قوانین متعدد و غیرضروری ست که در ارتباط با این صندوق 

وضع شده است که موجب آب رفتن منابع آن شده است.عضو اسبق 
هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی توضیح داد: در دوره های مختلف، 
احکام متعددی برای صندوق تامین اجتماعی نوش��ته ش��ده که این 
احکام، صندوق را از وظیفه ی ذاتی و اصلی خود دور کرده اس��ت؛ در 
واقع ماموریت اصلی تامین اجتماعی که خدمات رسانی به کارگران و 
بازنشستگان است، با این احکام و قوانین به حاشیه رفته است.نماینده 
اس��بق مجلس، مش��کل بعدی را مدیریت های ناکارآم��د و ناتوان در 
دوره های مختلف دانست و افزود: مدیریت ناصحیح موجب شده تامین 
اجتماعی نتواند مسئولیت اصلی خود را به خوبی انجام دهد؛ ضمن اینکه 
دخالت مجلس و قانونگذار در حوزه ی صندوق تامین اجتماعی بایستی 
به حداقل برسد و جز در موارد ضروری و گره گشای تولید و اشتغال و 
در شرایطی که به نفع کارگران و بازنشستگان باشد، نباید دخالت اتفاق 
بیفتد.آیا جای اصلاحات پارامتریک صندوق های بازنشستگی کشور در 
قانون پنج ساله برنامه توسعه است؛ مشاور سابق وزیر اقتصاد در پاسخ به 
این سوال گفت: برنامه توسعه، پنج ساله و موقتی است؛ اصلاح قوانین 
کار و تامین اجتماعی ضمن اینکه باید با س��مت و س��وی حمایت از 
تولید و کارگران باشد، بایستی در قوانین خاص خود به صورت دائمی 
و نه موقت صورت بگیرد. بندهای برنامه های توسعه معمولاً راهبردی 
هستند و جهت گیری کلی قانون نویسی را مشخص می کنند اما اصلاح 
قوانی��ن کار و تامین اجتماعی باید در چارچوب قوانین عادی مجلس 
باشد.یوسف نژاد، س��ه جانبه گرایی را یک الزام اساسی دیگر دانست و 
گفت: در اصلاح قوانین کار و تامین اجتماعی بایستی همه ی متغیرهای 

اثرگذار در یک نگاه کلی و ترکیبی دیده شود؛ مجموعه ی متغیرها باید 
در اصلاح��ات مورد توجه قرار بگیرد و البته این اصلاحات باید حتماً 
با توافق دولت، کارگران و کارفرمایان به صورت سه جانبه انجام شود؛ 
این نکته ی بسیار مهمی ست که نباید نادیده گرفته شود.او تاکید کرد: 
برنامه توسعه، کوتاه مدت و پنجساله است اما بند افزایش سن و سابقه 
بازنشستگی در این نسخه، بلندمدت است و اثرات اجرایی در سی سال 
آینده دارد؛ این عدم تطابق، آسیب زاست و در اجرا مشکلات بسیار به 
دنبال خواهد داش��ت. ما نمی توانیم اصلاحاتِ قوانین بلندمدت را در 
برنامه توسعه وارد کنیم.به گفته ی این نماینده اسبق ساری در مجلس، 
افزایش پلکانی سن و سابقه بازنشستگی در مجلس، مبنای کارشناسی 
و استدلال مناسب برای قوام و بقا و اجرایی شدن درست و تام ندارد.
او تصریح کرد: با این مصوبه، افراد با سابقه ی کمتر از ده سال، باید پنج 
س��ال بیشتر کار کنند؛ به این ترتیب به نظر من، این افزایش پلکانی 
س��ن و سابقه نیس��ت، بلکه »جریمه پلکانی« است؛ گویا نمایندگان 
مجلس قصد داشته اند جدیدالورودهای بازار کار و نوبیمه شدگان را با 
این مصوبه جریمه کنند. یکی از نقاط ضعف این مصوبه همین است.

یوسف نژاد با بیان اینکه »مصوبه مجلس، ماندگاری نیروی کار و امنیت 
شغلی را به خطر می اندازد« اضافه کرد: افزایش سن و سابقه ی مصوب 
مجل��س، کارایی و بهره وری نیروی کار را کاهش می دهد و در نهایت 
به بازار اشتغال کشور آسیب می زند؛ در واقع این مصوبه، ضد اشتغال 
و ضد تولید اس��ت. ما باید از قوانین قبلی که در این حوزه ها نوش��ته 
ش��ده و برای تولید ملی ضرر داش��ته، درس می گرفتیم.این نماینده 
سابق مجلس در ادامه افزود: ما امروز مشکلات بزرگ تر و مهم تری در 
صندوق تامین اجتماعی داریم؛ متاسفانه به اولویت های اساسی مثل 
پرداخت بدهی دولت به تامین اجتماعی )که تعیین تکلیف نش��ده(، 
عدم افزایش دس��تمزد مطابق با تورم و س��بد معیشت یا عدم جذب 
منابع ورودی از س��وی مشاغل غیررسمی پرداخته نشده است؛ اینها 
مس��ائل عمده ای اس��ت که باید در دستور کار قرار می گرفت اما کنار 
گذاشته شده و فقط به افزایش سن و سابقه بازنشستگی بدون توجه 
به این اولویت های اصلی پرداخته شده است. یوسف نژاد در جمع بندی 
تاکید کرد: باید گفت افزایش سن و سابقه بازنشستگی با این روش و 
با این مدل، برای تولید و اش��تغال عواقب منفی دارد و در عین حال 
موجبِ بدبینی و س��لب اعتماد کارگران می شود. انتظار داریم شورای 
نگهبان چنین مصوبه ی کارشناسی نش��ده ای را تایید نکند و حکم به 

الغای آن بدهند.

نماینده سابق مجلس:

به جای »افزایش سن و سابقه« 
دلایل بحران تامین اجتماعی را دریابید

 با هدف بهبود کیفیت درمان کودکان مبتلا به سرطان چشم )رتینوبلاستوما( صورت گرفت:

 امضای تفاهم نامه محک با سازمان های تخصصی فعال در حوزه چشم

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

دبیر انجمن بیماری های عفونی و گرمسیری ایران با اشاره به پیک 
ویروس آنفلوآنزا گفت: این ویروس به ندرت در بزرگس��الان دیده 
می شود و در صورت مشاهده هم علائم بسیار خفیفی دارد اهمیت 
این ویروس در کودکان به ویژه کودکان زیر ۵ سال است هر چقدر 
س��ن کودک کمتر باشد ش��دت بیماری بیشتر است همچنین در 
صورتی که نوزاد نارس به دنیا آمده باش��د و یا از سیس��تم ایمنی 
ضعیفی برخوردار باشد و یا سن کمی داشته باشد به شکل شدید 
بیماری مبتلا می شود. آمیتیس رمضانی دبیر انجمن بیماری های 
عفونی و گرمسیری ایران در گفت وگو با ایلنا باتوجه به بیماری های 
فصلی درباره ش��یوع بیماری های تنفس��ی فصلی در بین کودکان 
گفت: در مورد بیماری تنفس��ی چه در افراد بالغ و چه در کودکان 
موضوعی که وجود دارد این اس��ت که ما س��ه سال کرونا را پشت 
س��ر گذاش��ته ایم، در زمان پاندم��ی کرونا به دلی��ل قرنطینه ها و 
ایزوله س��ازی که صورت می گرفت همچنین اس��تفاده از ماسک و 
شست وشوی دس��ت ها و… شیوه نامه ها و دس��تورالعمل ها باعث 
ش��ده بود که گردش ویروس های تنفس��ی در جامعه کمتر شود. 
وی ادامه داد: رعایت این ش��یوه نامه ها صرفا باعث کنترل بیماری 
کرونا نمی ش��د بلکه گردش همه ویروس های تنفسی کاهش پیدا 
می کرد چراکه راه انتقال همه ویروس های تنفسی یکسان است و 
یا از طریق تنفسی است و یا از طریق تماس دست با سطوح آلوده 
و… است. بنابراین طی سه سال کرونا شیوع ویروس های تنفسی 
کاه��ش پیدا کرد. همچنین بدن ما ایمن��ی دارد که به آن ایمنی 
جمعی یا گله ای گفته می شود. در سال های پیش از کرونا به طور 
مکرر وقتی در فصل های پاییز و زمس��تان در معرض این ویروس 
قرار می گرفتیم ایمنی نس��بی در افراد ایجاد می ش��د و آنتی بادی 
در ب��دن افراد افزایش پیدا می کرد و این تماس مکرر با افراد باعث 
می شد که به یک ایمنی جمعی برسیم. در طول سه سال کرونا به 
دلیل رعایت ش��یوه نامه ها تماس ما با ویروس های تنفسی به طور 
کامل قطع ش��د و در نتیجه ایمنی جمعی بدن در همه کش��ورها 
و در دنی��ا کاهش پیدا ک��رد. دبیر انجمن بیماری ه��ای عفونی و 
گرمسیری ایران تصریح کرد: بعد از اینکه کرونا از وضعیت اضطرار 
خارج ش��ده و تقریب��ا به یک ویروس مانند س��رماخوردگی به نام 
امیکرون تبدیل شد که هنوز هم وجود دارد، همچنین شیوه نامه ها 

و دستورالعمل ها کنار گذاش��ته شد، حالا پس از وضعیت اضطرار 
کرونا به یک بازگشت ویروس های تنفسی رسیدیم و مقاومتی که 
از طریق اجرای شیوه نامه ها در مقابل ویروس های تنفسی داشتیم 
از بین رفته و یک بازگش��تی از انواع و اقس��ام ویروس های تنفسی 
با میزان بیش��تر را شاهد هستیم چراکه ایمنی جمعی بدن ما نیز 
کاهش پیدا کرده اس��ت. رمضانی خاطرنشان کرد: از سال گذشته 
موارد زیاد آنفلوآنزا را شاهد هستیم یعنی اگر در سال های پیش از 
کرونا از شهریور و اواخر مهر به صورتی موردی افزایش آنفلوآنزا را 
داش��تیم از سال گذشته تاکنون موارد آنفلوآنزا در پاییز و زمستان 
بیشتر از سال های قبل از کرونا است. در واقع هم پیک زودتر ایجاد 
می شود هم تعداد افراد مبتلا افزایش پیدا کرده و همچنین شدت 
بیماری زیاد اس��ت چراکه م��ا دوره ای را گذراندیم که بدن اصلا با 
هیچ ویروسی در تماس نبوده است و این موارد باعث شده است که 
همانطور که امس��ال هم مشاهده می کنیم موارد مبتلا به آنفلوآنزا 
بسیار زیاد است به ویژه در کودکان به دلیل حضور در مدرسه و در 
یک فضای بسته موارد ابتلا بالاست. وی تصریح کرد: آن چیزی که 
وجود دارد این اس��ت که در حال حاضر با آنفلوآنزا مواجه هستیم 
اما کمی جلوتر که برویم یعنی در اواخر آذر و دی ش��یوع ویروس 
آراس وی را شاهد باشیم این ویروس کودکان را درگیر می کند در 
واقع هرچقدر س��ن کودک کمتر باشد و یا نوزاد نارس باشد شدت 
بیماری بیشتر خواهد بود. در سال گذشته نیز ویروس آراس وی یا 
ویروس سنسیشیال تنفسی در کودکان و نوزادان به شدت گزارش 
شده بود. امسال هم انتظار داریم که موارد مبتلا افزایش پیدا کند. 

در حال حاضر یک ترکیبی از انواع و اقسام ویروس های تنفسی را 
داریم که اگر بخواهیم این ویروس ها را با هم مقایسه کنیم آنفلوآنزا 
نسبت به حتی امیکرون در جایگاه بالاتری قرار دارد البته ویروس 
امیکرون و کرونا برخلاف سایر ویروس های تنفسی اینگونه نیست 
که مختص پاییز وزمس��تان باشد بلکه همیشه وجود دارد، قبل از 
این کرونایی که ایجاد ش��د ما یک کرونای فصلی داش��تیم که در 
زمستان شایع می شد و بسیار خفیف بود، مانند یک سرماخوردگی 
س��اده بود و اذیت نمی کرد آن کرونای فصلی همچنان س��رجای 
خودش هس��ت امیک��رون هم که وجود دارد ام��ا آنفلوآنزا برای ما 
بسیار مهم تر اس��ت. دبیر انجمن بیماری های عفونی و گرمسیری 
ایران با بیان اینکه آنفلوآنزا بس��یار اهمیت دارد، خاطرنشان کرد: 
چراکه ش��دت علائمی که آنفلوآنزا ایجاد می کند خیلی بیش��تر از 
امیکرون است در حال حاضر امیکرون بیشتر شبیه سرماخوردگی 
و با آبریزش بینی همراه اس��ت. اما آنفلوآنزا علائم بالینی شدیدی 
دارد و باعث بروز تب بالا، بدحالی در بیمار به ویژه کودکان می شود 
و به اصطلاح کودک را از پا در آورده و بدحال می کند.رمضانی در 
پاسخ به این سوال که آیا آنفلوآنزا باعث مرگ و میر می شود، گفت: 
آنفلوآنزا به طور کل بیماری اس��ت که نسبت به سایر ویروس های 
تنفس��ی شدت بیش��تری دارد و معمولا در گروه های خاص یعنی 
افرادی که مبتلا به بیماری زمینه ای هس��تند وکودکان بین ۶ ماه 
تا ۲ س��ال شدت بیماری بیشتر است. این افراد مستعد نوع شدید 
و پرعارض��ه آنفلوآنزا هس��تند که می تواند منج��ر به مرگ هم در 
این افراد ش��ود اما افراد نرمال و س��الم و همچنین در بازه زمانی 
۶ ماه تا ۲ س��ال هم نباشد در شدیدترین حالت ابتلاء به آنفلوآنزا 
هم منجر به مرگ این افراد نمی ش��ود صرفا مدت بیماری بیش��تر 
شده اس��ت. وی در بخش دیگری از صحبت هایش درباره ویروس 
آراس وی یا ویروس سنسیشیال تنفسی گفت: این ویروس به ندرت 
در بزرگسالان دیده می شود و در صورت مشاهده هم علائم بسیار 
خفیفی دارد اهمیت این ویروس در کودکان به ویژه کودکان زیر ۵ 
س��ال است هر چقدر سن کودک کمتر باشد شدت بیماری بیشتر 
است همچنین در صورتی که نوزاد نارس به دنیا آمده باشد و یا از 
سیس��تم ایمنی ضعیفی برخوردار باشد و یا سن کمی داشته باشد 

شکل شدید بیماری مبتلا می شود.

آفت�اب یزد:با ه��دف بهبود خدمات درمانی ب��ه کودکان مبتلا به 
سرطان چشم )رتینوبلاستوما( تفاهم نامه ای میان محک و مؤسسه 
پیش��گیری از نابینایی )مپینا( و پژوهشکده چش��م و علوم بینایی 
دانش��گاه علوم پزشکی ش��هید بهشتی منعقد ش��د. دکتر آراسب 
احمدیان، مدیرعامل مؤسسه خیریه محک با بیان آنکه محک همواره 
خود را متعهد به گسترش فعالیت های پایدار و حمایت همه جانبه از 
کودکان مبتلا به سرطان و خانواده های آن ها می داند گفت: »یکی از 
مهم ترین فعالیت های محک جهت ایفای این تعهد، کوششی وسیع 
در حوزه تحقیقات اس��ت. بر همین اس��اس مرکز تحقیقات خون و 
س��رطان محک از همان ابتداي فعالیت بیمارس��تان فوق تخصصي 
ک��ودکان مبتلا به س��رطان محک با ظرفیتی مح��دود فعالیتش را 
آغ��از ک��رد. این مرکز در آبان ماه س��ال ۱۳۹۷ با افزایش ظرفیت و 
توانمندي های خود در زمینه خون و س��رطان توانس��ت خود را به 
عنوان تنها مرکز تحقیقاتی فعال در حوزه اختصاصی سرطان کودک 
معرفی کرده و موفق به اخذ موافقت اصولي از وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکي شود.«احمدیان افزود: »از سال ۱۴۰۲ دوره جدید 
فعالیت های مرکز تحقیقات خون و سرطان محک با نظارت مستقیم 
انجمن خون و سرطان کودکان به عنوان بزرگ ترین پشتوانه علمی و 
پژوهشی در زمینه سرطان های کودکان، آغاز شده است. این اقدام به 
همراه استفاده از ظرفیت های مراکز علمی و تخصصی سطح کشور، 
منجر به افزایش چش��م گیر بار علمی و فعالیت های پژوهشی شده 
است.«مدیرعامل محک انعقاد تفاهم نامه همکاری مشترک سه ساله 

با مؤسس��ه پیشگیری از نابینایی )مپینا( و پژوهشکده چشم و علوم 
بینایی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی را از جمله دستاوردهای 
اخیر این مرکز دانست و گفت: »با توجه به اینکه تومورهای چشمی 
یا رتینوبلاستوما یکی از سرطان های شایع در کودکان است محک 
تصمیم گرفت ب��ا طرفین این تفاهم نامه پروژه مش��ترکی با هدف 
مطالع��ات دارویی، پیش بالینی و مبتن��ی بر هوش مصنوعی انجام 
دهد. همکاری در برگزاری س��مینارها و همایش های مش��ترک از 
دیگ��ر مفاد این تفاهم نامه اس��ت.«مدیرعامل محک در پایان گفت: 
»مرکز تحقیقات محک، فعالیت های پژوهش��ی خ��ود را به صورت 
مستقل و در همکاری با موسسات و سازمان های مشابه، دانشگاه ها 
و مراکز تحقیقاتی ملی و بین المللی انجام می دهد؛ بر همین اساس، 
این تفاهم نامه تحقیقاتی مش��ترک را منعقد کرده است تا در زمینه 

توانمندس��ازی حوزه سلامت و حل مش��کلات و معضلات علمی-
تحقیقات��ی با یکدیگر همراهی کنند.«در این مراس��م دکتر محمد 
فرام��وش، فوق تخصص انکولوژی اطف��ال و رئیس مرکز تحقیقات 
محک ابراز امیدواری کرد که با اجرای پروژه های مشترک بین محک 
و مپینا بویژه در موضوع بیماری ریتینوبلاستوما دریچه های جدیدی 
برای درمان کودکان مبتلا به سرطان باز شود.مؤسسه خیریه محک 
ضم��ن ادای احت��رام و قدردانی از همکاران خ��ود در این همکاری 
مشترک و تمامی محققین و پژوهشگرانی که در کلیه  حوزه ها اقدام 
به تولید علم می کنند، می کوش��د همه  گام هایی که با بهره مندی از 
دان��ش محققان و متخصصان برم��ی دارد را به ارائه خدمات بهتر به 
کودکان مبتلا به سرطان تبدیل کند و آینده سازان سرزمینمان را در 

ساختن جامعه ای مطلوب تر و جهانی زیباتر همراهی کند. 

 شیوع ویروس RSV در بین کودکان در زمستان
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حمل و نقل

از پرند تا تجریش 
مستقیم با مترو

مدیرعامل شــرکت عمران شهر جدید پرند 
اظهار داشت: به طور قطع با راه افتادن متروی 
پرند میزان ترافیک کاهش پیدا می کند چراکه 
بخشی از ســفرهای حومه ای از پرند به شهر 
مادر یعنــی تهران از جاده بــه مترو منتقل 
می شــود و ظرفیت جایه جایی مسافر از مترو 

هم بیشتر از جاده است.
آرش صیــادی درباره اتصال شــهر پرند به 
متروی تهران اظهار داشت: پایان هفته جاری 
متــروی پرند با حضور رئیــس جمهوری به 
افتتاح می رسد. مهمترین مسئله در راه اندازی 
متروی پرند دسترســی ایمن، پاک، سهل و 

ارزان مردم منطقه به تهران و بالعکس است.
وی با بیان اینکه متروی پرند ادامه خط یک 
متروی تهران )تجریش- کهریزک( و ایستگاه 
بعد از شهر آفتاب اســت، گفت: مسافر پرند 
در همین خط می تواند مســتقیم تا ایستگاه 
تجریش را طی کند. سفرهای مترویی از پرند 
تا تهران فعلا با ســه رام قطار شروع می شود 
و به تدریج افزایــش پیدا می کند و خط این 
آمادگــی را دارد که ســرفاصله ها و هد وی 
ســفر را به شرط تامین ناوگان کوتاه کند که 
شهرداری تهران هم به دنبال افزایش ناوگان 

در این خط است.
مدیرعامل شــرکت عمران شهر جدید پرند 
ادامه داد: مســیر به موازات مسیر ماشین رو 
است به لحاظ زمانی کاهش زمان محسوسی 
فعلا نداریم اما به طور قابل ملاحظه ای هزینه 
تردد و حمل و نقل را برای اهالی پرند کاهش 
می دهد. همچنین به طور قطع با راه افتادن 
متــروی پرند میــزان ترافیــک کاهش پیدا 
می کند چراکه بخشی از سفرهای حومه ای از 
پرند به شهر مادر یعنی تهران از جاده به مترو 
منتقل می شود و ظرفیت جایه جایی مسافر از 

مترو هم بیشتر از جاده است.
وی درباره دسترســی مردم به ایستگاه مترو 
گفت: ایســتگاه مترو در جنوب فاز یک شهر 
جدید پرند ساخته شــده است و اهالی پرند 

دسترسی آسان به مترو دارند.
صیادی با اشاره به افزایش ارزش افزوده منطقه 
با توجه به فعال شدن متروی پرند اظهار داشت: 
مسئله مهم شهرهای پیرامون کلانشهرها حمل 
و نقل عمومی اســت و پیش از این مهمترین 
چالش شهر جدید پرند حمل و نقل عمومی 
بــود که بخش مهــم آن موضــوع اتصال به 
شــبکه حمل و نقل عمومی شهر مادر است، 
در شرایطی که مترو پرند به خط یک متروی 
تهران متصل شده در واقع به یک مدل حمل و 
نقل با کیفیت و دردسترس متصل شده چراکه 
هر یک از نقاط تهران مقصد فرد باشد، از خط 
یک و اتصال خط یک به ســایر خطوط مترو 
به آن مقصد دسترســی مترویی دارد. به طور 
قطع این میزان دسترسی از طریق حمل و نقل 
عمومی ارزان قیمت باعث ایجاد ارزش افزوده 
در منطقه می شود و منجر به افزایش کیفیت 

زندگی مردم منطقه خواهد شد.
به گــزارش ایلنا؛ مدیرعامل شــرکت عمران 
شــهر جدید پرنــد درباره میزان مشــارکت 
شــرکت عمران پرند در ساخت مترو گفت: 
شرکت عمران پرند در خط مترو حدود ۹۵۰ 
میلیارد تومان در تامین منابع مالی کمک کرد 
کــه ارزش روز آن به ۲ هــزار میلیارد تومان 

می رسد.

10aftabeyazd.ir :نشانی سایت

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور با تاکید بر اینکه لایحه بودجه ۱۴۰۳ متکی بر 
درآمدهای پایدار تدوین شده، از ارائه این لایحه توسط رئیس جمهور به مجلس در هفته 
آینده خبر داد و گفت: دولت بنا ندارد به هیچ عنوان مالیات کســبه و حقوق بگیران را 

افزایش دهد و قوانین مالیاتی نیز تغییری نکرده است.
داود منظور در نشســت خبری در مورد لایحه بودجه ۱۴۰۳ اظهار کرد: ســعی کردیم 
آرزوی دیرینه که در ارتباط با بودجه وجود دارد که ساختار بودجه متکی بر درآمدهای 

پایدار است را در لایحه سال آینده محقق کنیم.
وی بــا بیان اینکه لایحه بودجه ۱۴۰۳ واقع بینانه تنظیم شــده اســت، افزود: یکی از 
نشانه های اصلی در ارتباط با وابستگی بودجه به درآمدهای پایدار شاخص تراز عملیاتی 
است که این عدد در بودجه ۱۴۰۲ منهای ۴۵۴ همت است؛ یعنی درآمدهای ما طبق 

قانون ۴۵۴ همت از هزینه های جاری کمتر است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه ادامه داد: فرض بر این اســت که کسری تراز عملیاتی 
را از منابع حاصل از تملک دارایی های ســرمایه ای جبران کنیم و مهم ترین آن فروش 
نفت اســت، اما نفت یک منبع سرمایه ای کشور است اما باید در سال جاری بخشی از 
درآمدهــای نفتی و یا مولدســازی دارایی های دولت را صرف امــور جاری کنیم و این 

پذیرفتنی نیست

<ترازعملیاتیدربودجهسالآیندهبهمنهای۳۰۷همتمیرسد
منظور گفت: در لایحه بودجه ۱۴۰۳ تراز عملیاتی را به منفی ۳۰۷ همت کاهش دادیم، 
یعنی نســبت به قانون بودجه سال گذشته یک سوم کاهش یافته است و امیدواریم در 
یک تا دو گام آینده بتوانیم این تراز عملیاتی را صفر کنیم و دولت را با درآمدهای پایدار 
اداره کنیم و اگر درآمدی حاصل از نفت و فروش اموال داریم باید صرف امور دیگر کنیم 

نه هزینه های جاری دولت.
وی اضافه کرد: یکی دیگر از منابع بودجه عمومی تملک دارایی های مالی است که اگر 
دولت ها منابع کمی داشــته باشند، اوراق منتشــر می کنند و در دولت بنا نداریم اوراق 
منتشر کنیم و با آن حقوق و دستمزد بدهیم، البته در بودجه سال آینده تملک دارایی 
مالی افزایش یافته است دلیل آن، این است که امسال و سال آینده باید اوراق فروخته 

شده در سال های قبل را باید به موقع بازپرداخت کنیم.

<اتکابهمنابعپایدارمهمترینویژگیلایحهبودجهسال۱۴۰۳است
معاون رئیس جمهوری تاکید کرد: امســال خالص درآمد ما از انتشار اوراق منفی بود، 
یعنی فروش اوراق را صرف امور جاری نکردیم و صرف پرداخت بدهی سال های قبل شد. 
برای سال آینده نیز عدد پیش بینی شده که بتوانیم بدهی های سال های قبل را به موقع 
بازپرداخت کنیم و امیدواریم منابع دولت به قدری خوب شــود که بدون نیاز به انتشار 
اوراق بدهی ســال های گذشته را پرداخت کنیم، اما باید مرحله به مرحله انجام شود و 

نمی توان به یکبار انجام داد.
منظــور تصریح کرد: اتکا به منابع پایدار، اجتناب از انتشــار اوراق و فروش دارایی های 
سرمایه ای برای گذران امور جاری دولت مهم ترین ویژگی لایحه بودجه سال آینده است.

<گسترشتورمالیاتیبرایفراریانمالیاتی
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با اشــاره به رشــد درآمدهای مالیاتی نسبت به سایر 
درآمدهای دولت، و طرح این سوال که آیا دولت سال آینده بنا دارد سختگیری مالیاتی 
داشته باشد یا خیر؟، گفت: دولت بنا ندارد به هیچ عنوان سختگیری نسبت به کسبه و 
حقوق بگیران داشته باشد، زیرا قوانین مالیاتی ما تغییر نکرده و بر اساس قانون، مالیات 
وصول می شود، برای افزایش مالیات یا باید پایه مالیاتی یا باید نرخ آن تغییر کند که در 
لایحه بودجه هیچ کدام از این دو رخ نداده و در مالیات مســتغلات، حقوق و دستمزد و 

مشاغل و شرکت ها هیچ کدام اتفاق جدیدی رخ نمی دهد.
وی تصریح کرد: اینکه منشأ رشد درآمدهای مالیاتی چیست به صورت جزئی محاسبه 
شد و یکی از منابع ما در مالیات گسترش تور مالیاتی برای فراریان مالیاتی است که این 

آرزوی کشور بوده تا عدالت مالیاتی محقق شود.
منظور اظهار کرد: افتخار دولت این اســت که در دو ســال گذشــته اقدامات جدی در 
ارتباط با فراریان مالیاتی انجام داده است. سال گذشته ۴۵۷ همت درآمد مالیاتی وصول 
شد که امسال ۷۴۰ همت تعیین شده است. در دو سال گذشته اجحاف مالیاتی و فشار 
مالیاتی به افراد خوش حساب انجام ندادیم و رشد درآمدهای مالیاتی به دلیل شناسایی 

مودیان جدید است.

<رشد۸۶درصدیتعدادمودیانمالیاتیدردولتسیزدهم
رئیس سازمان برنامه و بودجه از شناسایی و رشد ۸۶ درصدی تعداد مودیان مالیاتی خبر 
داد و ادامه داد: تعداد مودیان مالیاتی در بخش مشاغل در سال ۱۴۰۰ برابر ۲.۹ میلیون 
مودی بود که ســال گذشته به ۴.۵ میلیون مودی رســید و امسال که اظهارنامه های 
دریافت شــد به ۵.۴ میلیون مودی افزایش یافت. این موضوع خوشحال کننده ای است 
که همه مالیات بدهند، البته مشــاغلی داریم که کم درآمد هســتند و از آن ها مالیات 
نمی گیریم به طوری که امســال از ۵.۵ مشاغلی که اظهارنامه دادند، مالیات ۲ میلیون 

مشاغل صفر شد.
وی با تاکید بر اینکه اخذ مالیات بر اساس درآمد و عین عدالت است، گفت: خبر خوش 
اینکه در مورد مشاغل خوش حساب آستانه معافیت مالیاتی را امسال ۴۰ درصد افزایش 
دادیم و نظر دولت و رئیس جمهور این اســت که ۴۰ درصد معافیت را نســبت به پایه 

سال گذشته افزایش دهیم.
منظور در مورد ســقف معافیت مالیاتی حقوق بگیران و کارمندان، بیان کرد: در لایحه 
بودجه ســقف معافیت مالیاتی را ۱۰ میلیون تومان در ماه تعیین کردیم که نسبت به 
ســال گذشته رشد داشت. سال قبل ۵.۵ میلیون تومان بود و سال آینده در نظر داریم 

۲۰ درصد افزایش دهیم و تا سقف ۱۲ میلیون تومان در ماه را از مالیات معاف کنیم.

<رویکردحمایتازافرادکمدرآمداست
معاون رئیس جمهور افزود: رویکرد دولت این است که افرادی که درآمدهای پایین دارند 
را از مالیات معاف کند و برای طبقات بالاتر نیز به صورت پلکانی مالیات بگیریم و مالیات 

متناسب با قدرت پرداخت و ایجاد درآمد و ثروت باشد.
وی تصریــح کرد: خیلی از افرادی که مالیــات ارزش افزوده به نام دولت گرفتند، طبق 
اظهارنامه به دولت تحویل ندادند و ســازمان مالیاتی مکلف شــده مالیاتی که فعالان 
اقتصادی به اسم دولت دریافت کردند و پرداخت نکردند را تعیین تکلیف کند و مالیات 

را پس بگیرد که این منبع قابل توجهی است.
منظور ادامه داد: یکی دیگر از منابع درآمدی مالیاتی که انتظار داریم افزایش یابد معافیت 
مالیات خودســاخته ای است که شرکت های بزرگ با تفسیر نادرست بر اساس بند »د« 
قانون برنامه پنجم توســعه انجام داده بودند و این شرکت ها که عمدتاً معدنی هستند، 
معافیت مالیاتی از ۱۰ ســال را به ۲۰ سال افزایش دادند و این باعث شد درآمد دولت 
کاهش یابد. این موضوع در قانون برنامه هفتم اصلاح شده و شرکت هایی که معاف بودند 
باید مالیات بپردازند که پیش بینی می شود ۴۰ همت این این محل درآمد مالیاتی حاصل 
شود. جمع این اعداد برابر با رقمی است که دولت در لایحه بودجه پیش بینی کرده است.

<بارمالیاتیجدیدقرارنیستبهمردمتحمیلشود
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه هیچ گونه بار مالیاتی جدید قرار نیست به 
مردم تحمیل شود، گفت: در بحث مالیات ها موضوع دیگر پایانه های فروشگاهی است و 
این قانون ابزار مهمی برای وصول مالیات بر اســاس حجم عملیات اقتصادی است. این 
قانون تا حد زیادی اجرا شده و بخشی از فعالان اقتصادی و شرکت ها آن اجرا می کنند. 
بنا داریم این قانون را سال آینده به صورت کامل تر اجرا کنیم و اجرای آن کمک می کند 
که شرکت هایی که مالیات پرداخت نمی کردند شفاف سازی شود و مالیات منصفانه ای 

از این محل وصول کنیم.
وی درباره لایحه بودجه ۱۴۰۳ توضیح داد: امســال لایحه بودجه ۱۴۰۳ در دو قسمت 
ارائه می شــود، بخش اول ناظر به احکام و تبصره ها است به همراه ارقام کلان مربوط به 
بودجه به ویژه منابع بودجــه عمومی و ترازهای مهم به ویژه تراز عملیاتی و همچنین 

فروش مربوط به تدوین بودجه است.

منظــور افزود: در آبان ماه می بایســت این تکلیــف را انجام می دادیــم و بخش دوم 
 هــم با فاصله کوتاهــی باید تقدیم مجلس شــود که در خصوص بودجه دســتگاه ها 

و هزینه کردها است.

<رئیسجمهورهفتهآیندهبرایارائهبودجه۱۴۰۳بهمجلسمیرود
معاون رئیس جمهور بیان کرد: دولت در زمان بندی مقرر بخش لایحه بودجه را تقدیم 
مجلس کرد، البته با توجه به اینکه مجلس تا ابتدای آذرماه مشغول رسیدگی به قانون 
هفتم توســعه بود، فرصت حضور رئیس جمهور در مجلس فراهم نشــد و با توجه به 
تعطیلات مجلس در هفته جاری، هفته آینده فرصتی رئیس جمهور با حضور در مجلس 

لایحه بودجه را ارائه می دهد.
وی تصریح کرد: با توجه به تغییر رویکرد در ارتباط با دو مرحله ای شــدن ارائه لایحه 
بودجه رخ داده است، اولین تجربه را در سال جاری پشت سر می گذاریم و دولت از این 

تغییر نمایندگان استقبال می کند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: لایحه ای که تقدیم مجلس شد با دو مناسبت دیگر 
نیز همراه شده، نخست اینکه به تازگی از لایحه برنامه هفتم توسعه و رسیدگی به آن در 
مجلس به اتمام رسیده است و خیلی از احکامی که سال های گذشته در بودجه می آمد، 
امسال در قانون برنامه هفتم پیش بینی و تبدیل به قانون پنج ساله شده است؛ بنابراین 

نیازی به تکرار آن احکام در لایحه بودجه نیست.
منظور ادامه داد: نکته دوم این اســت که دولت لایحه ای تحت عنوان بخش سوم مواد 
الحاقی به قانون تنظیم مقررات دولت را ارائه کرده که در این بخش احکامی که پرتکرار 
بودند، در لوایح و قوانین بودجه تجمیع شــد و در ۷۰ ماده در اواخر ســال گذشــته به 

مجلس تقدیم شد. بنا داریم این احکام جنبه دائمی به خود بگیرد.
وی تصریح کرد: در کمیسیون برنامه و بودجه مجلس کار رسیدگی به این لایحه تمام 
شــده و گزارش کمیسیون در اولویت بررسی در صحن مجلس قرار دارد که احتمالاً در 
دو هفته آینده در صحن مجلس بررسی می شود، البته چون این احکام درگذشته تکرار 

و در مجلس تایید شده، فرآیند تصویب آن زمان بر نخواهد بود.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: گزارش کمیسیون برنامه و بودجه مجلس نشان 
می دهد که بخش اصلی احکام پیشــنهادی دولت در کمیســیون تایید شده و با قانون 

الحاق سه و قانون برنامه هفتم، نیازهای ما به احکام تا حد زیادی مرتفع خواهد شد.
منظور تاکید کرد: لایحه بودجه امسال به لحاظ احکام کم حجم است و احکامی که باید 
سالیانه تصویب می شد، شامل ارقام است که از جمله تعرفه های خاص و برخی از ارقام و 
اعداد مالیاتی در لایحه گزارش شده است. لایحه بودجه در بخش احکام متناظر برنامه 
هفتم است و نظم تبصره های متناظر نظم فصول برنامه هفتم است ۱۶ تبصره پیش بینی 

شده و در هر تبصره چند بند وجود دارد.

<لایحهبودجه۱۴۰۳متناسببااهدافبرنامههفتمتدوینشدهاست
وی با تاکید بر اینکه لایحه بودجه سال آینده متناسب با اهداف برنامه هفتم تدوین شده 
اســت، اظهار داشــت: اعداد و ارقام و پیش بینی ها در ارتباط با منابع دولت واقع گرایانه 
تنظیم شده و با توجه به عملکرد هشت ماه اول امسال و پیش بینی ما از عملکرد بودجه 

۱۴۰۲ تا پایان سال است.
معاون رئیس جمهور گفت: در لایحه ۱۴۰۳ رشد منابع را ۱۸.۲ درصد پیش بینی کردیم، 
اما نسبت به عملکرد ۱۴۰۲ حدود ۴۰ درصد است؛ بنابراین این ابهام که چرا دولت رشد 
منابع را کم پیش بینی کرده، این است که با عملکرد ۱۴۰۲ انجام نداد و نه مصوبات آن.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: مواردی در قانون بودجه امسال پیش بینی شده که 
در عمل تحقق بالایی نداشــتند و سعی کردیم این موارد در ۱۴۰۳ تکرار نشود و هدف 

ما این است که بودجه ۱۴۰۳ بالای ۹۰ و ۹۵ درصد اجرا کنیم.
منظور اظهار داشت: تحقق اجرای قانون بودجه ۱۴۰۲ حدود ۷۳ درصد است و با توجه 
به منابع وصولی، پیش بینی می کنیم تا پایان ســال عملکرد بودجه به ۸۸ تا ۹۰ درصد 
برســد، اما با لایحه بودجه ســال آینده اطمینان داریم بودجه بالای ۹۵ درصد محقق 
خواهد شد و این یکی از رویکردهای مهم دولت است؛ آنچه را به عنوان برنامه مالی دولت 

در سال آینده ارائه می دهیم عیناً اجرا می کنیم.

<۹۸۰طرحنیمهتمامبهبهرهبرداریمیرسد
منظور گفت: امســال بنا داریم طرح های تملکی که بخش بزرگــی از آن ها به مرحله 
پیشرفت فیزیکی بالای ۵۰ تا ۶۰ درصد رسیده به بهره برداری برسد و مردم شیرینی این 

طرح ها را که بیش از دو تا سه دهه از شروع آن ها گذشته احساس کنند.
وی ادامه داد: در ســفرهای اســتانی رئیس جمهور خیلی از طرح های سنواتی افتتاح 
می شود و تقریباً در هر استان طرح هایی که افتتاح می شود شروع آن به ۲۵ تا ۳۰ سال 

قبل بازمی گردد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: بررســی های ما نشان می دهد که بسیاری از این 
طرح ها و پروژه ها این قابلیت را دارند که تا پایان امسال یا نیمه سال آینده به اتمام برسند 

که شامل ۹۸۰ پروژه است و در تمام استان ها توزیع یکنواختی دارد.
وی اضافه کرد: منابعی که برای تکمیل پروژه های ناتمام با پیشرفت فیزیکی ۵۰ تا ۶۰ 
درصد لازم اســت حدود ۲۵۰ همت است، بنابراین رویکرد دولت در تکمیل طرح های 
نیمه تمام سنواتی ایجاب می کند منابع ویژه ای برای انجام این مأموریت تدارک ببینیم؛ 
بنابراین دولت از رهبر درخواست کرد از سهم ۴۲ درصد صادرات نفت امسال به صندوق 
توسعه ملی داده شده است ۲۰ واحد درصد برای تکمیل طرح های نیمه تمام اختصاص 
یابد و این رویه در ســال های قبل هم بوده اســت؛ بنابراین بخشی از منابع صندوق که 
همان سال حاصل شده برای تکمیل طرح ها مورداستفاده قرار گرفته است و رهبر معظم 
انقلاب نیز با درخواست دولت موافقت کردند و امیدوار هستیم این منابع به تدریج تا پایان 
امسال به طرح های تملک اختصاص یابد و بانک مرکزی این منابع را در بازار ارز استفاده 

خواهد کرد و منابع ریالی آن به دولت تخصیص می یابد.
منظور اظهار داشــت: پیش بینی ما این است که تا هشت ماهه امسال سه میلیارد دلار 
منابعی است که از این محل در دسترس دولت قرار می گیرد و در چهار ماه پایانی سال 
نیز متناسب با این میزان منبع ارزشمندی است برای تکمیل طرح های تملک خواهد بود 
و تحولی در پایان دادن به طرح ها خواهیم داشت امسال و سال آینده تقویم بهره برداری 
پروژه ها را برای استان ها آماده کردیم و به تدریج در سفرهای استانی و خارج از آن شاهد 

افتتاح طرح های زیادی خواهیم بود.
وی بیان کرد: در سرفصل ارقام کلان بودجه شفاف درآمدهای دولت، تملک دارایی های 
سرمایه ای، تراز سرمایه ای و عملیاتی را بیان کردیم. آنچه در ادبیات اقتصادی به عنوان 

کسری بودجه اندازه گیری می شود.

<قیمتنفت۷۱دلارپیشبینیشدهاست
رئیس ســازمان برنامــه و بودجه ادامه داد: در بودجه ما یک کســری پن ها داریم یک 
کسری آشکار، کسری پنهان یعنی با اعداد درآمد و منابع را به گونه ای بیان می کنیم که 
پاســخگوی هزینه ها هستیم. در لایحه بودجه ۱۴۰۳ سعی کردیم به هیچ وجه کسری 
پنهان در اعداد نداشته باشیم و اعداد بر اساس مولفه های واقعی برآورد شده است، برای 

مثــال درآمد صادرات نفت که میزان صادرات و نرخ ارز و با چه میزان قیمت نفت بیان 
شــده و قیمت نفت ۷۱ دلار پیش بینی شده است و این عدد، عددی قابل دفاع در بازار 
جهانی انرژی است. میزان صادرات نیز عددی است که وزارت نفت تعهد کرده می تواند 

صادر کند و شبکه صادرات آن نیز فراهم است.
وی گفت: در موضوع تملک دارایی های ســرمایه ای واگذاری و فروش اموال دولت است 
کــه در بودجه محتاطانه پیش بینی کردیم تا بتوانیم محقق کنیم و در نظر داریم اموال 
مازادی که استان ها واگذار می کنند عیناً به استان بازگردانیم و صرف تکمیل طرح های 
تملک همان اســتان کنیم و این نظام خود انگیزشی است که استانداران اموال مازادی 
که سال ها استفاده نکردند را تبدیل به منبع مولد کنند و صرف تکمیل طرح ها کنند. با 
این وجود در اعداد احتیاط کردیم ۶۱.۸ همت برای فروش اموال در نظر گرفتیم ســال 
گذشــته این عدد ۱۲۸ همت بوده است و امسال عملکرد خوبی نداشتیم و پیش بینی 

می کنیم با این فرآیند محقق شود.
منظور تاکید کرد: قطعاً کســری حقوقی پنهان در بودجه نداریم و می توانیم نرخ رشد 
حقوق و دستمزد را به جای ۱۸ درصد ۲۵ درصد کنیم، کما اینکه دولت قبل این کار را 
کرد و در سال ۱۴۰۰ دولت قبل بودجه را دو برابر کرد و این رقم عمدتاً صرف حقوق و 
دستمزد شد؛ اما زمانی که منبع ناپایداری دارید که نمی توانید محقق کنید این کسری 

بودجه است و ما این کار را نکردیم.
وی تصریح کرد: رشد ما در لایحه بودجه که کارشناسان و منتقدان ایراد می گیرند که 
۱۸.۲ درصد است و حقوق و دستمزد کارکنان ۱۸ درصد و بازنشستگان ۲۰ درصد است. 
اگر می خواهیم گشاده دســتی کنیم باید ۲۵ تا ۳۰ درصد افزایش می دادیم و محبوبیت 

ایجاد می شد، اما دولت به دنبال محبوبیت کاذب نیست.

<کسریبودجه،امالمسائلاست
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب مبنی بر اینکه 
کسری بودجه ام المسائل است، گفت: اصلاح ساختار بودجه یعنی برطرف کردن کسری 
بودجه واقعی و این با هماهنگ کردن دخل و خرج کشــور محقق می شــود، اعداد ما 
کارشناسانه و دقیق است و حاضر هستیم با کارشناسان مناظره کنیم و کسری بودجه 

پنهان در بودجه نداریم.
وی ادامه داد: کسری بودجه آشکار در واگذاری دارایی های مالی پیش بینی می شود، در 
واگذاری دارایی های مالی ما سال آینده ۲۵۴.۶ همت اوراق مالی پیش بینی کرده ایم این 
رقم به طور کامل برای بازپرداخت اوراق ســال های قبل است و خالص ایجاد بدهی ما 
صفر اســت کما اینکه امسال نه تنها صفر است؛ بلکه منفی است و سال آینده بنا داریم 
اگر درآمدها بهتر شد اوراق سال های قبل را بپردازیم؛ اما در بدترین حالت ۲۵۴ همت را 

برای بازپرداخت بدهی های سال های قبل استفاده می کنیم.
منظور تصریح کرد: یکی از ویژگی های ممتاز لایحه ما این اســت که از کسری بودجه 

اجتناب کنیم و قرار نیست سال آینده هزینه ای کنیم و منابع آن را نداشته باشیم.
وی ادامــه داد: دولت لایحه ای را به مجلس داده اســت تحت عنوان مالیات بر مجموع 
درآمد در این لایحه مبنای درآمد که محاســبه می شود تنها درآمد حقوق و دستمزد 
نیست؛ بلکه درآمدها و هزینه های خانوار لحاظ می شود و خانواری که اجاره می دهد با 
خانواری که اجاره نمی دهد یکســان نیست و امیدواریم این لایحه در مجلس رسیدگی 

شود و گام مهمی برای عدالت مالیاتی است.

<دستوررهبریبرایرعایتاصل۷۵قانوناساسی
رئیس سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به خبرنگار ایرنا درباره فرآیند رسیدگی به لایحه 
بودجه و برنامه هفتم در مجلس، گفت: با توجه به تغییراتی که مجلس و کمیســیون 
تلفیق انجام داد بار مالی بالایی داشــت که دولت توان انجام نداشــت و رئیس جمهور 
موضوع را به رهبر معظم انقلاب عرض کردند و رهبری نیز نســبت به این درخواســت 
دولت تاکید کرده اند که رســیدگی به لوایح دولت اعم از برنامه بودجه و توسعه باید با 

رعایت اصل ۷۵ قانون اساسی باشد.
وی افزود: این کار را برای دولت و مجلس شفاف می کند؛ یعنی هرگونه تغییری که در 
مجلس در لوایح اتفاق می افتد باید منابع مالی آن را دولت تامین کند و خارج از ظرفیت 

اجرایی دولت نباشد که دولت توان انجام آن را نداشته باشد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: در لایحه بودجه نیز این لایحه بر اساس توان سنجی 
که دولت از ظرفیت کشــور دارد تنظیم شده است و اگر بنا باشد تغییراتی ایجاد کنیم 
ایرادی ندارد، البته باید منبع آن پیش بینی شود و اینکه بگوییم قیمت نفت از ۷۱ دلار 

به ۷۵ درصد برسد کسری بودجه پنهان است.
وی اضافه کرد: اگر نمایندگان نســبت به لایحه نظرات اصلاحی داشته باشند استقبال 
می کنیم مشروط بر اینکه طبق رویکرد رهبر معظم باشد و همان طور که رهبری فرمودند 
که مداخلات مجلس بر لوایح نباید شــاکله لوایح را برهم بزند ما از تعامل با مجلس و 

نمایندگان استقبال می کنیم و در فرایند برنامه هفتم نیز تعامل خوبی انجام شد.
منظور اظهار داشت: اعتقاد داریم سازوکار همکارانه ای که بین قوه مقننه و مجریه وجود 
دارد کمک می کند خدمات پایدار و شایسته به مردم ارائه دهیم و برای ما در دولت ثبات 
جامعه و ثبات اقتصادی مهم است و به دنبال این هستیم که شرایط ثباتی که در سال 

جاری ایجاد شده است را ادامه دهیم و بودجه دولت نباید عامل بی ثباتی شود.

<هدفبودجهپیشبینیکاهشتورمدرسالآیندهاست
وی ادامه داد: اگر رشــد ۴۰ و ۴۵ درصدی در بودجه بدهیم رویکرد انبساطی به جامعه 
می دهد و مردم نگران می شــوند که دولت تصمیم گرفته هزینه ها را افزایش دهد و از 
منابع بانک ها استفاده کند و مردم باید تاوان آن را بدهند برای همین بودجه را به گونه ای 
دیده ایم که تورم سال آینده کاهش محسوسی نسبت به سال جاری داشته باشد ضمن 

اینکه به تولید نیز توجه داریم.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: رئیس جمهور معتقدن رشد اقتصادی را محقق 
کنیم به گونه ای که در برنامه هفتم تکلیف شده و بنا داریم به تدریج به سمت تک رقمی 

شدن تورم برویم و بودجه را با این رویکرد تنظیم کرده ایم.
وی با اشاره به گزارش رشد اقتصادی مرکز آمار گفت: بر اساس گزارش مرکز آمار رشد 
متفاوت و قابل توجهی را در اقتصاد ملی در ۶ماهه اول تجربه کردیم، در ســه ماهه دوم 
رشد اقتصادی با نفت ۷.۱ درصد و بدون نفت ۴.۲ درصد است و ما توانستیم دوره های 

کم رشد و رشد منفی را به رشد مثبت و رشد مثبت بالا تبدیل کنیم.
منظور با بیان اینکه امیدواریم آهنگ رشد را در ۶ماهه دوم هم حفظ کنیم، گفت: رشد 
اقتصادی گروه صنایع و معادن در ســه ماهه دوم ۸.۷ درصد است و همچنین در سایر 
صنایع رشد ۲.۶ درصد بوده است رشد گروه خدمات ۷.۵ درصد و بالاترین رشد در این 

گروه مربوط است به بخش واسطه گری های مالی ۱۶.۹ درصد است.
وی گفت: منفی بودن کشــاورزی به شدت در حال کاهش است و در دوره های گذشته 

شاهد نرخ رشد منفی کشاورزی بودیم و این به تدریج کاهش می یابد.

<برنامهدولتکاهشپایدارتورمورشداقتصادیاست
رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: بنای دولت دو چیز است یک ثبات اقتصادی 
و در راس آن کاهش پایدار تورم و دوم رشــد اقتصــادی و بودجه را نیز با این رویکرد 

تنظیم کردیم.
وی درباره یکسان ســازی نرخ ارز نیز توضیح داد: رویکرد برنامه هفتم این اســت که به 
سمت یکسان سازی نرخ ارز حرکت کنیم، اکنون نرخ مرکز مبادله و کالای اساسی تفاوت 
دارد در برنامه هفتم پیش بینی شده نرخ ارز کالای اساسی به مرکز مبادله نزدیک شود؛ 
اما دولت با ملاحظاتی در نظر دارد و این اتفاق تدریجی انجام شود؛ چون معیشت مردم 

مهم است.
منظور ادامه داد: دولت تصمیم دارد نرخ ارز حمایتی ۲۸۵۰۰ تومان را به کالای اساسی 
تخصیص دهد البتــه در قانون بودجه تمهیدات دیگری نیز در نظر گرفتیم برای مثال 
تصمیم گرفتیم حقوق ورودی و مالیات ارزش افزوده کالاهای اساســی و شیرخشک و 
ماشین آلات را یک درصد اعمال کنیم و این در جهت کمک به سفره مردم است البته 

سود بازرگانی را هم کاهش دادیم.
به گزارش ایرنا؛ رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: دغدغه دولت رفاه، معیشت و 

سفره مردم است و بودجه کمک می کند به این هدف دست یابیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

لایحه بودجه 1۴0۳ متکی بر درآمدهای پایدار است
دولت بنای سختگیری مالیاتی ندارد در مقاله حاضر روند بــازار بورس ایران از بعد 

تکنیکال مورد بررســی قــرار خواهد گرفت. 
پس از به پایان رســیدن موج صعودی که از 
آبان سال ۱۴۰۱ آغاز شده بود شاخص کل از 
اردیبهشت امسال وارد یک فاز اصلاحی شده 
اســت و تا بدین جا نتوانسته است نقدینگی 
قابل توجهی در خود جذب نماید تا بتواند موج 
بعدی صعودی خود را ادامه دهد. ناحیه ۱۹۰۰ 
تا بدین لحظه توانســته است از ریزش بیشتر 
شاخص جلوگیری نماید ولی از سوی دیگر در 
پرتاپ قیمت به سمت بالا چندان موفق عمل 
نکرده و بامحدوده های ۲۱۵۰ و ۲۰۰۰ دست 
به گریبان است. پس چنین گمان می رود که 
شاخص کل درون یک کانال تریدینگ رنج با 
کف ۱۹۰۰ و سقف ۲۱۵۰ در نوسان است و تا 
مادامی که تزریق پول درشت حقیقی در بازار 
برای چند روز کاری متوالی صورت نگیرد این 
توان برای شکست سقف ۲۱۵۰ وجود ندارد. 
زمانی که بــازار حداقل ۳ روز متوالی با حجم 
بالا سبز شود و این افزایش حجم نیز همراهی 
کند می تــوان در اصلاحات با رعایت مدیریت 
ریسک و سرمایه اقدام به خرید سهم مورد نظر 
بــا رعایت حد ضرر کرد، در غیر این صورت تا 
بدین جا همچنان توان مکفی در سبز های بازار 
دیده نمی شود. مقاله حاضر صرفا نظر شخص 
تحلیلگر بوده و هیچگونه ســیگنال خرید یا 
فروش نمی باشــد. در معاملات خود به اصل 

مدیریت ریسک و سرمایه پایبند باشید.

تحلیل 
بورس ایران

کامران حاجی علی اکبری
استاد دانشگاه و تحلیلگر بازارهای مالی

یادداشت
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دنیای اقتصاد: نگاهی به قانون جدید
 بانک مرکزی

۱- شروع قانون پولی و بانکی 
کشور بر اساس توصیف واحد 
پولی کشور و نظام پشتوانه طلا برای آن است. نظام 
پشتوانه طلا برای انتشار اسکناس و مسکوک بیش 
از پنج دهه است که در نظامات بانک های مرکزی 
سایر کش��ورهای دنیا منسوخ شده و ردپایی از آن 
نیز در قوانین بانک های مرکزی نمی توان جس��ت. 
مبنای نظام پشتوانه طلا توافق نامه برتون وودز بود 
که عملا طی سال های ۱۹۷۲–۱۹۷۱ منسوخ شد. 
هرچند تاخیر ۵دهه ای برای انجام اصلاحات قانونی 
مورد نیاز، قابل توجیه نیست؛ ولی اصلاح آن را باید 
ب��ه فال نیک گرفت و دس��تاورد قانونی رو به جلو 

محسوب کرد.
۲- ماده۳ قانون پولی و بانکی کشور، امتیاز انتشار 
پول رایج را در انحص��ار دولت می داند؛ درحالی که 
بند ب ماده۵۸ قانون بانک مرکزی، امتیاز انتش��ار 
پول رایج کشور را منحصرا در اختیار بانک مرکزی 
قرار داده است. اختیارات وسیع وزیر امور اقتصادی 
و دارایی در قانون پولی و بانکی کش��ور درخصوص 
مقررات ناظر بر نش��ر اس��کناس و ضرب مسکوک 
نیز کاملا حذف ش��ده و صرفا به امضای وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در کنار امضای رئیس کل بانک 
مرکزی روی اسکناس های منتشرشده منحصر شده 

است.
۳- بند ه ماده۱۰ قانون پولی و بانکی کشور، سرمایه 
بان��ک مرکزی را کاملا متعلق ب��ه دولت می داند و 
تغییرات آن را نیز منوط به تصویب هیئت وزیران 
کرده اس��ت. انگاره دولتی ب��ودن بانک مرکزی در 
قانون پولی و بانکی کش��ور در فص��ل دهم قانون 
جدی��د بانک مرک��زی مورد چالش ق��رار گرفته و 
حذف ش��ده و دخالت دول��ت در صورت های مالی 
بانک مرکزی نیز به حداقل خود رس��یده است که 

دستاورد بزرگی محسوب می شود.
۴- اما اصلی ترین و قدرتمندترین بخش تغییرات 
به عمل آم��ده را بای��د در س��اختار بان��ک مرکزی 
جس��ت. قانون پولی و بانکی کش��ور، تقریبا همه 
اختیارات سیاس��تگذاری و نظارت بانک مرکزی را 
به ش��ورای پول و اعتبار واگذار کرده اس��ت )مواد 
۱۴، ۱۸ و...(.ترکیب اعضای شورای پول و اعتبار از 
سال۱۳۵۱ تاکنون به گونه ای بوده که دولت در آن 
دست برتر را داشته است و الباقی اعضای شورا نیز 
ذی نفعان سیاست های پولی و اعتباری بوده اند که 

متاسفانه در ترکیب این شورا حق رای داشته اند. 
۵- حضور چهار صاحب نظر مس��تقل صاحب رای 
در ترکیب ۱۰نفره هیئت عالی به غنای تصمیمات 
کارشناس��ی هیئت عالی خواهد افزود. به عبارتی 
دیگر، هیئت عالی دارای اقلیت قدرتمندی اس��ت 
که به دلیل غی��ر اجرایی بودن می توانند به راحتی 
سیاست های اعضای اجرایی هیئت عالی و همچنین 
هیئت عامل بانک مرکزی را به نقد و چالش بکشند. 
۶- بند ب و ت ماده ۵۲ قانون جدید بانک مرکزی، 
اختی��ارات ویژه و منحصر به فردی در اختیار بانک 
مرکزی قرار داده اس��ت تا به اتکای آن بتواند نکته 
نظرات مستقل خود را درخصوص تاثیرات تورمی 
لوایح تقدیم��ی دولت یا طرح ها و پیش��نهادهای 
نمایندگان مجلس نقد و نتیجه را به مجلس شورای 

اسلامی ارسال کند. 
۷- درحالی که در قوانین بانک های مرکزی س��ایر 
کشورها، نهاد یا نهادهای تصمیم ساز بالاترین رکن 
بانک مرکزی تعریف و تبیین شده اند، قانون پولی 
و بانکی کش��ور فاقد تعریف چنین قواعدی است؛ 
درحالی که در قانون جدی��د بانک مرکزی، هیئت 
عال��ی بانک مرک��زی دارای دو ش��ورای تخصصی 
اس��ت که تصمیم س��ازی هیئت عالی درخصوص 
سیاس��ت های پول��ی و نظارت بانک��ی را تنظیم و 

تسهیل می کنند.
۸- قواعد جدید ناظر بر ش��فافیت و پاسخ گویی در 
قانون پولی و بانکی کشور کاملا مغفول مانده است؛ 
درحالی که امروزه، قوانین بانک های مرکزی آنها را 
مکلف به رعایت این اصول می کند. خوش��بختانه 
قان��ون جدید بانک مرکزی در مواد ۱۰، ۱۱، ۵۳ و 
۵۴، احکام قانونی مورد نیاز برای تحقق این تکالیف 

بانک مرکزی را احصا کرده است.
۹- هیئت نظارت اندوخته اس��کناس، یادگاری از 
قانون اساس��نامه بانک ملی ایران در ۸۰سال پیش 
و متعلق ب��ه زمانی بوده که بخش اعظم نقدینگی 
کش��ور را اسکناس های منتشرش��ده توسط بانک 
ملی ایران تشکیل می داد. هیئت مذکور کماکان به 
فعالیت خود در قالب یک رکن بانک مرکزی مطابق 
با ماده۲۱ قانون پولی و بانکی کش��ور ادامه می داد؛ 
درحالی که ش��أن ایجاد آن به کلی از میان رفته و 
سهم اسکناس های منتشرش��ده به زیر ۲درصد از 
نقدینگی کاهش یافته است. خوشبختانه در قانون 
جدی��د بانک مرکزی، این رک��ن نیز از ارکان بانک 

مرکزی حذف شده است.
۱۰- موض��وع رعای��ت تعارض مناف��ع در انتخاب 
و تص��دی اعض��ای ارکان بان��ک مرک��زی نی��ز از 
دس��تاوردهای فصل دوازدهم قان��ون جدید بانک 
مرکزی است. موضوعی که در قانون پولی و بانکی 

کشور به آن اشاره دقیق و کاملی نشده است.
۱۱- ماده ۶۶ قانون جدید بانک مرکزی نیز حاوی 
نکته ظریف و بااهمیتی اس��ت؛ چراکه عملا مسیر 
نس��خ ضمنی مفاد این قان��ون در قوانین بعدی را 

مسدود می کند.
۱۲- افزایش اختیارات نظارتی بانک مرکزی و تغییر 
ترکیب هیئت انتظامی بانک ها موضوع قسمت سوم 
قانون پولی و بانکی کشور و ماده ۴۴ آن نیز از جمله 
تغییرات بسیار مهم قانون جدید بانک مرکزی است 

که باید در یادداشتی مجزا به آن پرداخت.

اعتماد: سخن گفتن
 از »ما« پژوهش می خواهد، نه هیاهو

عکاس��ي ایران در دوران هش��ت سال 
جنگِ عراق با آنچه پیش از آن تجربه 

کرده بودیم، بسیار تفاوت و تمایز داشت. عکاسان 
دوران جن��گ با عش��قي که به وطن و س��رزمین 
مادري شان داش��تند، دوربین هاي شان را بر دوش 
انداختند و به جبهه ها رفتند تا در مواجهه با حقیقت 
تصاویري انس��اني خل��ق کنند. اگرچ��ه در دوران 
انقلاب ایران نیز عکاس��ان تجربیات خوبي داشتند 
و عکس هاي درخور توجهي ثبت کردند، اما تجربه 
عکاسي در دوران جنگ، بسیار با این دوران تفاوت 
دارد. با اینکه بعضي از عکاس��ي در دوران انقلاب و 
سختي هایش مي گویند، اما باید به صراحت بگویم 
که عکاسان مطبوعاتي در دو دهه اخیر خصوصا در 
حوزه عکاسي اجتماعي با دشواري هاي بي سابقه اي 
روبه رو بوده اند. دشواري هایي که از یک سو زندگي 
خیلي از عکاس��ان خبري را به مخاطره انداخت و 
از س��وي دیگر از وقایع مهم تاریخي که پشت سر 
گذاشتیم یا عکسي ثبت نشود یا عکس هاي موجود 
امکان انتش��ار پیدا نکنند. ۲۳ ساله بودم که جنگ 
ایران و عراق ش��روع ش��د. تازه ازدواج کرده بودم. 
خبر آغاز جنگ را دوس��تم حس��ن افش��ردي که 
بعدها با نام حس��ن باقري مش��هور شد به من داد. 
۳۱ ش��هریور سال ۱۳۵۹ بود که چهار نفري سوار 
یک پیکان مدل ۴۸ راهي جبهه ش��دیم. من هیچ 
آگاهي و درکي از جنگ نداشتم، اما به سبب شور 
و عشقي که به وطن داشتم، بي هیچ چشمداشتي 
به جبهه رفتم و در میدان هاي مختلف، دشوارترین 
و تحمل ناپذیرترین دقای��ق جنگ را تجربه کردم. 
زیر باران گلوله ها تلاش کردم با اخلاص، حقیقت 
جن��گ را ثبت کنم و در این راه تنها از نگاتیوهاي 
سیاه وسفیدي که داشتم، تغذیه کردم. هر چند از 
همان روزهاي آغاز جنگ به طور اتفاقي در پش��ت 
ویترین یک کتابفروش��ي، کتاب »همس��ایه ها«ي 
احمد محم��ود را دی��دم و در لحظاتي که فرصت 
و فراغتي دس��ت مي داد جرعه جرعه این کتاب را 
نوش��یدم. تصویري که احمد محمود در این کتاب 
از »وطن« به من داد، کمک کرد تا با دیدي باز به 
جن��گ نگاه کنم و به ثبت تصاویر بپردازم. تصاویر 
رزمنده ها و پیکرهاي ش��ان که براي ش��رف وطن، 
جان هاي ش��ان را ایثار کردند. عکاسي جنگ با این 

پیکرها پیوند خورده است.
در این میان البته کساني هم بودند که پس از جنگ 
از فریم هایي که در جنگ ثبت کرده بودند به عنوان 
فرص��ت و بهره برداري از امکانات دولتي اس��تفاده 
کردند؛ اما حس��اب کار این گ��روه را نباید به پاي 
تمام عکاساني که با دل و جان شان در جنگ مایه 
گذاشتند، نوشت. بي شک سخن گفتن از عکاسي 
جنگ، کاري است بس دشوار و این گونه نیست که 
برخي با هیاهو و بدون پژوهش درباره این دوره مهم 
تاریخ عکاسي ایران حرف بزنند. نتیجه گیري هایي 
بي پایه که حتي گاه رنجش عکاسان جنگ و از آن 
جمله نگارنده را در پي داش��ته اس��ت. مانند آنچه 
اخیرا در یادداشتي به قلم سعید فلاح فر در روزنامه 
»اعتماد« منتشر شد. به عنوان یک عکاس جنگ، 
به صراح��ت مي گویم که نویس��نده مطلب درک 
درس��تي از جنگ و عکاس��ي جنگ ندارد و این را 
مي توان از نوع نتیجه گی��ري اش دریافت. امیدوارم 
فرصت بحث و گفت وگو با آقاي فلاح فر فراهم شود. 

ایران: ضربه فنی در جنگ شناختی
همه شواهد و قرائن جنگ غزه نشان 
می دهد رژیم صهیونیس��تی از همان 
روز اول جنگ و به موازات بمباران مردم، مدارس، 
مساجد، بیمارستان ها و زیرساخت ها کوشید یک 
جنگ ش��ناختی هم راه بیندازد و ضمن اینکه از 
جنایت جنگی و نسل کشی ابایی نداشت، همزمان 
روایت ه��ای مخالفی هم ارائه می ک��رد. به عنوان 
نمونه برای آغاز نسل کش��ی در غزه این روایت را 
پمپاژ می کرد که اس��رائیل حق »دفاع مش��روع« 
دارد و شروع کننده جنگ گروه های فلسطینی در 
عملیات ۷ اکتبر )طوفان الاقص��ی( بودند. )بدون 
آنکه به ۷۵ س��ال جنگ، جنایت و کش��تار رژیم 
وحش��ی و غاصب اسرائیل اش��اره کنند(  یا وقتی 
رژیم اش��غالگر جنایت بزرگ بمباران بیمارستان 
المعمدان��ی را مرتکب ش��د، بلافاصله تلاش کرد 
ای��ن روای��ت ادعای��ی را در فضای رس��انه ای جا 
بیندازد که گروه های فلسطینی مسئول حمله به 
بیمارستان هستند! اما واقعیت برملا و آشکار شد؛ 
ویدیویی که در شبکه های اجتماعی منتشر شده 
و در آن به گروه های مقاومت فلسطینی اتهام زنی 
ش��ده مربوط ب��ه س��ال ۲۰۲۲ اس��ت! بنابراین 
رژیم صهیونیس��تی در پی طوفان الاقصی نه تنها 
در جن��گ اطلاعات��ی و میدانی، بلک��ه در جنگ 
شناختی و ادراکی هم شکست خورد و نتوانست 
اف��کار عمومی دنیا را با خود همراه س��ازد و کار 
به جایی رس��ید که حتی نخس��ت وزیران اسپانیا 
و بلژیک هم به نتانیاهو هش��دار دادند که چشم 
جهان روی غزه باز است و او باید جنگ و کشتار 
را متوقف کند. محاس��به غلط صهیونیست ها این 
بود که می پنداش��تند با پلتفرم رس��انه ای جبهه 
عبری-غربی، هم جنایت و کشتار می کنند و هم 
روایت خودش��ان را بر دنی��ا و افکار عمومی قالب 
می کنند اما نقش��ه های آنها نقش بر آب شد. هم 
عمق جنایات به قدری بود که نمی شد با سناریوی 
اس��رائیلی آن را تطهیر کرد، ه��م اینکه مقاومت 
دس��ت بسته عمل نکرد و در بزنگاه هایی توانست 
چهره وحش��ی و جانی صهیونیس��ت ها را نشان 
بدهد، مثل تصویر آن نشست خبری که پزشکان 
و پرستاران بیمارستان المعمدانی در میان اجساد 
شهدا برگزار کردند و هم اینکه قدرت شبکه های 
اجتماعی و روایت واقع��ی و حقیقی مردم غزه و 
جانفشانی خبرنگاران ش��هید مقاومت بر پلتفرم 
رس��انه ای غربی-عبری غلبه ک��رد. بالاخره باید 
گفت؛ تصویر برس��اخته از رژیم اسرائیل به عنوان 
به اصطلاح تنها دموکراسی خاورمیانه فرو پاشیده 
است و امروز موج بیداری جهانی علیه صهیونیسم 
نشانه ضربه فنی صهیونیست ها در میدان جنگ 

شناختی و ادراکی است.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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قهرمان س��ازی های هالیوود در فیلم هایش چیزی نیس��ت که ما از 
آن بی خبر باش��یم. ایجاد قهرمان آنقدر برای فیلمسازان هالیوودی 
مهم اس��ت که گاه حتی در خ��لاء قهرمان های واقع��ی، قهرمانان 
خیال��ی و ابرقهرمان ه��ا را خلق می کنند. برخ��لاف آن ما در ایران 
با قهرمان س��وزی مواجه هس��تیم و علیرغم وجود قهرمانان واقعی، 
حتی در فیلمس��ازی از همان اشخاص هم لنگ می زنیم. به عنوان 
مثال فیلم »تختی« که چندسال گذشته از زندگی غلامرضا تختی 
پهلوان و قهرمان ایرانی ساخته شد، هیچگونه از شمایل یک قهرمان 
را ب��ه مردم ارائه نداد. هالیوود اما به طور جدی بر مس��ئله قهرمان 
تاکی��د دارد. تا آن جا پیش می رود که برایش فرقی نمی کند حتی 
ش��خصیتش سازنده بمب اتم و به نحوی بانی کشتار دسته جمعی 
آدم ها باشد! فیلم »اوپنهایمر« کریستوفر نولان همین است؛ روایت 
تطهیرکنن��ده از یک فیزیکدان که س��ازنده بمب اتم. آخرین فیلم 
نولان برخلاف س��ایر فیلم هایش چندان پیچیدگی ن��دارد و اتفاقا 
حرفش را راحت می زند. او این بار یک فیلم بیوگرافی ساخته است 
که در آن با بیانی حماس��ی به بخش��ی از زندگی یکی از اش��خاص 

مه��م تاریخ می پردازد و او را از جایی که یک متهم اس��ت به مقام 
قهرمان می رساند. منطق قهرمان سازی این فیلم هم این گونه است 
که رابرت اوپنهایمر یک فیزیکدان و دانش��مندی بود که تنها برای 
محافظت از کشورش، بمب اتم را ساخت و تمایلی به استفاده از آن 

نداش��ت و زمانی که در جنگ با ژاپن، در هیروش��یما و ناکازاکی از 
بمب اتم استفاده شد، او به شدت متاثر شد و تازه آن زمان متوجه 
اش��تباه خود شد که در نهایت موجب عذاب وجدان او شد؛ چرا که 
خود را مس��ئول این جنایت می دانس��ت. و واقعا هم او مسئول بود! 
اما فیلم نولان برای تطهیر این ش��خصیت در فرآیند قهرمان سازی 
بانی این جنای��ت را تنها دولت آمریکا معرفی می کند. از زمانی که 
بمب اتم مورد استفاده قرار می گیرد، اوپنهایمر ناگهان دچار تحولات 
درونی قرار می گیرد که همان هم موجب می شود مورد بازخواست 
قرار گیرد. او همان شخصیت مظلومی می شود که در پایان فیلم از 
او تجلیل هم می شود! اوپنهایمر گمان می کرد که برای صلح و پایان 
جنگ این بمب را می سازد اما در نهایت به گفته خودش، خود مرگ 
و ویران گر دنیاها ش��د. واقعیت این است که او از مورد استفاده قرار 
گرفتن بمب اتم آگاه بود و می دانست بالاخره یک روز و یک جایی 
این بمب در یک کش��وری منفجر و موجب مرگ و آسیب آدم های 
زیادی خواهد ش��د. نولان در فیلمش دادگاهی تشکیل می دهد که 
اگرچه اوپنهایمر در آن بازجویی شکس��ت می خورد، اما در دادگاه 
نولان برنده است. چرا که در انتهای فیلم همانی می شود که نولان 
خواس��ته و مخاطب با نگاهی ترحم آمیز و دلس��وزانه به اوپنهایمر 
می نگرد. این همان قهرمان خیالی س��ینمای هالیوود است. هانیه 
علی نژاد در پایان نقد خود در هنرآنلاین نوش��ته اس��ت: اوپنهایمر 
اگرچه بعد از اتفاقات، از ساختن این بمب ابراز تاسف کرد اما نامش 
با سلاحی گره خورده است که موجب آسیب و مرگ افراد بسیاری 

شده است و چه خوب است که تاریخ را نمی توان پاک کرد.

»اوپنهایمر«؛ قهرمان سازی هالیوودی برای تطهیر »پدر بمب اتم«؛ 

ویرانگر دنیاها 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 حسین میرزامحمدی: 

آن قدر که ممیزی هست نظارت کیفی نیست
نمایش »سیزده بدر« نوشته محمود احدی نیا و کارگردانی حسین 
میرزامحمدی اثری اس��ت که این روزها در سالن ناظرزاده کرمانی 
تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه است و تا ۱۸ آذر به اجرای عمومی 
خود ادامه می دهد. این نمایش روایت گر اتفاقاتی است که برای یک 
خانواده و خانه ای که در آن زندگی می کنند، رخ می دهد. حس��ین 
میرزامحمدی کارگردان »س��یزده بدر« که پیش از این کارگردانی 
فیلم س��ینمایی »کت چرمی« را تجربه و اکران آن را در بهار سال 
جاری س��پری کرد، درباره روند تولید این اثر نمایشی گفت: زمانی 
که فیلم س��ینمایی »کت چرمی« در حال اکران ب��ود، تعدادی از 
دوس��تانم به من پیشنهاد دادند که بعد از ۱۲ سال یک کار تئاتری 
انجام دهم. چند متن را مدنظر داش��تم، به ویژه متنی فرانسوی که 
پیش تر خیلی دوس��ت داشتم آن را روی صحنه ببرم ولی به دلیل 
ش��یوع ویروس کرونا این امر میسر نشد و طی گفت وگوهایی که با 
دوس��تانم داش��تم، تصمیم گرفتم این متن را را فعلًا تولید و اجرا 
نکنم. وی ادامه داد: با محمود احدی نیا درگیر پروژه ای س��ینمایی 
بودیم که طی آن متن »سیزده بدر« را به من داد که بخوانم. وقتی 
متن را خواندم دیدم که با ذهنیت و س��اختار فکری من س��ازگار 
است. به همین دلیل تصمیم گرفتم این اثر را تولید کنم. با صادق 
برقعی که در این نمایش به ایفای نقش می پردازد، گپ زدیم و گروه 
بازیگران مش��خص ش��د و باقی بازیگران که همگی با هم دوستی 
چندین س��اله دارند، به کار پیوس��تند. میرزامحمدی یادآور شد: با 
گپ وگفتی که با محمود احدی نیا داشتیم تصمیم گرفتیم کار را به 
ص��ورت کارگاهی تولید کنیم و همچنین متن را به صورت گروهی 
و کارگاهی بازنویسی کنیم. فکر می کردم این روش برای بازنویسی 
مت��ن مفید اس��ت، ضمن اینک��ه بازیگران نیز ب��ا درونیات و عمق 
کاراکترها و همچنین چالش های بازنویس��ی متن درگیر، می شوند. 
همه با هم همراهی کردیم تا »س��یزده بدر« شکل گرفت. در واقع 
روندی را در تولید نمایش »سیزده بدر« پیش بردیم که در دهه ۸۰ 
و در دوران دانشجویی با این روند کار می کردیم. کارگردان »سیزده 
بدر« درباره ش��کل و ش��یوه بازی بازیگران این اثر نمایشی و نحوه 
بازیگرانی خود، توضیح داد: از همان اول می دانس��تم که در ش��کل 
اجرایی بازیگران و میزانس��ن و غیره با کاری رئال روبه رو هس��تم. 
س��عی کردم به صورت هدایت گر باشم و دس��ت و بال بازیگران را 
نبندم. اصولاً در هیچ کاری دس��ت و بال بازیگران را نمی بندم زیرا 
معتقدم جریانی باید در خودشان اتفاق بیفتد تا به لحن، حرکات و 
در نهایت زیست کاراکتر برسند. به صورت کارگاهی تمرین کردیم، 
اول دوس��تان بازیگ��ر ایده های خود را ارائه می دادند و س��پس من 
نی��ز ایده هایم را مط��رح می کردم و در نهایت ب��ه ایده نهایی برای 

بازی ها رس��یدیم. وی اظهار کرد: معتقدم نباید با لحن دس��توری 
بازیگ��ران را هدایت کرد. میرزامحمدی با بیان اینکه مخاطب خود 
را عضوی از خانواده و اتفاقات نمایش »س��یزده بدر« حس می کند، 
یادآور ش��د: این اتفاق به دلیل ش��کلی که کار را پیش بردیم، رخ 
می دهد. بازیگ��ران نمایش در زندگی واقعی خود نیز مانند اعضای 
یک خانواده هس��تند و حس ش��ان روی صحنه به مخاطب منتقل 
می شود. من از یک خرد جمعی در شکل گیری اجرا بهره بردم. وی 
درباره مدت زمان تمرین های نمایش »سیزده بدر« گفت: به صورت 
جدی از اواس��ط ش��هریور تمرین های نمایش را شروع کردیم. این 
کارگردان تئاتر درباره ویژگی های طراحی صحنه نمایش »س��یزده 
ب��در«، توضیح داد: هر چقدر ک��ه در بازی و روابط بین کاراکترها و 
شخصیت های »س��یزده بدر« به سمت رئالیسم حرکت کردیم، در 
طراحی صحنه و طراحی نور سعی کردم رئالیسم را با فضای ذهنی 
ترکیب کنم. در طراحی صحن��ه طی گفت وگوهایی که با مجتبی 
رجبی معمار داشتیم، یک خانه را به صورت هایپررئال نساختیم بلکه 
در مینی مال ترین ش��کل ممکن و با استفاده از آکسسوار و نشانه ها 
صحنه را ساختیم. در طراحی صحنه از ابتدا ایده خانه ای را داشتم 
که تکه تکه است و هر کدام از تکه ها در کنار هم اجزای یک خانه را 
شکل می دهند ولی شاید این تکه ها به لحاظ ساختاری و فنی روی 
صحنه با هم مرتبط نیستند. اصطلاحاً هر کدام از این تکه ها یک لکه 
هستند. در طراحی صحنه سعی کردیم بحث رئالیسم را کم و بیشتر 
به سمت حفظ موقعیت، جغرافیا و بافت محله برویم. میرزامحمدی 
درباره ویژگی های طراحی نور و لباس »س��یزده بدر« نیز افزود: در 
نورپردازی هم نورپردازی برخی صحنه ها هم سو با صحنه نمایش به 
صورت رئال انجام می ش��ود ول��ی در بخش هایی نور وارد فضایی پر 
کنتراست می شود. با استفاده از نورهای کلوزآپ و نورهای کارگرفته 
ش��ده در کنار صحنه ب��ه فضای ذهنی مدنظر نزدیک ش��دیم. اما 
طراح��ی لباس نمایش با حضور آرتا ماه��ان به عنوان طراح لباس، 
کاملًا رئالیستی است. کارگردان فیلم سینمایی »کت چرمی« درباره 
حضور خود در عرصه تئاتر بعد از کارگردانی یک فیلم س��ینمایی، 
تأکید کرد: ۱۲ سال بود که کارگردانی تئاتر نکرده بودم ولی حتی 
در سال هایی که در ایران نبودم، در کنار آقای بهرام بیضایی حضور 
داش��تم و به بهانه کارکردن از ایشان آموختم. من زاده تئاتر هستم 
و اساس��اً به عنوان یک حیاط خلوت ب��ه تئاتر نگاه نمی کنم، تئاتر 
دغدغه من بوده، هس��ت و خواهد بود. تئاتر مدیومی اس��ت که در 
من از سال ۸۱ یا ۸۲ رشد کرده و در وجود من شکل گرفته است. 
برگشتم از سینما به تئاتر هم دغدغه شخصی ام بود و هم به شدت 
دلتنگ تئاتر بودم و اتفاقاً دوست داشتم بعد از یک تجربه سینمایی 

برگ��ردم به جایی که ش��روع کردم و ببینم در تئاتری که س��ال ها 
ب��رای آن تلاش کردم چند چند هس��تم. وی درباره وضعیت تولید 
تئاتر در ش��رایط اجتماعی و اقتصادی فعلی و چالش های متعددی 
که برای گروه وجود دارد، تصریح کرد: درباره س��ینما هم وضعیت 
همینطور است. اگر بخواهید فیلمی غیرکمدی با سرمایه شخصی 
تولید کنید به سختی به سرانجام می رسد. به همین دلیل سینمای 
ما این چنین می شود. فروش عالی برای سینما و این که مدام رکورد 
می زنیم خوب است ولی با چه چیزی رکورد می زنیم؟ با احترام به 
همه دوستان و سلایق، آیا معیار سینمای ما این است؟ در تئاتر هم 
خوب است روزانه تعداد زیادی تئاتر اجرا می شود ولی در تئاتر فقط 
نظارت ه��ای موضوعی و ممیزی وجود دارد و خبری از نظارت های 
کیفی نیست. ما با داشتن این همه سالن خصوصی پتانسیل زیادی 
داشتیم که کمپانی های تئاتر را راه اندازی کنیم که یکی از آرزوهای 
من بوده و هس��ت. میرزامحمدی در ادامه سخنان خود متذکر شد: 
آن چیزی که در دوران دانش��جویی به معنای تئاتر به ما آموختند، 
مرده اس��ت. کسانی مثل نادر برهانی مرند، حسین کیانی، کوروش 
نریمانی و غیره کجا هس��تند و چرا تئاتر کار نمی کنند؟ سال ۸۶ 
آخرین س��ال دانش��جویی ام بود که همزمان آقای س��مندریان و 
آقای بیضایی در تئاتر ش��هر و تالار وحدت آثارشان را روی صحنه 
بردند. آن اتفاق برای من دانش��جو مثل یک رؤیا بود. دانش��جوی 
الان چه کاری و از چه هنرمندانی باید ببیند؟ هنرمندان با تجربه 
تئاتر باید کار کنند و کمک ش��ود ت��ا نمایش هایی با کیفیت روی 
صحنه بروند که از آن نمایش ها صحبت کنیم. این هنرمند عرصه 
تئاتر، تاکید کرد: خوب اس��ت که تعداد اجراهای تئاتری بالا است 
ول��ی هیچ مترو و معیاری در کیفیت آث��ار وجود ندارد. کارگردان 
»سیزده بدر« درباره بازخورد مخاطبان نسبت به این اثر نمایشی، 
گفت: فک��ر می کنم بالغ بر ۸۰ درصد مخاطبانی که به تماش��ای 
»س��یزده بدر« نشس��تند رضایت بالایی از نمایش و اجرا داشتند. 
طبق اظهارنظرهای مخاطبان در س��ایت تیوال و فضاهای مجازی 
و همچنین گپ و گفت هایی که با دوس��تان هنرمندان و منتقدان 
تئاتری داش��تم متوجه شدم که مخاطبان و منتقدان و دوستان با 
کار ارتباط گرفته اند. می توانم این ادعا را داش��ته باشم که مخاطب 
با رضایت سالن را ترک می کند. خوشحالم که کاری را روی صحنه 
برده ام که آبرومند اس��ت و می توانم پای آن بایستم. میرزامحمدی 
ادام��ه داد: از بهزاد مرادنژاد تش��کر می کنم که ب��ا ورود در حوزه 
س��رمایه گذاری تئاتر به من اعتماد کرد و کاملًا دس��ت من را باز 
گذاش��ت. حداقل می توانم بگویم با کاری آبرومند وارد تئاتر شده 
اس��ت. به گ��زارش مهر، وی درباره این که آیا حض��ور او در تئاتر و 
کارگردانی اثری نمایشی تداوم خواهد داشت یا نه، اظهار کرد: اگر 
مجال��ی پیش بیاید قطعاً در تئات��ر حضور خود را ادامه خواهم داد 
ولی تا ۲ یا ۳ سال آینده درگیر پروژه تصویری خواهم بود. در حال 
حاضر درگیر یک س��ریال هستم و امیدوارم سال بعد بتوانم درگیر 

یک پروژه سینمایی شوم.

 »گیسلو« در مرحله نهایی جوایز »تی آر تی« شورش دوباره دنیرو علیه ترامپ
 رابرت دنیرو در مراس��م ادای احترام به »قاتلان 
ماه کامل« که بخشی از مراسم شب پیش جوایز 
گاتهام ب��ود، به عنوان نماین��ده این فیلم روی 
صحنه آمد و در حالی که متن س��خنرانی خود 
را داشت از روی »تله پرومتر« می خواند، به نظر 
می رسید در خواندن متن مشکل دارد، اما پس 
از مدتی او ب��ه خواندن ادامه داد. گفته های وی 
درباره تلاش فیلمسازان برای گفتن حقایق بود 
و از جمله تلاش مارتین اسکورسیزی که سعی 
بس��یار کرد تا با همکاری با مردم اوس��یج اصل 
ماجرا به درستی ادا شود. وقتی سخنرانی دنیرو 
تمام ش��د و حضار دس��ت زدند و او را تش��ویق 
کردند، وی گفت س��خنرانی اش بدون اطلاع او 
ویرایش شده و حالا می خواهد بخش های حذف 
ش��ده را بخواند. پس از آن بازیگر فیلم مارتین 
اسکورسیزی گفت: ابتدای سخنرانی من ویرایش 

شد، بریده شد. من خبر نداشتم و می خواهم آن 
را کامل بخوانم. به گزارش مهر به نقل از ددلاین، 
وی گف��ت: دروغ به ابزار دیگ��ری در زرادخانه 
ش��ارلاتان ها تبدیل شده است. رئیس جمهوری 
س��ابق در طول چهار س��ال ریاس��ت جمهوری 
خود بی��ش از ۳۰ هزار بار به م��ا دروغ گفت و 
در کمپین تلافی جویانه اش دارد به س��رعت به 
ای��ن کار ادامه می دهد، ام��ا با همه دروغ هایش 
نمی توان��د روحش را پنه��ان کند. او ب��ه افراد 
ضعیف حمله می کند، موهبت های طبیعت را از 
بین می برد و برای بی احترامی از پوکاهونتاس به 
عنوان یک توهین استفاده می کند. )اشاره به نام 
مستعاری که ترامپ برای سناتور الیزابت وارن به 
کار می برد.( وی افزود: از اینجا به بعد جایی بود 
که من ش��روع کردم و دیدم همه اینها را حذف 

کرده اند./مهر 

فیلم مس��تند »گیس��لو« ب��ه تهیه کنندگی و 
کارگردانی محمد صادق اسماعیلی، به مرحله 
نهایی جوایز مس��تند چهاردهمین جش��نواره 

»تی آر تی« ترکیه راه یافت.
 این جش��نواره هر س��ال با ه��دف حمایت و 
تروی��ج فیلم مس��تند از طریق اه��دای جوایز 
در بخش ه��ای مل��ی و بین المللی در کش��ور 
ترکی��ه برگزار می ش��ود. بخ��ش بین المللی و 
در نهای��ت اه��دای جوای��ز این جش��نواره، بر 
داس��تان هایی تمرک��ز دارد ک��ه ارزش ه��ای 
بشردوس��تانه و جهانی را با توجه بر انسانیت، 
 طبیع��ت و غن��ای فرهنگ��ی، بیش��تر نمایان 

کرده اند. 
در ط��ول ای��ن روی��داد چه��ار روزه، ع��لاوه 
ب��ر نمای��ش فیل��م در بخش ه��ای مختل��ف، 
کارگاه های��ی  و  نشس��ت ها  مس��ترکلاس ها، 

درب��اره ح��ال و آین��ده مستندس��ازی برگزار 
می ش��ود. فیلم مستند »گیس��لو« در مرحله 
نهایی ای��ن رویداد برای کس��ب جایزه بخش 
بین الملل، با ۷ اثر مس��تند دیگر، رقابت خواهد 
کرد. چهاردهمین دوره این جش��نواره مس��تند 
از ۱۴ ت��ا ۱۷ دس��امبر ۲۰۲۳ )۲۳ تا ۲۶ آذرماه 
۱۴۰۲( در شهر استانبول ترکیه برگزار خواهد 
شد»»گیس��لو« راوی داستان زندگی دختری 
به نام زهراست که سال ها قبل ربوده و مجبور 
به ازدواج و زندگی در افغانستان شده است. او 
در تلاش است تا بخشی از هویت ازدست رفته 
خ��ود را با ط��لاق و گرفتن شناس��نامه برای 
اس��کویی  مه��رداد  برگردان��د.  کودکان��ش 
کارگردان صاحب نام س��ینما در این فیلم در 
 مقام مش��اور محمدصادق اس��ماعیلی حضور

 دارد./ایلنا 

مس��تند انیمیش��ن »آنیتا، گمش��ده در اخبار« به نویسندگی و 
کارگردانی بهزاد نعلبندی به جش��نواره انیمیشن هند راه یافت. 
این فستیوال با شعار اصالت بیش از هر چیز ارزشمند است از ۱۸ 
آذر در هند برگزار می ش��ود. در خلاصه داستان فیلم آمده است: 
در ۵ آبان ۱۳۹۹، یک قایق بادی سواحل دانکرک فرانسه را ترک 
می کند تا ۱۹ مهاجر غیرقانونی را به انگلستان برساند، اما.../ایلنا 

وحید تاج خواننده موسیقی در تازه ترین اجرای خود، با همراهی 
گروه تنبورنوازان »طرز « به سرپرس��تی و آهنگس��ازی فرش��ید 
کاکاوند، ۱۴ آذر در س��الن فرهنگسرای ارس��باران روی صحنه 
می رود. این کنسرت در دو بخش اجرا می شود که در بخش اول 
س��ازهای تنبور، س��ه تار، تنبک و عود روی صحنه می آیند و در 

بخش دوم تنبورنوزان به گروه اضافه می شوند./ایلنا

دو سریال »منطقه سفید« و »امپراطور بادها« از امشب از شبکه 
تماشا پخش می شود. س��ریال »امپراطور بادها« از شب گذشته 
)سه شنبه ۷ آذر(جایگزین سریال »افسانه جومونگ« شد. سریال 
جدید »منطقه سفید« محصول کشور بلژیک و در ژانر ترسناک و 
جنایی است و از شب گذشته )سه شنبه ۷ آذر( جایگزین سریال 

»اسرار بروکنوود« می شود./ایلنا 

تازه های شبکه تماشا »طرز« در ارسباران »آنیتا، گمشده...« در هند
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سازمان توســعه تجارت، درباره کاهش آمارهای تجاری به آفریقا 
توضیحاتی ارائه کرد و تکمیل زیرساخت های تجاری با این قاره را 

به عنوان یکی از مهمترین اقدامات دولت سیزدهم برشمرد.
در پی انتشــار گزارشی مبنی بر کاهش صادرات ایران به آفریقا در 
چند ماه اخیر، ســازمان توســعه تجارت با انتشار توضیحی تاکید 
کرد: با وجود ســال ها بی توجهی به ظرفیت آفریقا در دولت قبل، 
دولت ســیزدهم در کنار عقد برخــی قراردادهای مهم با آفریقا در 
زمینه دارو و تجهیزات پزشکی، ساخت خودرو، مسکن و کشتی در 
حال تکمیل زیرساخت های لازم برای کار منظم تجاری با آفریقا از 
جمله خطوط منظم دریایی حمل بار است که آشکار شدن آثار این 

قراردادها و زیرساخت ها نیازمند زمان است.
متن توضیح سازمان توسعه تجارت به این شرح است:

۱- کشــاورزی، یکی از مهمترین و اصلی ترین حوزه های اقتصادی 
قاره آفریقاســت. به همیــن دلیل، در یک دهه گذشــته واردات 
کودهای شــیمیایی و اوره یکی از بالاترین اقلام وارداتی این قاره از 
ایران بوده که نزدیک به ۷۰ درصد ارزش صادراتی هفت ماهه ابتدای 
ســال ۱۴۰۱ ایران به آفریقا متعلق به این محصول است. این عدد 
در هفت ماهه ابتدایی امسال، قدری کاهش داشته که علل کاهش 
ارزش و حجم صادرات این محصول به قاره آفریقا از این قرار است:

الف( کاهش شــدید قیمت جهانی این گروه محصول )بین ۳۰ تا 
۵۰ درصد(

ب( تحرکات جدی رقبای ایــران در بازار آفریقا و ارائه قیمت های 
بسیار رقابتی تر به همراه مشوق ها و تسهیلات گسترده به دولت های 

آفریقایی
ج( تغییر رویکرد شــرکت های صادراتی ایــران و تلاش برای ورود 

به سایر بازارهای منطقه ای به دلیل سختی های ذاتی کار با آفریقا
۲- یــک نکته مهم درباره میزان صادرات از ایران به آفریقا، تفاوت 
آمارهای رســمی و واقعی است، زیرا به علت نبود خطوط مستقیم 
و منظم کشــتیرانی به مناطق هدف در قــاره آفریقا، بخش عمده 

صادرات محصولات ایرانی به کشــورهای مختلف آفریقا، از مبادی 
کشورهای امارات متحده عربی، عمان و ترکیه انجام می شود و به نام 
این کشورها سند می خورد. بررسی های میدانی حاکی از تفاوت های 
چند برابری در آمار رسمی واردات با آمار واقعی واردات کشورها از 

ایران است.
به طور عمده محصولاتی در آمار صادرات به آفریقا ثبت می شــوند 
که به وسیله کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران و با اظهار رسمی 
کشور مقصد در اسناد حمل به کشورهای آفریقایی ارسال می شوند. 
به همین دلیل، محصولات پتروشــیمی که به طور عمده توســط 
کشتی های اجاره ای شرکت های پتروشیمی به مقاصد هدف صادر 
می شوند، در شــمار صادرات رسمی ایران ثبت و ارائه می شوند. بر 
این اساس به محض کاهش حجم/ ارزش صادرات این محصولات، 
به یک باره آمار رسمی صادرات ایران به قاره آفریقا دچار افت شدید 

شده و آمار واقعی صادرات ایران هرگز گزارش نمی شود.
۳- تلاش های دولت سیزدهم بر تقویت زیرساخت های لجستیک 
)ایجاد خطوط منظم دریایی حمل بار به مناطق مختلف قاره آفریقا( 
و تلاش برای صادرات گروه های کالایی با ارزش افزوده بالا به آفریقا 

است. از این جمله می توان به اقدامات و دستاوردهای زیر اشاره کرد:
- عقد چندین فقره قرارداد صادرات دارو و تجهیزات پزشکی پس از 

سفر رئیس جمهور به کشورهای آفریقایی
- امضای قرارداد تولید و صادرات گروه خودروســازی سایپا و فعال 
شدن محور توسعه فعالیت های گروه خودروسازی ایران خودرو در 

غرب آفریقا
- امضای قراردادهای متعدد در حاشیه اجلاس ایران و غرب آفریقا 

به ارزش ۲ میلیارد دلار
و همچنین طی شدن مراحل فنی برخی از قراردادها از جمله:

- همکاری ایران خودرو با غرب آفریقا،
- پروژه های ساخت انبوه مسکن در ساحل عاج و غنا

- ساخت کشتی های کوچک مسافری )تاکسی دریایی(
- توفیقات متعدد شرکت های حوزه خدمات فنی- مهندسی در اخذ 
پروژه های زیرساختی از جمله در ساحل عاج، کنیا، زیمبابوه، مالی، 

اوگاندا، الجزایر، بورکینافاسو، گینه و...
۴- عمده توفیقات دولت در حوزه ایجاد مســیرهای جدید تولید 
مشــترک یا پروژه های بزرگ زیرساختی است که با وجود سال ها 
بی توجهی به ظرفیت کار با آفریقا در دولت گذشته و زیرساخت های 
مورد نیاز آن، احصای نتایج ملموس در آمار صادرات کشور نیازمند 
زمان برای اجرایی ســازی و تثبیت اســت. ضعف زیرساخت های 
لجســتیکی و مالی- بانکی باعث انحراف گســترده آمار صادرات 
واقعی کشور به این قاره است که در مصوبات نخستین جلسه ستاد 
آفریقای دولت به ریاســت معــاون اول رئیس جمهور، تصمیمات 

خوبی برای آن اتخاذ شد.
۵- با تکمیل حلقه های مفقوده کار با آفریقا در کنار تداوم پیگیری 
و اهتمام بخش های مختلف اقتصادی برای اجرایی شدن توافقات 
متعدد ارزشــمند مجموعه دولت در قاره آفریقا، به زودی شــاهد 
جهش هــای مثبت در آمار تجــارت با این قاره مهــم و راهبردی 

خواهیم بود.

اســتفاده از ظرفیت های بالقوه دریا و حرکت در مســیر توســعه 
دریامحور می تواند به عنوان یکی از راهبردهای اصلی رشد اقتصادی 

و دستیابی به توسعه پایدار قلمداد شود.
مقوله توسعه دریامحور در سال های گذشته همواره در کانون توجه 
مســئولان ارشــد نظام و به ویژه رهبر معظم انقلاب و دولت قرار 
داشته است و ردپای آن را می توان به صراحت در سیاست های کلی 
برنامه های ششم و هفتم توسعه کشور، سند تحول دولت مردمی، 
سند ملی آمایش سرزمین و پیش نویس سیاست های کلی توسعه 

دریامحور مشاهده کرد.

< ظرفیت های دریایی ایران
جمهوری اسلامی ایران با سابقه طولانی در حوزه دریا و دریانوردی 
و پیشتازی در این حوزه، برخورداری از دریای خزر در شمال، خلیج 
فارس و دریای عمان در جنوب و همچنین دسترســی به آب های 
آزاد، بــا برخورداری از ۱۹۰ هزار کیلومتر مربع گســتره دریایی و 
نزدیک به پنج هزار و ۸۰۰ کیلومتر طول خطوط سواحل در شمال، 
جنوب و جزایر کشور که حدود ۴۰ درصد از مرزهای میهن اسلامی 

را تشکیل می دهد، کشوری دریایی به شمار می رود.
ایران به ســبب هم مکانــی موقعیت ویژه دریایــی و جغرافیایی با 
کانون ذخیــره گاه اصلی انرژی جهان و مالکیت بر بخش مهمی از 
این ذخایر قیمتی در منطقه راهبردی خلیج فارس و اوراســیا و در 
قلب شــاهراه ارتباطی شــرق و غرب عالم، از فرصت هایی متمایز، 
منحصر به فرد و تاریخی برخوردار اســت که فعالیت های مرتبط با 
»اکتشــاف، استخراج و انتقال منابع نفت و گاز دریایی«، »شیلات، 
ماهی گیــری و آبزی پروری دریایی« و »حمل ونقــل دریایی بار و 
مسافر« در گستره های محلی، ملی، منطقه ای، بین المللی و جهانی 
از برجســته ترین فرصت ها و فعالیت های دریایی کشور محسوب 

می شود.

< مزایای ترانزیتی دریا- دریا، دریا- خشکی و خشکی- دریا
همچنین موقعیت ژئوپلیتیک کشور در منطقه و جهان و موقعیت 
ممتاز در منطقه خاورمیانه و مجاورت با منطقه استراتژیک خلیج 
فارس و تنگه هرمز و واقع شــدن در محل عبور کریدورهای مهم 
شــمال- جنوب و شرق- غرب از پهنه سرزمین و وجود شبکه های 
گســترده راه و راه آهن در کشور، قابلیت بسیار بالایی را در توسعه 
ظرفیت های رشد اقتصادی از طریق دریا به ویژه توسعه حمل ونقل 
دریایی، توسعه صنعت گردشگری دریایی، توسعه شیلات، توسعه 
صنایع نفت و گاز دریایی، توسعه صنایع دریایی و غیره فراهم کرده 

است.
ایران از جمله کشــورهایی اســت که با توجه به تعدد کشورهای 
محصور در خشکی واقع در همسایگی خود و نزدیک ترین موقعیت 

بــرای اتصال و پیوند کارکردی بین شــرق- غرب جهان از مزایای 
ترانزیتی دریا- دریا، دریا- خشــکی و خشــکی- دریا به ویژه برای 
همسایگان بهره مند اســت و می تواند از این مزیت به نحو مطلوب 
استفاده کند. در شمال ایران هم دریای خزر که بهترین پل ارتباطی 
میان کشورهای ایران، روسیه، قزاقستان، ترکمنستان و جمهوری 
آذربایجان، اروپای شــرقی و شمالی است، می تواند نقش مهمی در 

تجارت میان این کشورها ایفا کند.
به طور قطع بهره مندی لازم، مناســب، شایسته و رقابت مندانه از 
این فرصت ها و از موقعیت اســتثنایی دریایی کشور برای کمک به 
رونق، توسعه، پیشرفت و بالندگی پایدار کشور برای نسل کنونی و 
نسل های آینده، رسالتی تاریخی و تعهدی ملی را متوجه این بخش 
کرده است که انجام آن، نیازمند عنایت جدی تر تصمیم گیران ارشد 

نظام به حوزه دریا و انجام برنامه ریزی های هوشمندانه است.

< ابلاغ سیاست های کلی توسعه دریا محور توسط رهبری
رهبر معظم انقلاب در اجرای بند یک اصل ۱۱۰ قانون اساســی و 
پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام، سیاست های کلی 
توســعه دریامحور را برای اقدام به روســای قوای سه گانه و رئیس 

مجمع تشخیص مصلحت نظام ابلاغ کردند.
بر اســاس این ابلاغیه، قوه مجریه موظف اســت با کمک مجلس 
شورای اسلامی و قوه قضائیه و با بسیج دستگاه های مسئول، برنامه 
جامع تحقق این سیاست ها شامل تقدیم لوایح، تصویب مقررات و 

اقدامات اجرایی لازم در مهلت ۶ ماهه ارائه کند.

< دریاها؛ پیشران اقتصادی
بــا افزایش توجهات در دهه های اخیر، اقیانوس ها و دریاها به عنوان 
یک »پیشــران اقتصادی« برای توســعه و رشد شناخته می شوند؛ 
به طوری که بسیاری از کشورها مدت ها است در حال برنامه ریزی و 
اجرای برنامه های مرتبط با بهره گیری حداکثری از ظرفیت دریا و 

فعالیت های دریایی به عنوان یک پیشران اقتصادی هستند.
در قرن ۲۱، بســیاری از کشورهای دریایی، ارزش دریاها و سواحل 
خود را مورد ارزیابی قرار داده و راهبردهای توسعه ای و حفاظت از 
ایــن منابع را پایه گذاری کرده اند. در ادبیات اجرایی و علمی جهان 
کم کم مفهومی اقتصادی از دریا شکل گرفت که با تعابیر مختلفی 
همچون »صنایع اقیانوســی«، »صنایع دریایــی«، »فعالیت های 
دریایی«، »بخش دریایی«، »اقتصــاد آبی« و »اقتصاد دریا« از آن 

یاد می شود.
امــروزه از نظــر منافع متنــوع، منابــع گوناگــون و قابلیت های 
منحصربه فردی که دریا در اختیار انسان قرار می دهد، فعالیت ها و 
رشته فعالیت های آبی و دریایی در عرصه های مختلف اعم از شیلات 
و ماهی گیری، حمل ونقــل دریایی، صنایع دریایی، معادن دریایی، 

منابع نفت و گاز دریایی، انرژی های دریایی، گردشــگری دریایی، 
تفریحات و ورزش های دریایی، تسلیحات، دفاع و امنیت دریایی و 

دریاپایه بسیار متنوع و گسترده شده است.
گســترش فزاینده رفاه بشری و توسعه شــتابان و روزافزون ابعاد 
کیفیت زندگی جوامع انسانی، به سبب افزایش توانایی نوع بشر در 
بهره مندی هرچه بهتر و بیشــتر از منابع، فرصت ها و امتیازات دریا 
است و مجموعه منافع، ویژگی ها و امتیازات دریا به قدری گسترده، با 
اهمیت و تعیین کننده است که از دوران کهن تاکنون مسئله تسلط 
مقتدرتر و بهره مندی بیشــتر از دریا، عامل اصلی و انگیزه محوری 

انواع رقابت ها بین ابناء مختلف بشر و اقوام گوناگون بوده است.

< مخاطب اصلی سند کیست؟
پیش از این ارگان های دریایی گرد یکدیگر جمع می شــدند، اما با 
ابلاغ این سند شاهد قانونمند شدن هرچه بهتر فعالیت ارگان های 
دریایی و قانونمند شدن این فعالیت ها خواهیم بود. مخاطب اصلی 
این سند، دولت است که باید با هماهنگی مجلس شورای اسلامی 
و قــوه قضائیه کار را پیش ببرد. در بخش ســاختاری وزارت راه و 
شهرســازی، ستاد کل نیروهای مســلح، جهاد کشاورزی از جمله 
شــیلات و صنایع دریایی، وزارت صمت در بخش ســاخت کشتی 
و همــه فعالان بخش خصوصی و انجمن هــای فعال در حوزه دریا 

دخیل هستند.

< در مسیر یک قدرت دریایی
مجاورت کشور ایران در کنار دو حوزه دریایی مهم و دومین اقیانوس 
پهناور جهان با دارا بودن کیلومترها ســاحل دریایی، بدون شــک 
زمینه ساز ایجاد یک قدرت دریایی نه فقط منطقه ای، بلکه جهانی 
اســت و با اعتقاد به این امر باید توانایی و قابلیت استحصال منافع 

خود از دریا و حفظ و حراست از آن ها را دارا بود.
شــالوده اعمال قدرت دریایی مســتلزم برقراری ارتبــاط و توازن 
بین عوامل ایجاد و مولفه های آن ها اســت، بنابراین پشــتیبانی و 
توسعه ناوگان های تجاری، نظامی و صنایع فراساحلی بدون ایجاد 
زیرســاخت ها، امکان پذیر نیست و از ســوی دیگر وجود سواحل 
مکران در کنار دریای جنوب )دریای عمان( و دسترســی آسان آن 
بر اقیانوس هند، فرصتی مضاعف در توسعه و آبادانی سواحل کشور 

به شمار می رود.
به گزارش ایرنا؛ استمرار و تقویت فعالیت های ستاد توسعه سواحل 
مکران و پیگیری به ســرانجام رساندن پروژه های مصوب آن ستاد، 
گامی موثر در راه تبدیل شــدن ایران به یک قدرت دریایی جهانی 
خواهد بود؛ از این رو توسعه دریامحور به عنوان الگوی جدی تغییر 
سیاست های حوزه پیشرفت کشور از مرکز به ساحل، دریا و اقیانوس 

باید در دستور کار جدی مجلس و دولت قرار گیرد.

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

یک کارشــناس حوزه انرژی بــا پیش بینی اینکــه قیمت نفت به 
دلیــل کاهش تقاضــا روند ثبات را طی می کنــد، گفت: باتوجه به 
اجــلاس پیش روی اوپک پلاس باید گفتمانی بین تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان عمده آغاز شــود و مهم تر اینکه ایران باید سیاستِ 

سیاست زدایی از صنعت انرژی را تعریف و دنبال کند.
محمود خاقانی، در ارزیابی تصمیمات جلسه ۳۰ نوامبر اوپک پلاس 
اظهار داشــت: اکنون علیرغم همه بحران هــا در خاورمیانه؛ قیمت 
نفت نزدیک ۸۰ تا ۸۲ دلار باقی مانده و حتی کاهش داشــته و این 
یعنی تقاضای نفت خام کاهش یافته است. در حال حاضر مهم ترین 
واردکننده نفت چین است که با مشکل کاهش رشد اقتصادی مواجه 
اســت یعنی حتی به نظر می رســد نیازهای چین به نفت خام در 
شرایطی که اقتصاد این کشور دچار رشد منفی می شود قابل توجه 
است. بنابراین قاعدتا برای اینکه بازار در سطحی باقی بماند که قابل 
قبول صادرکنندگان باشد، اوپک پلاس ناگزیر است تاحدودی به این 

تن دهد که تولید را کمتر کند.
وی با اشــاره به نقش پررنگ عربســتان در تصمیمات اوپک پلاس 
گفت: به نظر می رسد که عربستان در پشت پرده با روسیه توافقاتی 
دارد و ایــن در جهت منافع تولیدکننــدگان و صادرکنندگان نفت 
خام اســت و یا اینکه در ملاقات اخیر رئیس جمهور چین و آمریکا 
تصمیماتی برای مدیریت بازار اتخاذ شده بنابراین می بینیم علیرغم 
بحران هــای مختلف؛ قیمــت جهش پیدا نمی کنــد یعنی این دو 
مصرف کننده عمده در جهان باهم توافق کردند که قیمت ها در این 
سطح باقی بماند و این بدان معناست که اوپک نقش تاثیرگذاری در 

بازار را ندارد و ایرنا نیز نقش تصمیم سازی ندارد.
این کارشــناس حوزه انرژی با اشــاره به بهبود جایــگاه ونزوئلا در 

بین تولیدکننــدگان نفت تصریح کرد: اکنون آمریکا تحریم ها علیه 
این کشــور را کاهش داده به طوری که شرکت های مهم آمریکایی 
اروپایی مثل شورون و شل و شلمبرژه به ونزوئلا برگشته و در حال 
فعالیت هستند تا تولید این کشور بالا برود و باتوجه به اینکه ونزوئلا 
بزرگترین ذخایر نفت خام دنیا را دارد ورود شــرکت های اروپایی و 
امریکایی به این کشور این پیام را می رساند که قائدتا بازار به اشباع 
می رســد و قیمت کاهش پیدا می کند و این کاهش قیمت به نفع 
اقتصاد آمریکا و چین اســت، یعنی چیــن و امریکا با هم هماهنگ 
هستند و هر دو موافقند بحران فعلی خاورمیانه از نوارغزه عبور نکند 

و توسعه پیدا نکند.
وی تاکید کرد: به نظر می رســد در اجــلاس پیش رو اوپک پلاس 
تصمیم می گیرد میزان کاهش تولید را در مقام مقایســه با اجلاس 
قبلی تاحدی افزایش داده و نفت خام کمتری را به بازار عرضه کند، 

اما در هر حال منافع کشــورهای تولیدکننده و صادرکننده نفت و 
همچنین توافق بین آمریکا، چین و هند و عمده واردکنندگان نفت 
منافع کشورهای واردکننده و مصرف کننده را مدنظر قرار می دهد، 
یعنی اروپا و آســیا با هم هماهنگ هستند که قیمت نفت زیاد بالا 
نرود. اگرچه اوپک پلاس علاقمند است که قیمت نفت بالا برود چون 

سودشان در نرخ بالا است.
خاقانــی در ادامــه با بیــان اینکه تقابــل بیــن تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان نفت باید به تعامل تبدیل شــود، گفت: در ســال 
۲۰۱۴ میــلادی رئیس جمهــور وقــت ایران در اجــلاس داووس 
پیشــنهادی ارائه کــرد مبنی بر اینکــه تعاملی بین کشــورهای 
مصرف کننده و تولیدکننده تعریف شــود به این معنا قیمتی برای 
نفت در بازار تعریف شود که برای کشورهای تولیدکننده سود داشته 
و مصرف کنندگان قدرت پرداخت برای خرید داشــته باشند درواقع 

کشورهای حاضر در این بازار خرید و فروش نفت هماهنگ باشند.
به گزارش ایلنا؛ وی اذعان داشــت: اکنون باتوجه به نقش کمرنگ 
ایران در این ســازمان دو موضوع را باید مورد توجه قرار دهد یکی 
اینکه ایران و روسیه و کشورهایی که تحریم بوده اند روی این مسئله 
کار کنند که انرژی ســوخت اقتصاد کشــورها را تامین می کند و 
نباید یک ابزار سیاســی تعریف شود و با برخورد سیاسی و تحریم 
را به انرژی تحمیل کنند نکته دیگر اینکه همان پیشــنهاد داووس 
را مطرح کنند، کمااینکه در سیاســت خارجی اعلام شــده درهای 
مذاکــره باز اســت. بنابراین می طلبد در چارچوب همان مســائل؛ 
گفتمانی بین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان عمده آغاز شــود و 
مهم تر اینکه ایران باید سیاســتِ سیاست زدایی از صنعت انرژی را 

تعریف و دنبال کند.

ایران سیاستِ سیاست زدایی از انرژی را تعریف کند

اوپکپلاسچهتصمیمیمیگیرد؟
اتاق بازرگانی

حمل و نقل

عضو اتاق تهــران با بیان اینکه تــورم، مالیات 
غیرمستقیم اســت، گفت: باید به جای افزایش 
نرخ، چتــر مالیاتی را گســترش داد تا تمامی 
بخش ها زیر چتــر مالیات قرار بگیرند و عدالت 

مالیاتی پیاده شود.
عباس آرگون عضــو هیئت نماینــدگان اتاق 
بازرگانی تهــران با بیان اینکــه در مورد وضع 
مالیات ستانی در اقتصاد ایران گفت: به موضوع 
مالیات باید از دو منظر نگریست؛ نخست اینکه 
باید شفافیت و مالیات دادن به عنوان یک ارزش 
در کشــور تلقی شود و دولت کشور را بر اساس 
درآمدهــای مالیاتی اداره کنــد؛ اما مهم ترین 
بحثی که مطرح می شــود عدالت مالیاتی است 
تا هر کسی متناسب با درآمدی که دارد مالیات 
پرداخــت کند و به موازات آن بــا فرار مالیاتی 

مبارزه و مودی مالیاتی تکریم شود.
وی افزود: مالیات یک ابزار درآمدی نیست بلکه 
ثروت را باز توزیع می کند و به تولید کمک کند 
و در نهایــت به عدالت اجتماعی کمک می کند 
منتهی با شــرط اینکه به صورت اصولی پیاده 

شود.
وی افزود: به نوعی در مالیات باید بر داده تمرکز 
شود و با برخورد سلیقه ای پرهیز شود؛ پایه های 
مالیاتــی باید توســعه داده و مودیــان جدید 

شناسایی شوند.
آرگــون تصریح کرد: از ســویی دیگر شــرایط 
اقتصادی کشــور باید در تنظیــم مالیات مورد 
توجه قرار گیرد. از ممیز محوری فاصله بگیریم 
و یک نگرش سیســتمی ایجاد شود. از سویی 
دیگر باید یک نگاه تعاملی بین مالیات گیرنده 

و مالیات دهنده برقرار باشد.
وی افزود: همه باید در ساختن کشور همیاری 
کنند اما از آن طرف نیز امید به گرفتن خدمات 
و ســرویس از دولت داشته باشــند. دولت باید 
متناســب با مالیاتــی می گیرد هم پاســخگو 
باشــد هم به مردم سرویس بدهد و هزینه های 

غیرضروری را کم کند و خود را چابک کند.

< تورم، مالیات غیرمستقیم است
عضو هیئــت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران بر 
لزوم اصلاح نظام مالیاتی برای افزایش شفافیت 
تاکید کرد و گفت: هــر اندازه که نظام مالیاتی 
شفاف باشــد، بخش های مختلف جامعه اعم از 
تولید برای پرداخت مالیات راغب می شــوند و 
فرهنگ سازی مالیاتی صورت می گیرد. در حال 
حاضر بــا توجه به اینکه درآمدها متناســب با 
تورم افزایش نمی یابد به نوعی سود تولید تحت 
تأثیر قرار دارد زیرا تورم خود مالیاتی اســت که 
به صورت غیرمســتقیم از جیب تولیدکننده و 

مصرف کننده برداشت می شود.
وی بــا بیان اینکه حاکمیت باید تورم را کنترل 
کند به دستمزد نیز اشاره و تصریح کرد: اگر تورم 
۵۰ درصد باشد و درآمد مردم ۲۰ درصد افزایش 
یابد یعنی درآمد از تورم ۳۰ درصد عقب اســت 
و در این شــرایط وقتی مالیات هم می پردازند 
این تفاوت بیشتر می شود؛ به این معنا که بابت 
آن بخشــی از درآمدی که کسب نکرده اید باید 
مالیات بدهید. در واقع در این شــرایط دو نوع 
مالیات باید پرداخت یکی همان مالیات مرسوم و 

دیگری از بابت تورم.
آرگون با بیان اینکه تورم منجر به کاهش قدرت 
خرید مــردم و ارزش پول می شــود، گفت: در 
شــرایطی که اقتصاد کشــور درگیر تورم است 
اخذ مالیات با نرخ های بالا به این معناســت که 
تولیدکننده و مصرف کننــده در حال پرداخت 
مالیات مضاعف هســتند. در این شرایط اقشار 

متوسط و پایین بیشتر آسیب می بینند.
عضو هیئــت نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران 
تاکید کرد: باید از درآمد واقعی مالیات اخذ شود 
نه از درآمد اسمی؛ یعنی دولت باید تورم را از دل 
درآمدها خارج کند و از درآمدهای واقعی مالیات 
بگیرد زیرا تورم ارزش پول را افت داده اســت. 
همچنین دولت باید از بخش های خاکســتری 
مالیات بگیرد و این بخش هــا را زیر چتر خود 

بیاورد.

وی در ادامه گفت: تا یک حدی اگر نرخ مالیات 
را افزایش دهید درآمد دولت نیز افزایش می یابد 
وقتی از این حد بگذریــم نه تنها درآمد دولت 
افزایش نمی یابــد بلکه افت هم می کند. تا یک 
حدی اگر نرخ مالیــات را افزایش دهید درآمد 
دولــت نیز افزایــش می یابد وقتــی از این حد 
بگذریم نه تنها درآمــد دولت افزایش نمی یابد 
بلکــه افت هم می کند. زیرا نــرخ بالای مالیات 
انگیزه تولید و اشــتغالزایی را به شدت کاهش 
می دهد. بنابراین در شرایط فعلی عمده تمرکز 
دولت باید بر توسعه پایه های مالیاتی و کاهش 

هزینه ها باشد.
عضو هیئت نماینــدگان اتاق بازرگانی تهران با 
بیان اینکه اگر می خواهیــم مالیات عادلانه ای 
بگیریم که در نهایت به توســعه اقتصاد کشور 
کمک کنــد باید عملکردها به صورت شــفاف 
باشد، تصریح کرد: پیشنهاد ما برقراری عدالت 
مالیاتی است زیرا در حال حاضر مهم ترین بحث 
در مالیات، عدالت مالیاتی اســت یعنی بتوانیم 
عدالت مالیاتی را در کشور به صورت دقیق برقرار 
کنیم و با حذف ممیز محوری، بر اخذ سیستمی 

مالیات تمرکز کنیم.

< به جای افزایش نرخ، چتر مالیاتی را باید گسترش داد
این فعال اقتصــادی یادآور شــد: مالیات باید 
عادلانه باشــد و عدالت مالیاتی در تمام سطوح 
اجرا شود. یعنی تمامی مردم به صورت شفاف و 
به میزان عادلانه مالیات دهند. مالیات یک جاده 
یک طرفه نیست و گیرنده مالیات باید در مقابل 
آن خدمات شایســته به مردم ارائه دهد. دولت 
باید پاسخگوی مالیات باشد که این مالیات کجا 
خرج می شود، از سوی دیگر هزینه های خود را 

کم کند تا خدمات بهتر ارائه کند.
آرگــون همچنین گفت: مالیات اگر متناســب 
با پرداختی ها و کیفیت خدمات همراه نباشــد 
موجب مهاجرت در نســل جوان هم می شود. 
باید عواقب متعدد مالیات را دید. مالیات خیلی 
حســاس است و باید به جای افزایش نرخ، چتر 
مالیاتی را گسترش داد. باید تمامی بخش ها زیر 
چتر مالیات قرار بگیرند و عدالت مالیاتی انجام 

شود.
وی در ادامــه بــر لزوم تعبیه زیرســاخت های 
مالیاتی تاکید کرد و گفت: برای افزایش پایه های 
مالیاتی باید زیرســاخت ها فراهم شــود؛ وقتی 
یک قانونی مصوب می شــود و اجرا نمی شود به 
نوعی لوث می شــود. بنابرایــن ابتدا دولت باید 
زیرســاخت های را فراهم کند و در ادامه نسبت 
به اخــذ درآمدهای مالیاتی مضاعف اقدام کند. 
باید توجه داشــته باشیم رکود و افول هر واحد 

تولیدی به اشتغال کشور لطمه می زند.

< مالیات بر تورم نگیرید
عضو هیئــت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران به 
لزوم برقراری عدالت مالیاتی در مالیات بر عایدی 
سرمایه اشــاره کرد و افزود: تصور کنید، فردی 
در ایــران کالایی را با ۱۰۰ واحد پول خریداری 
کرده و در انتهای سال، ارزش کالا به ۲۰۰ واحد 
می رسد. این رشــد قیمت، ناشی از افت ارزش 
پول اســت و از این افــت ارزش نباید مالیات 
دریافت شود. بنابراین اجرای این طرح بدون در 
نظر گرفتن نرخ تورم، مالیات بر عایدی سرمایه 

نخواهد بود بلکه نام آن مالیات بر تورم است.
آرگون یادآور شد: با وجود داشتن قوانین مالیاتی 
خوب اما عملکرد و نحوه رفتاری که با بخش های 
تولیدی و مولد می شــود قابل قبول نیست؛ به 
گونه ای که با تغییر افراد یا کارشناسان یا شرایط 

مختلف، رفتارها با تولید نیز تغییر می کند.
بــه گزارش مهر؛ عضو هیئــت نمایندگان اتاق 
بازرگانی تهران به افزایش یک درصدی مالیات 
بر ارزش افزوده نیز اشــاره کرد و گفت: این بند 
از لایحه با فرض تصویب برنامه هفتم توســعه 
پیش بینی شده است. باید توجه شود که افزایش 
مالیات بر ارزش افزوده در شرایط تورمی وعدم 
افزایش درآمدها متناسب با تورم فشار مضاعفی 

بر جامعه تلقی می شود.

مدیرعامل راه آهن از تفاهم مالکان لکوموتیو با 
راه آهن برای سوق سرمایه گذاران به سمت حوزه 

حمل و نقل ریلی خبر داد.
»سید میعاد صالحی« در تشریح موارد مطرح شده 
در دومین جلسه با لکوموتیوران بخش خصوصی 
در دو ماه اخیر، افزود: سال هاست در حوزه حمل 
و نقــل ریلی به خاطر مدیریت غلط گذشــته، 
لکوموتیو تبدیل به یک گلوگاه برای راه آهن شده 
است. وی تاکید کرد: این موضوع هرچه سریع تر 
باید تدبیر بشود و یکی از سرمایه های ما مالکان 

لکوموتیو بخش خصوصی هستند.
معاون وزیر راه و شهرســازی با ابراز خشنودی 
از جلسه برگزار شده با مالکان لکوموتیو بخش 
خصوصی، تصریح کرد: جلســه خوبی برگزار و 
تفاهماتی انجام شــد که توانستیم به آنچه در 
جلســه گفتیم عمل کنیم و گام به گام این کار 

را انجام می دهیم.
صالحی ابراز امیدواری کرد روزی برســد که در 
حوزه لکوموتیو، مالکان بخش خصوصی بتوانند 
به عنوان سفیران ما در حوزه حمل و نقل ریلی 
شوند و سایر سرمایه گذاران از سایر بخش ها نیز 
به ســمت حوزه حمل و نقل ریلی به ویژه حوزه 

لکوموتیو سوق داده شوند.
وی گفت: تدبیر کردیم که شرایط نقدینگی بهتر 

شود و فرآیِندها نیز اصلاح شوند و در حوزه ماده 
۱۲ کار خوب پیش رفته است.

مدیرعامــل راه آهــن درباره مطالبــات مالکان 
لکوموتیو از واگن داران بخش خصوصی، گفت: 
در ادوار گذشته این موضوع شکل پیدا کرده و 

ما وارث آن هستیم.
صالحــی یادآور شــد: تاکنون مالــکان بخش 
خصوصی نتوانستند مبالغشان را از صاحبان بار 
بگیرند یا مالکان واگن بخش خصوصی هزینه به 

مالکان لکوموتیو نداده اند.
به گزارش ایرنــا؛ وی تاکید کرد: راه آهن بیش 
از یک هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان طلبکار است 
که یک بخش قابل توجه آن از این مبلغ، سهم 
و حق مالکان لکوموتیو بخش خصوصی است که 

به دنبال اصلاح فرایندها هستیم.

دولت به اندازه مالیاتی که می گیرد باید خدمات دهد

مدیرعامل راه آهن خبر داد
تفاهم لکوموتیوداران با راه آهن برای جذب سرمایه گذاران حوزه ریلی

چرا ایران نیازمند توسعه دریامحور است؟

تکمیل زیرساخت های تجاری با آفریقا، از اقدامات مهم دولت سیزدهم


